
پیشنهاد مهم غضنفری به دولت:

درآمد نفت را به صندوق توسعه ملی بدهید معادل بودجه نفتی را بگیرید
خریدار   رئیس هیات عامل صندوق توســعه 
ملی از طرحی جدید برای حذف نفت در بودجه، 
خبر داد که طی آن به تدریــج دولت تمام منابع 
نفتــی بودجــه را در اختیار صندوق قــرار داده 
و صندوق نیز از محل ســود حاصل از ســرمایه 
گذاری این منابع، معادل بودجه نفتی دولت در 
هر ســال را به آن پرداخت خواهد کــرد؛ در این 
شــرایط اصل ســرمایه، در صندوق توسعه ملی 
حفظ و فقط از سود سرمایه گذاری خرج خواهد 

شد.
مهدی غضنفری، با اشــاره به این که در روالی که 
در دولت ها بوده اســت، به دلیل کسری بودجه، 
به شــکل های مختلف از صندوق برداشت کرده 
اند گفت کــه تقریبــا ۶۰ درصد منابــع ورودی 
صندوق بدون این کــه روی آن هیچ گونه فعالیت 
اقتصادی انجام شده باشــد، در اختیار دولت قرار 
گرفته است، هر چند که ما در صندوق توسعه ملی 
متوجه هستیم که دولت ها در مقاطعی با کاهش 
درآمد مواجه شــده و منابع آنها کفاف هزینه ها را 

نمی دهد، ولی ادامه این مسیر نیز ممکن نیست.

 حذف تدریجی نفت از بودجه
 با سازوکار جدید

وی در ادامه از پیشنهادی  در هیات عامل صندوق 
توســعه ملی برای تغییر وضعیت موجود و تغییر 
نگرش بــه منابع حاصل ازفروش نفــت به عنوان 
یک ثروت ملی خبر داد و با اشــاره به اینکه امکان 
تامین بخشی از بودجه سالانه دولت از محل سود 
فعالیت های صندوق در صورت ایجاد ســازوکار و 
اصلاح مقررات آن، فراهم می شود گفت که طبق 
پیشنهاد ما، دولت از محل منابع ورودی و درواقع 
اصل سرمایه صندوق استفاده نکرده و به تدریج از 
سود حاصل از فعالیت ها و ســرمایه گذاری های 
حاصل از منابع نفتی توسط صندوق توسعه ملی 
برای تامین بودجه استفاده خواهد کرد، به عبارتی 
دولت منابع نفتی را در اختیــار صندوق قرار می 
دهد و  معادل بودجه ای که ســالانه از محل نفت 
تامین می کند، از سود سرمایه گذاری آن دریافت 

خواهد کرد.
غضنفری درایــن رابطه توضیح بیشــتری ارائه 
کرد و افزود: فرایند حذف منابــع نفتی از بودجه 

به صورت تدریجی پیــش خواهد رفت؛ به طوری 
که در یک پروســه پنج تا ۱۰ ســاله با تعیین ساز 
و کارهای مناســب به طور کامل استفاده دولت 
از اصل درآمدها و منابع حاصــل از فروش نفت و 
فرآورده های آن قطع شده و وارد صندوق توسعه 
ملی می شــود و در مقابل این صندوق است که از 
محل ســرمایه گذاری خود، معادل بودجه نفتی 
دولت را تامین خواهد کرد. اگر طی این ســال ها 
این اتفاق افتاده بود، اکنــون حدود ۱۰۰ میلیارد 
دلارسرمایه در صندوق توســعه ملی قرار داشت 
و می توانســت به راحتی حداقل ۲۰ میلیارد دلار 
ســالانه از ســود خود  به دولت بدهد، اما اکنون 
حدود  ۶۰ میلیارد دلار معادل ۶۰ درصد سرمایه 
صندوق را دولت ها برده اند و اصل سرمایه از بین 

رفته است.
 

اکنون دولت هر سال پول نفت را صفر می کند 
ولی با روش جدید فقط سود خرج می شود

وی درمورد تفــاوت آنچه که اکنــون در جریان 
است با روندی که پیشــنهاد صندوق توسعه ملی 

تغییر می کند، افزود: اکنــون دولت درآمد نفت 
را هر سال به بودجه برده و در پایان سال تمام می 
شود، در واقع اصل درآمد نفت و ســرمایه از بین 
رفته و صفر خواهد شــد. اما با روش جدید، درآمد 
ســالانه نفت در صندوق حفظ و نگهداری شــده 
و فقط ســود آن خرج می شــود، به عبارتی اصل 

سرمایه برای نسل های بعد حفظ می شود.

 دولت هر وقت نیاز داشته باشد به او پول 
می دهیم اما نه از اصل

به گفته این مقام مسئول در صندوق توسعه ملی، 
دیگر مزیت این روش این اســت که دولت هرگاه 
که نیاز داشته باشــد، باز هم صندوق توسعه ملی 
از اصل پول در اختیار آن قــرار نخواهد داد، بلکه 
هر چقدر که نیاز باشد بر اســاس چارچوب های 

تعیین شده از محل سود پرداخت می شود.

صندوق شرط گذاشت
غضنفری البته بر شــروط هیــات عامل صندوق 
توســعه ملی نیز تاکید کرد و یادآور شــد: دولت 

نباید هیچ گاه به سمت برداشــت از اصل سرمایه 
صندوق برود. همچنین دولت بایــد اجازه دهد، 
صندوق توســعه ملی در طرح های پر بازده و کم 

ریسک داخلی سرمایه گذاری کند.

دیگر نمی خواهد دولت فکر قیمت 
نفت باشد

وی مزایای پیشنهاد حذف نفت از بودجه و تامین 
آن از سود صندوق را هم مطرح و گفت که در کنار 
حفظ اصل پول و ســرمایه ملی، با توجه به اینکه 
صندوق در مسیر سرمایه گذاری داخلی از جمله 
پتروشــیمی، نیرگاه ها و نفتی پیش می رود، گام 
مهمی در توســعه و افزایش رشد اقتصادی کشور 

خواهد بود.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی از دیگر 
خواص این تغییــر رویکرد را این اعــلام کرد که 
دیگر دغدغه دولت ها در بودجه برای قیمت نفت 
و فروش آن از بیــن رفته و درآمــد آن را از محل 
دیگــری که صندوق توســعه ملی اســت تامین 

خواهند کرد.

وی با بیان اینکه این پیشــنهاد باید در سران قوا 
مطرح و بررسی شــود گفت که با توجه به دغدغه 
های مقــام معظم رهبــری در مورد وابســتگی 
بودجه به نفت و تاکید ایشــان نســبت به حفظ 
منابع صندوق توســعه ملی، از ایشان درخواست 

داریم با این پیشنهاد موافقت کنند.

پیشنهاد به زودی به هیات امنا می رود
غضنفری این را هم گفت که پیشــنهاد صندوق 
توسعه ملی در اولین جلسه هیات امنای صندوق 
توسعه ملی در ســال آینده که احتمالا فروردین 

۱۴۰۱ است مطرح خواهد شد.

سخنگوی وزارت خارجه:

امیدواریم پیام حمله 
اربیل گرفته شده باشد

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار:

سود سهام، سال 
آینـده از طریق سجام 

پرداخت می شود
معاون وزیر نیرو خبر داد

برنامه افزایش تولید برق 
وگاه های اتمی از نیر

  تابستان ۱۴۰۱؛ سوداگری و دلالی در کالاهای خرد پایان می یابد؟

وی کالاها ج قیمت تولیدکننده ر کلاف سردرگم در
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خانه  هنر   میرا

رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

اجاره بهای مسکن به ثبات رسید

معاون اقتصــادی رئیس جمهــوری گفت: ما 
شــروع به اصلاح ســاختار بودجــه کرده ایم و 
از ورود پول هــای بی پشــتوانه بــه نقدینگی 

جلوگیری می کنیم.
 محسن رضایی در همایش ملی مدیران جهادی 
وزارت کشــور با بیان اینکــه مدیریت جهادی 
در برابر مدیریــت دیوانی اســت و در مدیریت 
جهــادی، ماموریت پذیــری و ماموریت دادن 
محور اساسی است، اظهار کرد: مدیریت دیوانی، 
تشریفاتی و ظاهری و برای رفع تکلیف است ولی 
مدیریت جهادی سر از پا نمی شناسد و یکپارچه 
عشق و جهاد و تلاش اســت. مدیریت جهادی 
شگفتی ساز است و مدیریت دیوانی، کار عادی 

را انجام می دهد.
وی با تاکید بــر اینکه در مدیریــت جهادی بن 
بســت وجود نــدارد، گفت: مدیــران جهادی 
خلاق، نوآور، شجاع و ریسک پذیر هستند و این 
چیزی است که ما در اقتصاد می خواهیم. تحول 
اقتصادی هم از فکر و روحیه و انگیزه آدم ها آغاز 

می شود. 
رضایی بــا بیان اینکــه ما باید تحول اساســی 
در اقتصــاد به وجــود آوریم کــه در فرهنگ و 
زندگی جامعــه تحول ایجاد کند، یادآور شــد: 

دولت، اصلاحــات اقتصــادی را از تجارت آغاز 
کرده اســت؛ چون اولین مزیت ایران از تجارت 
است. اصلاحات را اول از مقررات تهاتر را شروع 
کرده ایم و به ســمت حمل یکســره در بندرها 
رفته ایم. همچنین دنبال ایجاد برندینگ در دنیا 
هستیم، بنابراین زنجیره تجارت از ابتدا تا انتها 
باید اصلاح شــود. وی با بیان اینکه کارآفرینان 
باید به دولــت کمک کنند تــا گره های تجاری 
باز شــود، گفت: دولت طبق اصل ۴۴ نمی تواند 
شرکت درســت کند و فقط نقش حمایتی باید 
داشته باشد. ما شــروع به اصلاح ساختار بودجه 
کــرده ایــم و از ورود پول های بی پشــتوانه به 

نقدینگی جلوگیری می کنیم.
معاون رئیــس جمهور با تاکید بــر اینکه ثروت 
اصلی دســت کارآفرینان کشــور است و دولت 
بسترســاز و هدایت کننده اصلاحات اقتصادی 
کشور اســت، گفت: باید از ســمت بنگاه سازی 
یه ســمت صنعت ســازی برویم، چون در ایران 
صنعــت نداریم و بــدون صنعــت نمی توانیم 

جهش های بزرگ را تجربه کنیم.
وی گفت: مســئله مهمی که وجــود دارد، کار 
سخت دولت در بحث هزینه های خود است و اگر 
اوضاع به همین شکل پیش رود، کسری بودجه 

صندوق های بازنشســتگی تا پایان چهار سال 
آینده به ۸۰۰ هزار میلیارد تومان می رســد که 

البته شروع به اصلاح و بهبود آن هستیم.
رضایــی تأکید کرد: دولت اموال وســیعی دارد 
که پول آن مانده اســت و با طرح های نیمه تمام 
در کشــور، دارایی های غیرمولــد و هزینه های 
ســنگین نمی توان ادامه داد. دلارهای نفتی را 
نباید به بانک مرکزی می دادند که در این بودجه 
جلوی این کار را گرفتیــم و گفتیم وزارت نفت 
حق ندارد دلارهــای نفتی را بــه بانک مرکزی 
بدهد.معاون رییس جمهوری با اشــاره به اینکه 
محرومیت زدایــی و از بین بــردن فقر مطلق و 
برقراری عدالــت، برنامه اصلاحاتی اســت که 
به دنبال آن هســتیم تا آن را بــه صورت جدی 
انجام دهیم، تصریح کرد: مــا برای ایجاد تحول 
در اقتصاد کشــور باید به ســمت صنعت سازی 
برویم. منظــور ما ایجــاد محصــول صنعتی، 
کارگاه صنعتــی یا کارخانه نیســت، بلکه برای 
مثال، صنعت گردشگری و ســلامت هم از این 
دســته موارد هســتند.وی تأکید کرد: ما بدون 
تحول جدی و قیام اقتصادی ســفت و ســخت 
نمی توانیم اتفاقات مثبت رقم بزنیم.   لازم است 

بسترهای لازم را فراهم کنیم.

دولت

وع کرده ایم آگهيمناقصهعموميیکمرحلهاياصلاح ساختار بودجه را شر
»شماره1400-66«

روابطعموميشركتسهاميبرقمنطقهايهرمزگان

شرکت سهامی برق منطقه ای هرمزگان در نظر دارد از طريق برگزاری مناقصه عمومی يک مرحله ای، نسبت به "خريد 110 عدد رک به همراه پاور ماژول جهت پست 
های دارای فیبر نوری« اقدام نمايد.

لذا از متقاضیان شرکت در اين مناقصه دعوت بعمل می آيد، جهت دريافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و 
نسبت به واريز مبلغ 500,000 ريال بصورت الکترونیکی به شماره حساب 4001103104025187 بنام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب و ساير درآمدهای شركت سهامي 
برق منطقه اي هرمزگان از تاريخ 25/ 12/ 1400 لغايت 17/ 01/ 1401 اقدام و يک نسخه از اسناد مناقصه را دريافت نمايند. با توجه به اينکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه از 
دريافت اسناد تا ارائه پیشنهاد از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار می گردد، لازم است در صورت عدم عضويت قبلی شرکتها در سامانه فوق مراحل ثبت نام در 
سايت مذکور انجام و نسبت به دريافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمايند. شرکت کنندگان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 33313776-33313861-

33313758-076 داخلي 2109 ، و در خصوص سامانه با داخلی 3000 تماس حاصل فرمايند. ثبت شماره تلفن، فکس و ايمیل از سوی شرکت کنندگان در سامانه الزامی 
می باشد. ضمنا« اسناد به صورت فیزيکی نیز در روز برگزاری مناقصه به دبیرخانه اين شرکت ارائه گردد. 

توضيحات:
1- الزامات: 

 ارائه رتبه بندی شورای عالی انفورماتیک در بخش )تولید و ارائه رايانه های غیر main frame( يا در بخش شبکه داده های مخابراتی
  ارائه دو مورد قرارداد مشابه در 3 سال گذشته به انضمام رضايت نامه کارفرمای مربوطه

  ارائه تعهد گارانتی يکساله و سه سال خدمات پس از اتمام دوره گارانتی
2- مبلغ تضمین شرکت درفرايند ارجاع کار 550,000,000 ريال ، به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي و يا واريز نقدي

3- دستگاه نظارت : معاونت  برنامه ريزی و تحقیقات شرکت سهـامی برق منطقـه ای هرمزگان می باشد و شرکتهای متقاضی می توانند در خصوص سئوالات فنی خود 
با تلفن 09369069900 آقای مهندس حاجبی( تماس حاصل فرمايند.

4- حداكثـر مهلت تحويل اسنـاد به دبیرخانه اينشركت تا ساعت 8 صبح روز يکشنبه مورخ 1401/01/28 و زمان بازگشايی پاكات راس ساعت 10 صبح همان روز در دفتر 
امور تدارکات و قراردادهاي اين شركت می باشد. 

5- به پیشنهادات مشروط، مبهم، مخدوش و فاقد سپرده و پیشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر به دبیرخانه اين شركت ارسال گردد مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهد شد.
6- آگهي ما درسايت سامانه )www.setadiran.ir( بخش »ثبت نام/ پروفايل تامین کننده / مناقصه گر«  قابل مشاهده مي باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/12/24   تاریخ انتشار نوبت دوم 1400/12/25

شناسه آگهی : 1290208
شرکت سهامی برق منطقه ای هرمزگان



خریــدار   ســخنگوی وزارت خارجــه 
کشــورمان با بیان اینکه وزیر امور خارجه 
امروزبه روســیه ســفر می کند درباره  روند 
مذاکرات وین گفت:  ما اگــر در نقطه توافق 
قرار بگیریم بــه تمام ملت ایــران با صدای 
بلند اعلام می کنیم مســائل باقی مانده بین 
ما و آمریکا در جریان این مذاکرات نیازمند 
تصمیمات سیاسی واشــنگتن است. هنوز 
این تصمیمات به ما اعلام نشــده و اگر اعلام 

شود به وین برمی گردیم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در آخرین 
نشست مطبوعاتی خود در سال ۱۴۰۰ که 
در محل وزارت خارجــه با حضور تعدادی از 
خبرنگاران داخلی و خارجی برگزار شــده 
بود در پاسخ به سوال ایســنا مبنی بر اینکه 
در روز شــنبه وزیر خارجه عراق در حاشیه 
نشســت آنتالیا اعلام کرده بــود که در روز 
چهارشــنبه پنجمین دور مذاکرات ایران و 
عربستان در بغداد برگزار می شود اما دیروز 
رســانه ها اعلام کردند که ایران به صورت 
یک طرفه انجام این مذاکرات را معلق کرده 
اســت و علت این تصمیم چیست و برخی 
می گویند این تصمیم بــه خاطر اعزام اخیر 
تعدادی از شــیعیان در عربســتان صورت 
گرفته اســت، اظهار کرد:  تاریخی توســط 
دوســتان ما در عراق برای انجام دور پنجم 
گفت وگوها بین ایران و عربستان اعلام شده 
بود. من هفته قبل هــم اعلام کردم که رفت 
و برگشت هایی برای اعلام یک تاریخ وجود 
داشــته اما همزمان اعلام کردم و می توانم 
بگویم که این تاریخ قطعی نیست. به محض 
اینکه این تاریــخ قطعی شــود و دو طرف 
درباره تاریخــی توافق کننــد این موضوع 

اعلام خواهد شد.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
پاســخ به ســوالی در ارتباط با علت ســفر 
وزیر خارجــه به مســکو نیز گفــت:  آقای 
امیرعبداللهیان در این ســفر در مورد چند 
موضوع دوجانبــه و همچنین تحولات وین 
رایزنی ها و گفت وگوهایی با مقامات مسکو 
خواهند داشــت. یکی دیگــر از محورهای 
رایزنی ها در این سفر تحولات اوکراین است. 
ما همه باید مســئولانه کمک کنیم که این 
جنگ به مناطق دیگر ســرریز نکند چرا که 
اوراسیا دیگر تحمل جنگ و بحران دیگری 

را ندارد.
خطیب زاده در پاسخ به ســوال دیگری در 
ارتباط با مذاکــرات وین و اینکــه مقامات 
تهــران تأکید دارند کــه زیاده خواهی های 
جدیــد آمریکا مانــع حصول توافق شــده 
اســت،  تصریح کرد:  آنچه که در وین امروز 
با بازگشــت هیئت هــا بــه پایتخت های 
خود انجام شــده یک تنفس و توقف کوتاه 
اســت. برخی البته از لفظ بن بست و اتمام 
مذاکرات نــام بردند که مــن در این ارتباط 
توضیــح دادم. این تنفســی اســت که به 
درخواســت هماهنگ کننده کمیســیون 

مشترک برجام انجام شده است.
خطیــب زاده با بیــان اینکــه هیئت های 
در  حاضــر  حــال  در  مذاکره کننــده 
پایتخت های خود به ســر می برند،  تصریح 
کرد:  فرو کاســتن آنچه کــه در وین اتفاق 
می افتد بــه یک یا دو عامل، روشــن کننده 

وضعیت نیست.
وی با تأکید بر اینکه ما اکنون در نقطه اعلام 
توافق قــرار نداریم آن هم بــه این دلیل که 
برخی مســائل کلیدی و محدود باقی مانده 
که باید در واشــنگتن تصمیمــات مربوط 
به آن اتخاذ شــود، افزود: بــه محض اتخاذ 
تصمیمات لازم در واشــنگتن در نقطه ای 
هســتیم که به وین برگردیم و توافق نهایی 
را صورت دهیــم. اکنون منتظر شــنیدن 
پاســخ آمریکا هســتیم. البته رایزنی ها در 
ســطوح مختلف ادامــه دارد.وی در همین 
ارتباط تصریح کــرد: وزیر امــور خارجه و 
وزرای خارجه دیگر کشورهایی که در برجام 
حضور دارند مــدام با یکدیگــر در تماس و 
رایزنی هســتند. مذاکره کنندگان ارشد نیز 
در تماس هســتند. در ادامه ایــن رایزنی ها 
آقای امیرعبداللهیان راهی مسکو می شوند 
و انشاءالله این رایزنی ها ادامه خواهد داشت.

خطیب زاده گفت:  من به شــما و ملت عزیز 
ایران این نکتــه را مجــددا تأکید می کنم 
آنچه که برای ما در این مسیر چراغ راهنما و 
چارچوب حرکت است،  تحقق منافع قطعی 
ملت ایران اســت و این منافع قطعی است 
که چارچوب های مذاکرات و توافق نهایی را 

مشخص می کند.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال 
دیگری مبنی بر اینکه به نظر وی چه زمانی 
هیئت ها بار دیگر به وین بازخواهند گشــت 
و آیا تاریخی برای بازگشت هیئت ها جهت 
ادامه رایزنی ها مشخص شده است، تصریح 
کــرد: مــن الان نمی توانم تاریخــی برای 
بازگشــت هیئت ها به وین بگویــم چرا که 

تاریخ را آقای بورل و مورا اعلام می کنند.
خطیب زاده گفت: ما ایــن آمادگی را داریم 
که اگر همین امــروز آمریکا به مباحث باقی 
مانده در این مذاکرات پاســخ دهد  امروز به 

وین برگردیم.
وی تصریح کرد:  برداشــت و پیش بینی من 

این است که این توقف طولانی نخواهد بود.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در مورد 
موضوع تبادل زندانیان بین ایران و انگلیس 
و برخی از اخبار منتشر شــده در این زمینه 
گفت:  مباحث به صورت موازی در این زمینه 
به جلو رفته اســت. تفاهمات اولیه حاصل 
شــده اســت و امیدواریم این تفاهمات را 
اجرایی و نهایی کنیم. قبــلا نیز تفاهم اولیه 
در این زمینه انجام شــده بود ولی به مرحله 
اجرا نرســیده بود و نهایی نشده بود و اکنون 
بایــد ببینیم که آیا ایــن تفاهمات مجدد را 
طرف های مقابل اجرایی می کنند یا شــب 

اجرا مسیر دیگری را پیگیری می کنند.
خطیب زاده همچنین در پاســخ به ســوال 
دیگری در ارتباط با حمله بامداد یکشــنبه 
ســپاه پاســداران به یکی از مقرهای رژیم 
صهیونیســتی در اربیــل عــراق و موضع 
وزارت خارجــه در این زمینــه گفت:  آنچه 
مشخص است این اســت که دولت مرکزی 
عراق مســئولیت قطعی دارد بــرای اینکه 
جغرافیای عراق محل تهدیدی برای کشور 
همسایه آن یعنی ایران نباشد. متأسفانه در 
تمامی تذکراتی که در ایــن زمینه به دولت 
مرکزی عراق بارها داده شــده است خاک 
عراق مورد سوءاستفاده طرف های ثالث قرار 
گرفته است. از جمله گروه های ضد انقلاب 
و گروهک های کرد تروریســتی ضد ایران. 
آمریکا نیز از داخل عــراق عملیات نظامی 
علیه ایران انجام داده و رژیم اشغالگر قدس 
نیز پایگاه هــای خرابکاری در عــراق دارد. 
مکررا در این زمینه به دولت عراق تذکر داده 
شده، در این ارتباط صحبت شده که دولت 

عراق به این مسائل توجه کند.
وی تصریح کــرد:  آنچه که بــه دولت عراق 
اعلام کرده ایم این اســت که شرط دوستی، 
احترام به منافع و حاکمیت و مهمتر از همه 
حفظ پایداری این روابط اســت. متأسفانه 
تذکرات ما در این زمینه نادیده گرفته شــد 
و در همیــن چارچوب یکــی از کانون های 
دسیســه و خرابکاری علیه ایران به صورت 

مسئولانه مورد حمله قرار گرفت.
این دیپلمات ارشد کشــورمان در پاسخ به 
ســوال دیگری مبنی بر اینکه آیا به نظر وی 
اقدام اخیر ســپاه در این منطقه مانع ادامه 
فعالیت های خرابکارانه در مرز ایران و عراق 
می شود یا نه،  تصریح کرد:  ما امیدواریم که 
پیام گرفته شده باشد. ما به صورت سیاسی، 
دیپلماتیک و غیراعلامی نیز قبلا پیام هایی 
را فرســتاده بودیــم ولی در نقطــه ای قرار 
گرفتیم که به این پیام ها بی توجهی می شد 

و امنیت مرزهای ما خدشه دار شده بود.
وی ادامــه داد:  برخی از کشــورهایی که در 
نقض مکرر حاکمیت دیگر کشورها از جمله 
کشور همسایه شــان عراق نقش داشته اند 
و نیروهایی را فرســتاده بودند و حاکمیت 
کشور همسایه خود را مورد تعرض قرار داده 
بودند از آن ها این روزها برخی از اظهارات را 
می شــنویم که من در اینجا توجه آن ها را به 
این موضوع جلب می کنم که به مســئولیت 

خود بیش از پیش توجه کنند.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنیــن 
در پاســخ به این ســوال کــه بــا توجه به 
بی عملــی آمریــکا در مذاکرات ویــن ما تا 
کی می خواهیــم معطل آمریــکا و برجام 
بمانیم،  تصریح کرد:  ما در دولت ســیزدهم 
دو مســیر را پیگیری کردیم که مسیر اول 
مسیر خنثی ســازی تحریم ها است. ما هیچ 
چیز را در دولت معطــل گفت وگوها در وین 
نکرده و نخواهیم کــرد و همه طراحی ها در 
وزارتخانه های مختلــف مبتنی بر نیازهای 
اولیه کشــور،  اقتصاد مقاومتی، تاب آوری 
کشور و خنثی سازی تحریم ها طراحی شده 
است. در مســیر دوم که پیگیری می شود و 
وزارت خارجه مســئول پیگیری  آن است 

مسیر رفع تحریم ها است.
وی ادامــه داد: مادامــی که امید داشــته 
باشــیم حقوق ملت ایران در چارچوب خط 

قرمزهای تعیین شــده و مصالح اندیشیده 
شــده حفظ شــود در وین حضور خواهیم 
داشت ولی همان طور که گفتم ما هیچ چیز 

را معطل وین نکرده و نخواهیم کرد.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
ارتباط با اینکه برخــی از مقامات آمریکایی 
گفته اند در صورت کوتاه نیامدن روســیه از 
خواسته های مطرح شــده در برجام ممکن 
اســت بدون حضور روســیه توافــق انجام 
دهیم و یا اینکه به سمت توافق موقت برویم 
و اینکه روســیه در توافق نباشــد و موضع 
ایران در این ارتباط چیســت، تصریح کرد:  
آمریکا باید اول برادری خــود را ثابت کند و 
بعد ادعای ارث و میراث کنــد. آمریکا خود 
عضو برجام نیست که بخواهد درباره برجام، 
چگونگــی برجام و اعضــای برجام تصمیم 
بگیرد. بهتر اســت اول عضو متعهد برجام 
شود و بعد در خصوص اعضای دیگر صحبت 

کند.
خطیب زاده افزود: رویه هــای برجام کاملا 
روشن و مشخص است و همه ما باید کمک 
کنیم که با یک تصمیم اجماعی انشاءالله به 

یک توافق خوب برسیم.
خطیــب زاده همچنیــن گفــت: آمریکا 
درخواســت های شــاذ و عجیب زیادی در 
جریان برگزاری این مذاکرات به کمیسیون 
مشترک برجام داده اســت و در آنجا بحث 
شده اســت. آمریکا می داند اگر درخواستی 
بدهد همیشــه به صورت غیرمســتقیم به 
کمیسیون مشــترک می آید و معمولا آنجا 

بحث می شود.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در مورد 
اخبار منتشــر شــده در ارتباط با سفر وزیر 
خارجه بــه لبنان و اینکه امروز یک رســانه 
لبنانی اعلام کرده کــه وزیر خارجه ایران به 
بیروت ســفر خواهد کرد، تصریح کرد: سفر 
آقای امیرعبداللهیان به لبنان در دســتور 
کار اســت و در حال تعیین زمان آن هستیم 

ولی فردا نیست.
وی ادامه داد:  آقــای امیرعبداللهیان ابتدا 
عازم روسیه خواهند شد و بعد عازم تعدادی 
از کشــورهای منطقــه در حوزه شــامات 
خواهند بود. ایشــان چند ســفر منطقه ای 
دیگر نیز در دستور کار دارند. ما دعوت برای 
شرکت در نشست ســازمان همکاری های 

اسلامی در پاکستان را نیز داریم.
خطیب زاده در پاسخ به ســوال دیگری در 
ارتباط با اخبار منتشر شــده مبنی بر اینکه 
قطر به عنوان میانجی بین ایــران و آمریکا 
عمل می کند، تصریح کرد: قطر از دوستان 
ما اســت و مثل برخی دیگر از کشــورهای 
حوزه خلیج فارس حساســیت بالایی دارد 
و با حساسیت تحولات را پیگیری می کند. 
چه در حوزه پیرامونــی و چه در گفت وگوها 
در وین. ما همواره در تهــران میزبان آن ها 
بوده ایم. آقای امیرعبداللهیان نیز سفری به 
قطر داشتند. در حاشیه مجامع بین المللی 
نیز رایزنی ها بین مقامات دو کشــور انجام 
شــده و ما در همین چارچوب چندی پیش 
شاهد ســفر آقای رئیســی به قطر بودیم. 
این تحولات باعث شــده که این رایزنی ها 
نزدیک شده باشد و در همین بستر رایزنی و 

تعاملات بین دو کشور ادامه دارد.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
مورد محکوم کردن حمله ســپاه به یکی از 
پایگاه های رژیم صهیونیســتی در اربیل از 
ســوی برخی از دولت ها و رسانه های غربی 
گفــت: برخی از رســانه های غربــی که به 
برخی از دولت های خاص نزدیک اند تلاش 
می کنند از هــر موضوعی برای پیشــبرد 
اهداف خودشان استفاده کنند. کشورهایی 
که شــریک جنایات رژیم اشــغالگر قدس 
هســتند طبیعی اســت که اگر کانون های 
دسیسه و توطئه این رژیم از بین برود از این 

موضوع ابراز ناراحتی می کنند.
وی افزود: آن ها خودشان بهتر می دانند که 
جمهوری اسلامی ایران یک کنشگر با اقتدار 
اســت که درباره منافع و امنیت ملی خود با 
کســی مصالحه نمی کند و مسئولانه رفتار 

می کند.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
پاســخ به ســال دیگری در ارتباط با اخبار 
منتشــر شــده مبنی بر اعــزام نیروهای 
خارجی به اوکراین ودیگر مســائل مرتبط 
در ایــن زمینه گفت:  ما نیز ایــن اخبار را در 
رسانه ها شنیده ایم. برخی شواهد و مدارک 
نیز به ما رسیده است. البته باید این ها همه 
اعتبارسنجی شــود. در وضعیت خاصی در 
جنگ اوکراین هستیم و نباید به هر روایتی 
بدون راســتی آزمایی توجــه کنیم. همان 
طور که گفتم ما ایــن گزارش ها را دیده ایم، 
به حساسیت پیگیری می کنیم. ایران همه 
را از تکــرار مدل های جنــگ در منطقه به 
ویژه در شــامات برحذر مــی دارد. ما تأکید 
بر این داریم که این جنــگ نباید به مناطق 
دیگر سرریز شــود. ممکن اســت برخی از 
ســودجویان از جمله قاچاقچیان انسان به 
بهانه های مختلف وارد این مباحث شــوند 

که هم وطنان ما باید به آن توجه کنند.
وی همچنین با اشــاره به برگزاری جلســه 
ســتاد اوکرایــن وزارت خارجه بــا حضور 
وزیر خارجــه در هفته قبــل تصریح کرد:  
وزارت خارجه در این مــدت تلاش کرد که 
با سلامتی اتباع ایرانیان را از اوکراین خارج 
کند و کار ســختی خواهد بــود که برخی از 
ایرانیــان بخواهند جــان خود را توســط 

قاچاقچیان انسان به خطر بیاندازند.
خطیب زاده همچنین در پاســخ به ســوال 
دیگر ایســنا درباره اظهارات کمیسر عالی 
حقوق بشــر در ارتباط بــا وضعیت حقوق 
بشــر در ایران گفت:  به رغم تعاملات مثبت 
بین ایران و کمیســر عالی حقوق بشر، بیان 
این ادعاهای بی اســاس در اظهارات ایشان 
و منتســب کردن برخی از ادعاها از ســوی 
ایشان به ایران نه تنها غیرسازنده است بلکه 

مخرب روابط هم تلقی می شود.
ســخنگوی وزارت خارجه افزود: ایران فارغ 
از این نمایش های گاه و بی گاهی که برخی 
از مجامع به ظاهر حقوق بشری دارند، برای 
ارتقای مفهوم عالی حقوق بشر، تعهد قطعی 
دارد و این برگرفتــه از ذات مفاهیم و ارزش 
های متعالی است که انقلاب ایران به همراه 
آورده اســت. لذا ما فارغ از آنجــه که آن ها 
نســبت می دهند برنامه هایی برای ارتقای 
حقوق بشــر داریم و توصیه ام به کمیســر 
عالی این است که در مســیر گفت وگوها و 

تعاملات جلو برود.
خطیــب زاده افــزود: متأســفیم در حالی 
ایــن اظهارات مطــرح می شــود که حجم 
گســترده ای از نقض بدیهیات حقوق بشر 
توسط متحدان و دوســتان برخی قدرت ها 
انجام می شود و این واقعا نقطه شرمی برای 

مدعیان حقوق بشر است.
وی همچنین در پاســخ به سوال دیگری در 
مورد حمله موشکی اخیر ســپاه به یکی از 
مقرهای جاسوســی رژیم صهیونیستی در 
اربیل وبرخی از مســائل مطرح شده در این 
زمینه گفت:  به هیچ وجه پذیرفته نیست که 
یکی از همســایگان ما که روابط عمیقی با 
ما دارد و در ســطوح مختلف تعامل بین دو 
کشــور وجود دارد کانون ایجاد تهدید برای 
ایران باشــد. این کانون تهدید شدن به یک 
کشور ثالث برنمی گردد. رژیم صهیونیستی 
بارها و بارهــا از داخل خاک عــراق ناامنی 
ایجــاد کرده اســت. برخــی تجمعات ضد 
انقلاب در اقلیــم کردســتان و گروه های 
تروریســتی در این منطقه صــورت گرفته 
اســت. در یک سال گذشــته چندین بار به 
دولت مرکزی عراق در این زمینه تذکر داده 
شده است. در خفا و به صورت آشکارا تأکید 
شــده که اجازه ندهند کــه مرزهای عراق 

مرزهای ناامنی برای ایران باشد.
وی گفت:  ایران تحمل نمی کند که کانونی 
در نزدیکی مرزهایــش، کانون خرابکاری و 
اعزام گروه های تروریســتی به داخل ایران 
باشد. چه توسط گروه های ضد انقلاب و چه 
توسط رژیم صهیویســتی در داخل منطقه 
اقلیم. بارها در ملاقات مختلف این موضوع 

گفته شده اســت. انتظار جمهوری اسلامی 
ایران از دولت مرکزی عراق این اســت که 
یک بار برای همیشــه به این وضعیت پایان 
دهــد و اجازه ندهــد که مرزهایــش مورد 

سوءاستفاده قرار گیرد.
خطیب زاده گفت:  رژیم اشغالگر قدس بداند 
که ما اشــراف اطلاعاتی نســبت به تمامی 
نقاطی که حضــور دارد، داریم و اگر امروز به 
صورت آشکارا اعلام می شود برای این است 
که پیام دقیق تــری را دریافت کند وگرنه از 

موارد قبلی نیز آگاه است.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به سوال دیگری در مورد تنفس ایجاد شده 
در جریان مذاکرات وین و پیش شرط های 
طرف روســی در این مذاکرات و نقش این 
کشــور در توقف مذاکرات گفــت:  ما طرف 
ثالثی در برجام نداریم. چهار کشــور عضو 
برجام هســتند. به علاوه ایران،  کمیسیون 
مشــترک برجام هم با حضور تمامی اعضا 

شکل می گیرد.
وی تأکید کرد: نباید فرامــوش کنیم آنچه 
که در ویــن رخ می دهد بــرای اطمینان از 
بازگشت قابل راســتی آزمایی و متعهدانه 
آمریکا به برجام اســت و اینکــه آمریکا به 
تعهداتش ذیل این توافقنامه بین المللی که 
دارای مصوبه شــورای امنیت سازمان ملل 

است،  عمل کند.
خطیب زاده گفت:  همان طــور که پیش از 
این نیز اعلام کرده ایم آنچه موضوع مذاکره 

بوده تعهدات آمریکا بوده است.
وی در بخش دیگــری از صحبت های خود 
تشریح کرد:  بایدن رئیس جمهور آمریکا بعد 
از چند ماه مکث و بی عملی مسیر مذاکرات 
پیچیــده کمیســیون مشــترک برجام را 
انتخاب کرد ولی متأسفانه در این مسیر هم،  
مســیر حفظ میراث شکست خورده ترامپ 

را انتخاب کرده است.
خطیب زاده ادامــه داد:  متأســفانه دولت 
بایدن در مذاکرات وین هــر روز یک کنش 
از خود نشــان داد ماه ها به طول کشــیدن 
برجــام و مذاکرات وین برای این اســت که 
فکر می کند با اعلام ضرب الاجل و هیجانات 
رســانه ای و بیان روایت های غلط می تواند 

ایران را از منافع حقه خود محروم کند.
ســخنگوی وزارت خارجه ادامه داد:  امروز 
ویــن آینه رفتارهــای غیرســازنده دیروز 

آمریکا است.
وی همچنین با بیان اینکه ما در نقطه اعلام 
توافق قرار نداریم، افزود: اگر در نقطه توافق 
قرار بگیریم این موضوع را با صدای رســا و 
شــفاف به ملت ایران بیان می کنیم و همان 
طور که پیــش از این گفتــم موضوعات و 
مباحث باقی مانده بین ما و آمریکا نیازمند 
تصمیمات سیاسی در واشــنگتن است که 
هنوز این تصمیمات به ما اعلام نشــده و اگر 

اعلام شود به وین برمی گردیم.
ادامــه  در  خارجــه  وزارت  ســخنگوی 
گفت وگوی خــود با خبرنگاران در پاســخ 
به ســوال دیگری در ارتباط با خواسته های 
مطرح شــده از ســوی روســیه در جریان 
مذاکــرات ویــن و تحلیل هــای منتشــر 
شــده مبنی بر اینکه این خواســته ها و نوع 
موضع گیری روســیه باعث توقف مذاکرات 
وین شده است،  اظهار کرد:  آنچه که در مورد 
درخواست روسیه مطرح می شود به صورت 
رســمی، علنی و شــفاف گفته شده است و 
ما نیز آن را دریافت کرده ایــم. این موضوع 
باید در کمیســیون مشــترک برجام بحث 
و گفت وگو شــود به مانند درخواست های 
درســت و غلطی که پیش از این نیز توسط 
برخی از طرف های برجامی مطرح شــده و 
در کمیسیون مشترک برجام مورد بررسی 
قرار گرفته است. برخی از این درخواست ها 

تعدیل و برخی رد شده است.
وی افزود: من چندین بــار به صورت صریح 
گفته ام که تحقق منافــع ملت ایران تعیین 

کننده مسیر ما است.
از  دیگــری  بخــش  در  خطیــب زاده 
صحبت های خود در پاســخ به این ســوال 
تصریح کرد: فرو کاســتن آنچه که در وین 
اتفاق می افتد به یک درخواســت روســیه، 
خواست آمریکا است تا مســئولیت وی در 

شرایط کنونی به فراموشی سپرده شود.
این دیپلمات ارشــد کشــورمان با تأکید بر 
اینکه وضعیــت فعلی که در آن هســتیم با 
آمریکاســت،  اظهار کرد:  رویکرد روسیه و 
چین تا به امروز در مذاکرات ســازنده بوده 
و در بین مذاکره کنندگان در وین در ۱۱ ماه 
گذشــته نزدیک ترین و حمایت گونه ترین 
بوده اســت و ما اطمینان داریم این مســیر 
تا پایــان ادامه پیــدا می کند.وی بــا بیان 
اینکه رایزنی ها و مذاکــرات علیرغم حضور 
هیئت ها در پایتخت ها ادامه دارد تا آخرین 
گام ها برداشته شــود، تصریح کرد:  آخرین 
گام ها همیشه سخت است. همه موضوعات 
در سبد آمریکاست و اگر امروز پاسخ مناسب 
بدهد و تصمیمات سیاسی در مورد مسائل 
باقی مانــده که کلیــدی هســتند بگیرد، 

هیئت ها فردا می توانند به وین برگردند.

سخنگوی وزارت خارجه:

امیدواریم پیام حمله اربیل گرفته شده باشد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      2۴  اسفند    شماره ۱۰۱۱

وم مدیریت منابع آبی کشور لز
مهدی کریمی تفرشــی  ســه عامل عمده افزایش جمعیت و شهر 
نشینی، توسعه صنعت و کشاورزی و ضعف مدیریت منابع آب، نه تنها به 
نیاز مصرف آب به ویژه آب های شیرین افزوده، بلکه زمینه های نقصان 

کیفیت و آلودگی شدید منابع آبی جهان را هموار کرده است.
در دهه اخیــر روند تخریب کیفیت منابع به شــکل نگــران کننده ای 
افزایش یافته و برداشــت بی رویه و بدو ن برنامه ریزی آب مخاطره های 
زیادی از لحاظ سلامت و بهداشت پایدار ایجاد کرده است، به شکلی که 
سطح آب زیر زمینی در بسیاری از مناطق جهان به طورمستمر در حال 

کاهش است. 
۱۹ میلیون هکتار از مجموع مســاحت ۱۶۵ میلیون هکتاری ایران به 
زمین های کشــاورزی اختصاص دارد که از این میزان زمین کشاورزی 
سالیانه فقط ۱۵ میلیون هکتار به زیر کشت انواع محصولات کشاورزی 

می رود.
روش های فعلی کشــاورزی منجر به کشــش بیش از حــد منابع آب، 
فرسایش زیاد و کاهش حاصلخیزی خاک شده اســت. آب کافی برای 
ادامه کشــاورزی با اســتفاده از روش های فعلی وجود ندارد؛ بنابراین 
چگونگی استفاده از منابع حیاتی آب، زمین و اکوسیستم برای افزایش 

عملکرد محصول باید مورد بازنگری قرار گیرد.
حدود ۹۵ درصد از آب هــای زیرزمینی در بخش کشــاورزی مصرف 
می شود که این استفاده بی رویه، تهدیدی برای توسعه پایدار کشاورزی 
است. اقتصاد کشاورزی با سه چالش اصلی بهره وری پایین، تغییر اقلیم 

و کاهش منابع آب روبه روست.
در مصارف کشــاورزی گاهی تا حدود ۷۰ درصد هــدرروی آب وجود 

دارد.
درصد زیادی از مقدار آبی که در بخش کشــاورزی استفاده می شود به 
دلیل شیوه های ســنتی آبیاری و عدم اســتفاده از فناوری های جدید 
آبیاری تلف می شــود. برای جلوگیری از این اتفاقات نیازمند مدیریتی 

صحیح در مصرف آب در این بخش است.
میزان مصرف آب برای کشــت نباتات علوفه ای به طور متوسط به ازای 
هر هکتار بیش از ۲۰ هزار مترمکعب آب است. شاید این میزان مصرف 
آب در نگاه نخست چندان مهم به نظر نرســد اما به مرور زمان موجب 
کاهش سطح ســفره های آب زیرزمینی، کاهش بهره وری کشاورزی و 

تخریب محیط زیست خواهد شد.
ایران با تولید سالیانه بیش از ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن هندوانه در رتبه 
چهارم جهان قرار داشــته و با صادرات ۱۰۰ هزار تن هندوانه ســالیانه 

بیش از ۵۰ میلیارد متر مکعب آب به خارج از کشور صادر می شود.
سیستان و بلوچستان به عنوان دومین اســتان خشک کشور، با تولید 
سالیانه ۵۰۰ هزار تن هندوانه جزو اســتان های برتر تولید کننده این 
محصول است که همه ســاله ۱۵۰ میلیون مترمکعب آب را صرف آن 
می کند.با توجه به تغییر شــرایط اقلیمی و همچنین خشکســالی باید 
طرح های راهبردی بــرای حفاظت از کیفیت خاک های کشــور اجرا 
شــود که مصرف منابع آب را کاهش می دهد و به پایــداری منابع اب و 

حاصلخیزی خاک هم کمک می کند.
مدیریت آب شامل عملیات برنامه ریزی، توسعه، توزیع و مصرف بهینه 
منابع آب تحت مقررات و سیاست معین است که می تواند نقش موثری 
در استفاده بهینه از آن داشته باشد.یکپارچه ســازی اراضی و استفاده 
از سیســتم های نوین آبیاری، راهکاری برای بــرون رفت از بحران آبی 
موجود در بخش کشاورزی است و همچنین استفاده از آب تصفیه شده 
فاضلاب و پساب صنایع نیز می توانند به صورت غیرمستقیم به افزایش 

سطح منابع آبی زیرزمینی و سطحی کمک کند.
به جای افزایش سطح زیر کشت باید درآمد را در واحد سطح بالا ببریم، 
همچنین اجرای طرح توسعه کشــاورزی و دادن اعتبارات تنها مشکل 
کشاورزی کشور را حل نخواهد کرد، زیرا توسعه کشاورزی بدون وجود 

منابع آبی کافی و پایدار امکان پذیر نیست.
کشــاورزان نیاز به آموزش روش های نوین مصــرف بهینه آب، الگوی 
کشت مناسب و سیستم های مناســب آبیاری دارند و مسوولان باید با 
برگزاری دوره های آموزشــی مختلف و اعطای تســهیلات بانکی برای 

تحقق این هدف )مصرف بهینه آب( اقدام کنند.
تولید محصولات آب بر در مناطقی که با بحران کم آبی مواجه هســتند 
نشان دهنده عدم مدیریت مناســب در آن منطقه اســت. بسیاری از 
کارشناسان معتقدند کشــاورزان به کمبود آب در منطقه آگاه هستند، 
اما بدلیل نبود آموزش های لازم برای مصرف بهینه آب، کشت سنتی را 

ادامه می دهند.

رئیس جمهور در جلسه شورای عالی حمل و نقل و ایمنی ترافیک:

رعایت نکات ایمنی و استاندارد بر افزایش تولید 
و اولویت دارد خودر

برای ایمن ســازی ســفرهای نوروزی دســتورات ویژه ای خطاب به 
دســتگاه های مربوطه صــادر و بر ضــرورت هماهنگــی و هم افزایی 
فعالیت ها و خدمت رسانی دستگاههای متولی سفرهای نوروزی تاکید 

کرد.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه شورای عالی حمل 
و نقل و ایمنی ترافیک که پس از وقفه ای ۸ ســاله و بــا رویکرد ایمنی 
سفرهای نوروزی با حضور مسئولان راه و شهرسازی، نیروی انتظامی، 
وزارت کشور، صدا و سیما، هلال احمر و اورژانس برگزار شد، با اشاره به 
ضرورت هماهنگی و هم افزایی فعالیتها و خدمت رســانی دستگاه های 
متولی ســفرهای نوروزی، گفت: طبیعتا با کاهش شیوع کرونا امسال 
شاهد افزایش ســفرهای نوروزی خواهیم بود اما دستگاههای متولی 
باید ضمن فرهنگ ســازی برای رانندگی ایمــن، مراقب حوادث جاده 

ای باشند و بر رعایت شیوه نامه های بهداشتی هم به دقت نظارت کنند.
رئیس جمهور دســتور داد: اعتبــارات مورد نیاز بســته جامع کاهش 
تصادفات به ویژه رفع نقاط حادثه خیز و برنامه های آموزشــی و تامین 

نیازمندی های دستگاه های مسئول با قید اولویت انجام شود.
رئیسی در ادامه با تاکید بر اینکه افزایش ایمنی جاده ها، ایمنی حمل و 
نقل، بازسازی ناوگان حمل و نقل زمینی، ریلی، هوایی و دریایی در زمره 
برنامه های اصلی دولت قرار دارد، اظهارداشت: ضرورت دارد وزارت راه 
و شهرســازی این موضوعات را به صورت جدی پیگیری کند و حرکت 
در مســیر تحقق این برنامه ها به هیچ عنوان نباید تا رســیدن به نتیجه 

مطلوب، متوقف شود.
رئیس جمهور ســاماندهی و نظــارت دقیق بر ترددهــای جاده ای را 
ضروری دانســت و اظهارداشت: لازم اســت رویکردهای پیشگیرانه و 
روش های نوین برای کاهش سوانح و تصادفات جاده ای اتخاذ شود تا از 

صدمات جانی و مالی بر مسافران جلوگیری گردد.
 رئیسی، ســپس به نکته مهمی اشــاره کرد و گفت: توجه به برنامه ها و 
اقدامات آگاه ســازی و آموزش عمومی برای ارتقای انضباط اجتماعی 
تاثیر زیادی در کاهش ســوانح جاده ای دارد لذا برنامه های آموزشی و 
فرهنگ سازی با شیوه های هنرمندانه توسط رسانه ملی تولید و پخش 
شــود.رئیس جمهور بار دیگر خودروســازان را مورد خطاب قرار داد و 
گفت: رعایت نکات ایمنی و اســتاندارد بر تولید خودرو و افزایش تولید 
اولویت دارد و ســازمان استاندارد لازم اســت بر رعایت استانداردهای 
ایمنی در تولید و ترخیص خودروها نظارت کامل و دقیق داشــته باشد.

رئیس جمهور همچنین خواستار اعمال کنترلهای دقیق و هوشمند به 
منظور رعایت شیوه نامه های بهداشتی در وسائط نقلیه جادهای، ریلی 

و هوایی شد.

یادداشت

تریبون
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اطلاعیه مهم درباره افرادی که سود سهام 
عدالت دریافت نکردند

شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه درخصوص 
مشمولان ســهام عدالتی که ســود ســهام خود را دریافت نکرده اند، 

اطلاعیه ای را صادر کرد.
 در این اطلاعیه آمده است: به اطلاع آن دسته از مشمولان سهام عدالت 
که سود سهام ســال مالی ۱3۹۹ را دریافت نکرده است، می رساند این 
گونه مشمولان باید نسبت به درج و ثبت شماره شبای معتبر بانکی در 
سامانه ســجام به آدرس https://www.sejam.ir یا در سایت سهام 
عدالت به نشــانی https://sahamedalat.ir اقدام کنند تا سود سهام 
عدالت برای این دســته از مشمولان واریز شــود.در ادامه این اطلاعیه 
آمده است که علاوه بر شماره شــبای نامعتبر، »حساب بانکی مسدود، 
راکد، مشترک )دو امضاء(، ارزی و بلندمدت« از مهم ترین دلایلی است 

که باعث شد تا سود سهامداران به حساب آنها واریز نشود.
بر این اساس مشمولین سهام عدالتی که یکی از دلایل فوق شامل آن ها 
می شود می بایست نسبت به رفع و اصلاح این مغایرت ها اقدامات لازم 
را انجام دهند تا در مراحل آتی سود ســهام عدالت به حساب این افراد 

واریز شود.

بانک مرکزی:
 رشد اقتصادی نه ماهه امسال

 به ۴.۱ درصد رسید
 تولید ناخالص داخلی کشور  با احتســاب نفت و بدون احتساب نفت در 
۹ ماهه امسال نسبت به دوره مشابه سال قبل به ترتیب ۴.۱ و 3.۴ درصد 
رشد داشت.  اداره حساب های اقتصادی این بانک میزان تولید ناخالص 
داخلی در ۹ ماه امســال را محاسبه کرد. براین اســاس تولید ناخالص 
داخلی به قیمت پایه )و به قیمت های ثابت ســال ۱3۹۵( در سه ماهه 
سوم امسال به سه هزار و ۵۱۰  هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به سه 

ماهه سوم سال ۱3۹۹، رشد ۵.۷ درصدی را نشان می دهد.
همچنین رشــد اقتصادی بدون نفــت طی دوره مذکــور معادل ۵.۸ 
درصد بوده است.رشــد عملکــرد تولید ناخالص داخلی در ســه ماهه 
سوم ســال جاری حاصل تحقق رشــد مثبت ارزش افزوده گروه های 
»خدمات«، »صنایع و معادن« و »نفت« به ترتیــب معادل ۸.۱، 3.۸ و 
۵.۴ درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل بوده است؛ با این وجود گروه  
»کشاورزی« در فصل سوم سال جاری با کاهش عملکردی معادل ۲.۵ 

درصد نسبت به فصل مشابه سال گذشته مواجه بوده  است. 
بر این اســاس و در مجموع عملکــرد تولید ناخالص داخلی کشــور با 
احتساب نفت و بدون احتساب نفت به قیمت های ثابت سال ۱3۹۵ در 
۹ ماهه ســال ۱۴۰۰ به ترتیب به ۱۱ هزار و ۴۱ هزار میلیارد ریال و ۱۰ 
هزار و ۸۸ هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به دوره مشابه سال قبل به 

ترتیب از افزایش ۴.۱ و 3.۴ درصدی برخوردار بوده است.

رشــد ارزش افزوده گروه های »خدمات«، »نفت«، »صنایع و معادن« 
و »کشــاورزی« در این دوره به ترتیب معــادل ۶.۵، ۱۱.۷، ۰.۰ و ۲.۱- 
درصد بود که از ســهمی معادل 3.۵، ۰.۹، ۰.۰، و ۰.3- واحد درصد در 

رشد اقتصادی ۹ ماهه سال جاری برخوردار بوده اند.
رشــد ۶.۵ درصدی ارزش افزوده گروه خدمات در ۹ ماهه سال جاری 
عمدتــاً متاثر از تحــولات زیر بخش هــای »اطلاعــات و ارتباطات«، 
»بهداشت و مددکاری اجتماعی«، »حمل و نقل و انبارداری«، »عمده 
فروشی، خرده فروشی و تعمیر وسایل نقلیه موتوری«  و »اداره عمومی، 
دفاع و تامین اجتماعی« بوده است به طوری که زیر بخش  »اطلاعات و 
ارتباطات« سهم ۰.۶ واحد درصدی و سایر گروه های فوق الذکر هریک 
سهم مساوی و معادل ۰.۵ واحد درصدی از رشد تولید ناخالص داخلی 

داشته اند.

تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی تا پایان ماه رمضان 
ادامه دارد

مدیر کل پشتیبانی امور دام استان تهران بااشاره به اینکه تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی به نهاده های دامی تاپایــان ماه رمضان ادامه دارد، گفت: 

قیمت تخم مرغ تا قبل از شروع سال جدید به نرخ مصوب برمی گردد.
رضا سالمی، مدیر کل پشتیبانی امور دام اســتان تهران در واکنش به 
افزایش قیمت تخم مرغ به شــانه ای ۵۵ هزار تومان گفت: تولید روزانه 
تخم مرغ در کشور سه هزار و ۲۰۰ تن است و در حال حاضر ۸۰ میلیون 
قطعه مرغ تخم گذار در کشور داریم که این با نیاز داخل کاملًا هماهنگ 

است.
وی با اشاره به اینکه افزایش قیمت ســایر اقلام پروتئینی منجر به رشد 
تقاضا برای تخم مرغ شده اســت، خاطرنشان کرد: در این راستا مصرف 
تخم مرغ از حدود دو هزار و ۷۰۰ تا دو هزار و ۸۰۰ تن در روز به سه هزار 
و ۲۰۰ تن رســیده که علیرغم این مسئله به واســطه تولید خوبی که 
انجام شده، ما توانســتیم این ۵۰۰ تن را پوشــش دهیم و کمبودی در 

بازار وجود نداشته باشد.
این مقام مسئول با اشــاره به اینکه پیش بینی می شد از ۲۲ اسفندماه 
با مازاد تخم مرغ در کشور مواجه باشــیم، تصریح کرد: به همین جهت 
ما در حال برنامه ریزی برای خرید حمایتــی و یا صادرات این محصول 
بودیم اما به واسطه مباحثی که در زمینه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مطرح 

شد اتفاقات پیش بینی نشده ای در بازار رخ داد.
سالمی توضیح داد: بر این اساس چون تولید کنندگان تصور می کردند 
سال آینده ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف می شود تخم مرغ های تولیدی را در 

انبارها ذخیره کردند تا بتوانند با قیمت های بالاتر بفروشند.
مدیر کل پشتیبانی امور دام استان تهران اضافه کرد: تخم مرغ برعکس 

مرغ حدود یک ماه قابلیت نگهداری و ذخیره سازی دارد.
وی ادامه داد: با این وجود بر اســاس اعلام وزیر جهاد کشاورزی تا پایان 
ماه مبارک رمضان تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی به نهاده های دامی ادامه 

دارد و حذف آن به بعد از ماه مبارک موکول می شود.
سالمی تأکید کرد: در همین راستا ما برای جبران کمبود در بازار روزانه 
صد تا ۱۵۰ تن تخم مرغ در استان تهران توزیع می کنیم و مصرف روزانه 

این استان، رقمی بین ۵۴۰ تا ۵۵۰ تن است.
مدیر کل پشــتیبانی امور دام اســتان تهران با اشــاره به اینکه از روز 
چهارشــنبه ۲۵ اســفندماه به دلیل اتمام فعالیت کارخانجات و مراکز 
شیرینی پزی و شیرینی فروشــی تقاضا برای تخم مرغ به شدت کاهش 
می یابد، گفت: از 3۲۰۰ تــن تخم مرغی که روزانه در کشــور مصرف 
می شود حدود ۵۰۰ تن آن مربوط به صنایع اســت که با اتمام فعالیت 
آنان، تقاضا نیز افت می کند و قیمت کاهــش پیدا می کند. بنابراین این 
وعده را به مردم می دهیم تا قبل از شــروع ســال نــو، قیمت تخم مرغ 

کاهش می یابد و به نرخ مصوب می رسد.

بازار

وزیر اقتصاد بــا تأکید بر حداقل شــدن جریان ورود و 
خروج اموال تملیکی گفت: اتصالات ســامانه ای مثل 
پرونده های تعزیراتی یا گمــرک باید به صورت برخط 

و قابل رصد تعیین تکلیف شده و مختومه اعلام شود.
سیداحســان خاندوزی در نشســت خود با مدیران 
سازمان املاک تملیکی با بیان اینکه اظهار داشت: این 
ایام در رفت و آمدهای اســتانی اجمالا بازخوردهای 
خوبی از اقدامات سازمان تملیکی گرفته ایم. سازمان 
املاک تملیکی در تعامل بســیار ویژه و خاص با سایر 
دستگاه ها می تواند ایفای مسئولیت کند. این سازمان 
می توانســته و می تواند بهتر عمل کند اما ســدهایی 
وجود دارد که بدون همکاری ســایر نهادها می تواند 
چالش اساســی برای ســازمان باشــد. امیدواریم با 
رویکرد جدید دولت و قــوه قضائیه به این چالش فائق 

شویم.
وی با اشاره به هزار و خرده ای پرونده بلاتکلیف سازمان 
در قــوه قضائیه و بیشــتر از آن در ســازمان تعزیرات، 
افزود: امیدواریم یکــی از اولویت هــای مجلس، بعد 

از طرح بودجه، بررســی لایحــه دو فوریتی 
برخی محدودیت های انبارها باشد. با اینکه 
تلاش های خوبی صورت گرفته، متأســفانه 
مجموعه تلاش هــا به قدر مطلــوب راضی 
کننده نیســت. افزایش ۵۲ درصدی فروش، 
بیشتر شدن تحرک را نشــان می دهد اما با 
توجه به تــورم تفاوت زیادی بــا ارزش کالا 

ندارد.
وزیر اقتصاد و امور دارایی تصریح کرد: از نظر من شیوه 
انبارداری در درجــه دوم اهمیــت دارد و مهم تر از آن 
این اســت که جریان ورود و خروج به املاک تملیکی 
باید بیشتر کنترل شود. در واقع جریان ورود به انبارها 
باید کُند شــده و جریان خروج باید ســرعت بیشتری 
بگیرد تا میزان و زمان ماندگاری کالاهــا در انبارها به 
حداقل برســد. در جهت هر تدبیری برای این موضوع، 
آماده کمک هستیم که از این جمله می توان به اصلاح 

ساختار سازمانی اشاره کرد.
خانــدوزی اضافه کــرد: اتصــالات ســامانه ای مثل 

پرونده های تعزیراتی یا گمرک باید به صورت 
برخط و قابل رصــد تعیین تکلیف شــده و 
مختومــه اعلام شــود. در حــوزه کالاهایی 
که نیازمند عرضه و فروش می باشــد هم به 
همین ترتیب باید عمل شــود. یعنی ظرف 
چند ماه آینده باید اعلام شود که این سامانه 
متصل شده و مدیران این سازمان به صورت 
برخط هرچه از طــرف گمرک یا تعزیــرات در اختیار 
ســازمان و در کدام انبار قرار می گیــرد را بتوانند رصد 

کنند.
وی با تاکید بر لزوم اســتفاده از ظرفیت های بیشتر در 
فروش املاک تملیکی بیان کرد: ســازمان باید در کنار 
بورس و دیگر موارد از سایر ظرفیت ها هم برای فروش 
اســتفاده کند. من به عنوان وزیر اقتصاد مکلف هستم 
که پشتیبانی های لازم را انجام بدهم اما شما هم باید در 
سطح وسیع تری برای عرضه اقدام کنید. امیدواریم در 
اردیبهشت ماه ســال پیش رو شاهد حراج های بزرگ و 
واقعی حداقل در انبارهای مهم 3 استان و تهران باشیم.

خاندوزی خطاب بــه نماینده های هیأت نظارت گفت: 
برخی توجهات و حساسیت های نهادهای نظارتی ما را 
از هدف و حرکت اصلی که داریــم دور می کند. مثلًا ما 
تلاش می کنیم که حراج ها به صورت برخط و در تمام 
کشــور صورت گیرد اما دســتگاه های نظارتی از نطفه 
حرکت مانع می گذارند که امیدواریم با مجوزهایی که 

گرفته می شود این موانع برداشته شود.
وزیر اقتصاد و امور دارایی با تأکید بر اینکه باید مدیران 
این حساســیت را فرصت مغتنمی برای حل مســأله 
کشور و نه خودنمایی بدانند، متذکر شد: دو سال پیش 
رســانه ها و مردم توجهی به وضعیتی کــه از امروز هم 
بدتر بود، نداشتند ولی ایجاد حساسیت شده که باید از 

این حساسیت به عنوان فرصت استفاده کرد.
 همه باید از مرزهای ســازمانی چشــم پوشــیده و به 
حل مســئله کمک کنیم. در بدنه، فشــار زیاد بوده و 
بی انگیزگی وجود دارد. باید اقداماتی در جهت ارتقای 
سرمایه انسانی انجام شــود تا هر کار به ظاهر کوچکی، 

این مقدار انرژی صرف نکند.

وزیر

برهان محمودی   رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک معتقد اســت در دو مــاه اخیر بازار 
اجاره مســکن به ثبــات رســیده و برخی 
موجران حتی با نرخ هایی پایین تر حاضر به 

واگذاری املاک خود به بازار اجاره هستند.
نگاهی به روند اجاره بها در ۱۱ ماهه امسال 
اگرچه نشان دهنده رشد شدید ماهانه اجاره 
بها نسبت به سال گذشته اســت، اما در دو 
ماه اخیر روند آن کمی نزولی شده که نشان 
می دهد دوری از فصل جابجایی مستأجران 

در کاهش التهاب این بازار مؤثر است.
این در حالی است که شاخص مذکور )رشد 
اجاره بها( در ۹ ماهه ابتدایی امسال همواره 

صعودی بوده است.
در فروردین امســال رشــد اجــاره بها در 
فروردین امسال نســبت به فروردین سال 
گذشــته در تهران و کل کشــور به ترتیب 

3۲.3 و 3۶.۱ درصد بود.
این رقم در اردیبهشت سال جاری نسبت به 
اردیبهشت سال گذشــته در تهران و کشور 
به ترتیب 3۲.۶ و 3۶.3 درصد برآورد شــده 
اســت.در خرداد ۱۴۰۰ نســبت به خرداد 
۱3۹۹ در تهران و کشور رشــد اجاره بها به 

ترتیب 33.۹ و 3۷.۶ درصد بود.
همچنین در تیر ماه امســال نســبت به تیر 
سال قبل در تهران و کشور به ترتیب 3۴.۹ و 
3۸.۷ درصد اجاره بهای مسکن رشد داشت.

تورم نقطه به نقطه اجاره بهای مســکن در 
مرداد ۱۴۰۰ نسبت به ماه مشابه سال قبل 
از آن در تهران و کشــور بــه ترتیب 3۷.۸ و 

۴۱.۲ درصد اعلام شده است.
در شهریور امسال نســبت به شهریور سال 
گذشــته اجاره بها در تهران و کشور رشد به 

ترتیب ۴۲.۸ و ۴۵.۷ درصدی داشت.
در مهر امسال به مهر پارســال اجاره بها در 
تهران و کشور به ترتیب رشد ۴۸.۴ و ۵۱.3 

درصدی را نشان می دهد.
آبان امســال بازار اجاره بهای مسکن باز هم 
روند صعودی داشت و میزان رشد اجاره بها 
در ماه مذکور نسبت به ماه مشابه سال قبل 
از آن )آبان امسال نســبت به آبان ۱3۹۹( 
در شــهر تهران و کل مناطق شــهری رشد 
به ترتیــب معــادل ۵۱.۶ و ۵۴.۹ درصدی 
داشته است.بررســی شاخص کرایه مسکن 
اجاری در شــهر تهران و کل مناطق شهری 
در آذرماه سال ۱۴۰۰ نسبت به آذر ۱3۹۹ 
حاکی از رشد به ترتیب معادل ۵۱.۲ و ۵۴.۲ 

درصدی است.

در دی ماه نیز اجاره مســکن در تهران رشد 
۵۰.۷ درصدی نسبت به دی ماه ۱3۹۹ و در 
کل مناطق شهری کشور رشد ۵۴ درصدی 
داشته که نشان دهنده کاهش اندک سرعت 
رشد اجاره بها نســبت به ماه های آبان و آذر 
است که بیشترین میزان رشد اجاره مسکن 

را در سال جاری داشته اند.
این روند نزولی ســرعت رشــد اجاره بها در 
بهمن هم ادامــه یافت و آنگونــه که بانک 
مرکزی اعلام کــرده تورم نقطــه به نقطه 
اجاره بها در بهمن امســال نسبت به بهمن 
سال گذشته در شــهر تهران و کل مناطق 
شهری رشد به ترتیب معادل ۴۸.۴ و ۵۲.۲ 

درصدی داشته است.
در همیــن ارتباط مصطفی قلی خســروی 
رئیس اتحادیه مشــاوران امــلاک در گفت 
وگو با خبرنگار مهر، آمارهای بانک مرکزی 
را به دلیل اینکه بازتاب دهنده کل قراردادها 
و معاملات رهن و اجاره مســکن نیســت، 
قابل خدشــه عنوان و اظهار کــرد: در حال 
حاضر بــازار رهن و اجاره مســکن به دلیل 
نبود مســتأجر و دوری از فصل جابه جایی 
مســتأجران راکد و آرام است؛ حتی برخی 
موجران برای آنکه واحدشان تا چند ماهی 
که به فصل جابه جایــی مانده، خالی نماند، 
حاضر به ارائــه ملک خود در بــازار اجاره با 
قیمت هایــی پایین تر از نــرخ منطقه واقع 
شــدن ملک هســتند.وی افزود: بــا توجه 

به اینکه ایام نوروز در پیش اســت و پس از 
آن هم ماه مبارک رمضــان و ایام امتحانات 
دانشــجویان و دانش آمــوزان را در پیش 
داریم، فصل جابه جایی مســتأجران به تیر 
ماه موکول می شود؛ لذا فعلًا التهابی در بازار 

اجاره مسکن نداریم.
خســروی آمارهــا و گزارش هــای برخی 
نهادهای متولــی گزارش بازار مســکن از 
وضعیت اجاره بها را عامل افزایش اجاره بها 
در ماه های گذشته می داند و معتقد است از 
دی ماه بازار اجاره مســکن به ثبات رسیده 
و حتــی در هفته هــای اخیر کاهشــی هم 
بوده است.نشانه رفتن انگشت اتهام رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک به برخی آمارهای 
بازار مســکن نهادهای متولــی این بخش 
در حالی اســت که کارشناســان اقتصادی 
همبستگی قیمت مسکن و اجاره بها با یک 
دوره زمانی نسبتاً بلند مدت را عامل افزایش 
اجاره بها می دانند.به این معنا که با توجه به 
افزایش شــدید قیمت مسکن و بروز شکاف 
میان ارزش ملــک با اجاره بهــای آن، بازار 
اجاره نیز با تأخیر به دنبال پرُ کردن شکاف 

مذکور است.
دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مســکن وزارت 
راه و شهرســازی نیز در گزارشی که دی ماه 
امسال آن را منتشر کرد، با تأیید این موضوع 
که افزایش ناگهانی اجاره بها در سال جاری، 
متأثر از افزایش قیمت مسکن در سال های 

اخیر است که با تأخیر در بازار اجاره بها تأثیر 
گذاشته، اعلام کرد: »با توجه به همبستگی 
قیمت مســکن و نــرخ اجاره بهــاء و رهن، 
افزایش قیمت مســکن با تأخیــر منجر به 
افزایش قیمت رهن و اجاره اماکن مسکونی 
شده اســت.«یک مرکز پژوهشــی نیز در 
گزارشی درباره نسبت اجاره به ارزش ملک 
)نسبت P به R( در بهمن امسال اعلام کرد: 
در حال حاضر شــاخص میانگین قیمت هر 
متر مربع که در بهمن امسال به 33 میلیون 
تومان در تهران رســیده تقسیم بر متوسط 
اجاره بهای هر متر مربع مســکن در تهران 
که در حــال حاضر ۱ میلیــون و ۱۰۰ هزار 

تومان است، عدد 3۰ اعلام کرده است.
بیت الله ستاریان عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهران نیز در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان 
اینکــه منبع آماری بانک مرکزی، ســامانه 
اتحادیه مشاوران املاک اســت، گفت: لذا 
بسیاری از قراردادهای رهن و اجاره مسکن 
در ســامانه مذکور ثبت نمی شود و از همین 
رو نمی توان ایــن ســامانه را منبعی برای 
بررســی های آماری و اقتصادی دانســت؛ 
حتی برخــی از معاملات ممکن اســت به 
طور دقیق در ســامانه املاک و مستغلات 
ثبت نشــوند.وی ادامــه داد: همچنین بر 
اســاس بررســی های علمی گفته می شود 
که می توانیم برخی از معاملاتی که شرایط 
واقعــی امضای قــرارداد را نداشــته اند، از 

آمارهــا حــذف کنیم.کارشــناس اقتصاد 
مســکن افزود: اتحادیه مشــاوران املاک 
می گوید: معاملاتی در بازار اجاره مســکن 
ثبت نمی شــود؛ علت آن چیست؟ افزایش 
اجاره بها؛ این عامل سبب شده تا بسیاری از 
مستأجران دیگر قراردادهای اجاره مسکن 
را یا تمدید نکنند یا کوچ معکوس به اطراف 
تهران داشته باشیم. لذا ســامانه مشاوران 
املاک امکان تحلیل ایــن اتفاقات را ندارد 
و تنها به کم بودن معاملات اجاره مســکن 

تأکید دارد.
وی درباره این ادعا که بازار اجاره مســکن 
به ثبات رســیده، گفت: با شرایط اقتصادی 
موجود حتی بــا فرض اینکــه دولت بتواند 
وعده ساخت ســالانه یک میلیون مسکن را 
هم عملی کند، بعید اســت بتوانیم در بازار 
اجاره مســکن در کوتاه مدت بــه آرامش 
و ثبــات برســیم و حداقل یــک دهه طول 
می کشد تا مازاد تولید مسکن در بازار رهن 
و اجاره اثر مثبت بگــذارد و از التهابات این 
بازار خارج شویم.عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهران در پاســخ به این پرسش که آیا اجاره 
داری حرفه ای می توانــد کمکی به این بازار 
بکند؟ تصریح کــرد: در حال حاضر اعدادی 
بین ۷ تــا ۸.۵ میلیون اجاره نشــین اعلام 
می شود؛ این نشــان می دهد که بازار اجاره 
مســکن یک بازار بــزرگ اســت و در حال 
حاضر مردم خود به خود در بازار اجاره داری 

سرمایه گذاری می کنند.
وی افزود: اما اینکــه اجاره داری حرفه ای به 
صورت شــرکتی راه اندازی شود، مشخص 

نیست بتواند مشکلی را حل کند.
ســتاریان درباره اینکه چرا در کشــورهای 
توسعه یافته، شرکت های اجاره دار داریم؟ 
گفت: در این کشورها، بازار مسکن به ثبات 
رســیده و لذا از محل افزایش قیمت مسکن 
به سوددهی نمی رسند بلکه با تملک تعداد 
زیادی واحد مســکونی در ابعادی بالاتر از 
هزار واحد، اجــاره داری حرفه ای برای آنها 
ســوددهی اندکی دارد اما از آنجایی که در 
بازار مســکن ایران، اســتهلاک و افزایش 
عمر بنا تأثیری در کاهــش قیمت آن ندارد 
و ملک بــه عنوان دارایــی در مقابل کاهش 
ارزش پول اســتفاده می شود، داشتن حتی 
تعداد واحدهای انــدک و کمتر از ۱۰ واحد 
هم می تواند برای اجاره داری سود ده باشد 
اما نه از محل درآمدهای اجاره مسکن؛ بلکه 

از محل افزایش ارزش ملک.

وج تملیکی حداقل شود وزیر امور اقتصاد و دارایی:جریان ورود و خر

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار:

سود سهام، سال آینده از طریق سجام پرداخت می شود
محمدحســین ســیف اللهی  رییس 
ســازمان بــورس و اوراق بهادارگفت: روز 
شنبه ســود ســهام عدالت ۴۴ میلیون نفر 
به صورت کامل از طریق ۲۲ بانک پرداخت 
شد. مجید عشقی در مراسم تقدیر از ناشران 
برتر گفت: ســازمان بورس اقداماتی را برای 
کســانی که عدم افشــای اطلاعات دارند یا 
افشای اطلاعات آنها به موقع نیست، انجام 
داده اســت؛ در این میان برخی از ناشــران 
وجود دارند که همکاری خوبی در خصوص 
رعایــت حقوق ســهامداران داشــته اند و 

عملکرد خوبی از خود نشان داده اند.
رئیس ســازمان بورس و اواراق بهادار افزود: 
به صورت مستمر در چند ســال گذشته با 
وضعیــت خوبی از لحاظ افشــای اطلاعات 
روبرو بودیم و تأخیر افشای اطلاعات از ۱۰ 

روز به کمتر از یک روز رسیده است.
وی گفت: پرداخت ســود در بازار سرمایه با 
توجه به افزایش تعداد ناشران و نیز سرمایه 

گذاران با معضل همراه شده است.

282 شرکت از طریق سجام سود خود 
را پرداخت کردند

عشقی تاکید کرد: شــرکت هایی که در دو 
سال گذشــته در بازار عرضه شدند، دارای 
سهامداران میلیونی هســتند، در حالی که 
در گذشته تعداد سهامداران شرکت ها ۱۰ 
هزار نفر بود. زمانی که پرداخت ســود برای 
شــرکت های دارای چند میلیون سهامدار 

مشکل است.
رئیس ســازمان بورس ادامــه داد: با تلاش 
مسؤولان شرکت ســپرده گذاری مرکزی 
بــرای راه اندازی برخی از ســامانه ها که در 
سال گذشته انجام شد، بالغ بر ۲۸۲ شرکت 

از طریق سجام سود خود را پرداخت کردند.

سود سهام عدالت 43 میلیون نفر 
پرداخت شد

وی با بیان اینکه روز شــنبه ســود ســهام 
عدالت ۴۴ میلیون نفر به صــورت کامل از 
طریق ۲۲ بانــک پرداخت شــد، ادامه داد: 

ســود ســهام عدالت ۴3 میلیون نفر برای 
امسال بود و عملیات پرداخت سود به اتمام 

رسید.
عشــقی با اشــاره به اینکه برای سال آینده 
ناشــران ســود را از طریق ســامانه سجام 
پرداخت می کنند، گفت: ســامانه ای که در 
نظر گرفته شده به نحوی است که شرکت ها 
وجوه را در اختیار سپرده گذاری برای مدت 
زیادی قرار نمی دهند، فایل ها که آماده شد 

وجوه دریافت و بلافاصله پرداخت می شود. 
نهایت توقف پول در سپرده گذاری یک یا ۲ 
روز است، وجوه بیشتر باقی نمی ماند و سود 

به حساب سهامداران واریز می شود.
رئیس ســازمان بورس ادامه داد: در تلاش 
هستیم با تلاش شــرکت ها، بهبود وضعیت 
کلی اقتصاد و رفع موانعی کــه وجود دارد، 
شــاهد افزایش تولید و فروش مستمر همه 
شرکت ها باشیم و امیدواریم در سال آینده 

این اتفاق برای همه شرکت ها رخ دهد.

وظایف سازمان بورس حفاظت از 
حقوق سهامداران است

وی بــه راه اندازی میز صنعت در ســازمان 
بورس اشاره کرد و گفت: برگزاری جلسات 
را از سال ۱۴۰۱ فعال تر می کنیم و صنایع را 
به صورت انفرادی بررسی و مشکلات کلان 
هر صنعــت را احصا و پیگیــری می کنیم، 
مشکلات صنایع را در ســطح کلان دولت، 

مجلس و مراجع تصمیم گیر مطرح کنیم.

عشــقی ادامه داد: به دنبال این هســتیم تا 
این اقدامات باعث شود که در وهله نخست 
شاخص های عملکردی شــرکت ها بهبود 
یابد و در نهایت حقوق سهامداران را بتوانیم 

حفظ کنیم.
رئیس ســازمان بورس گفت: دارایی هایی 
کــه در شــرکت ها وجــود دارد، متعلق به 
ســهامداران خرد و عمده اســت و یکی از 
وظایف ســازمان بورس براساس قانون بازار 
اوراق بهادار حفاظت از حقوق ســهامداران 
اســت و به دنبال این هستیم تا از طریق این 

اقدامات در سال ۱۴۰۱ فعال تر کنیم.
به گفته عشقی همچنان در برخی از صنایع، 
قیمت گذاری دســتوری وجــود دارد که 
امیدواریم با کمک ناشــرین و سهامداران 
این معضل که سال های متمادی گریبانگیر 
صنعت بوده، را حل و فصــل کنیم که تا حد 
امکان این مشــکل رفع شــوند. امید است 
ســال آینده، ســال پر بار و پر ســود برای 

شرکت ها و سهامداران باشد.



معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:
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وشگاه اینترنتی متخلف   چگونه از فر
شکایت کنیم؟

خریداران در صورت بروز مشــکل از ســوی فروشــگاه های اینترنتی 
می توانند در بخش اطلاعات شناسنامه ای اینماد، گزینه ثبت شکایت را 
انتخاب کنند تا فرآیند مذاکره بین خریدار و کسب و کار در بستر سامانه 
آغاز شود، اما در صورت به نتیجه نرسیدن این مذاکره، خریدار می تواند 
خواســتار ارجاع پرونده به مراجع رســیدگی کننده، یعنی ســازمان 

حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان یا اتحادیه صنفی شود.
 اخیراً ســامانه هوشــمند رسیدگی به شــکایات از کســب و کارهای 
اینترنتی و داوری جمعی بر خط راه اندازی شــده اســت. بر این اساس 
ســازمان توســعه تجارت الکترونیک بخش شکایات ســامانه اینماد 
را بازنویسی کرده اســت.خریداران در مرحله اول و پیش از اینکه وارد 
فرآیند خرید و شکایت شوند، بهتر اســت پیش از خرید اینترنتی کالا، 
اطلاعات شناســنامه ای و تخلفات را بررســی کنند و اگر رتبه اعتماد 
فروشــگاه اینترنتی پایین بود، بهتر اســت گزینــه پرداخت در محل 
انتخاب شود. اما اگر بعد از خرید مشــکلی ایجاد شد، مشتری می تواند 
در همان بخش اطلاعات شناســنامه ای اینماد گزینه ثبت شــکایت را 
انتخاب کند و وارد مسیر شکایت شود. تعرفه داوری شکایت نیز بین دو 
تا ۲۰ درصد بسته به ارزش کالا و نوع تحلف اســت که ابتدا شاکی و در 

نهایت متخلف باید آن را پرداخت کند.
در این سامانه، برای جلوگیری از ثبت شــکایت صوری و پیشگیری از 
تحمیل هزینه به کســب و کارها، ثبت شکایت صرفاً بر مبنای اطلاعات 

تراکنش پرداخت و استعلام از بانک مرکزی انجام می شود.
بعد از ثبت شکایت و استعلام تراکنش پرداخت اینترنتی یا کارتخوان، 
ابتدا شکایت به کســب و کار ابلاغ و فرآیند مذاکره بین خریدار و کسب 
و کار در بستر سامانه انجام می شود. اگر اختلاف برطرف نشود، خریدار 
می تواند خواســتار ارجاع پرونــده به مراجع رســیدگی کننده، یعنی 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان یا اتحادیه صنفی 
و غیره باشد. در این شرایط پرونده به صورت هوشمند به مرجع ذیربط 

ارسال می شود.
همچنین برای ارتقای عملکرد، در بازنویســی سامانه با انجام مطالعات 
تطبیقی، روش حل اختلاف جایگزین به ویژه به صورت حل اختلاف بر 
خط و بومی سازی آن در چارچوب قوانین و مقررات کشور در نظر گرفته 
شده و در نهایت ســامانه برخط حل اختلاف جمعی به عنوان بخشی از 
سامانه هوشمند و رسیدگی به شکایات، با همکاری وزارت دادگستری، 
معاونت پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضاییه و معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری و بخش خصوصی از جمله مرکــز داوری اتاق بازرگانی ایران 

طراحی و اجرا شده است.
در این ســامانه حل و فصل اختلافات بر اســاس داوری بــدون نیاز به 
رسیدگی قضایی و شبه قضایی انجام می شود و علاوه بر ضمانت اجرایی 
اداری، قابلیت اجرا از طریق قوه قضاییه نیــز دارد. بنابراین چرخه ثبت 
و رسیدگی به شکایات در سامانه اینماد بدون تولید پرونده های متعدد 
در مراجع قضایی و شــبه قضایی تکمیل و از طریــق فرایند داوری طی 

حداکثر سه هفته به رای لازم الاجرا منتهی می شود.

وی کارکرده، قیمت ها را می شکند واردات خودر
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران با بیان 
اینکه بازار آرام اســت، گفت: در صورت آزادســازی واردات و افزایش 

عرضه خودرو، قیمت خودرو در بازار ریزش محسوسی خواهد یافت.
سعید موتمنی اظهار کرد: از ابتدای امسال بازار خودرو وضعیت آرامی 

داشته و در رکود بود اما این وضعیت از ابتدای اسفند ماه تشدید شد.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران با بیان 
اینکه از برج ۹ ســال ۹۹ به این ســو تقاضا در بازار خودرو کاهش یافته 
و رکود داریم، گفت: هر چه تقاضا در یک ســال گذشته در بازار داشتیم 
مصرفی بود و همچون گذشــته کسی برای ســرمایه گذاری وارد بازار 
نشده است.موتمنی تصریح کرد: اختلاف قیمت کارخانه و بازار در سال 
۹۷، ۵ تا ۸ درصد بود اما ازسال ۹۷ به دلیل شدت یافتن تحریم ها تولید 
و عرضه کم شد که موجب شد شاهد اختلاف قیمت ۵۰ تا ۸۰ درصدی 

بین کارخانه و بازار باشیم.
وی افزود: در حال حاضر خریدار در بازار بســیار کم است و فقط کسانی 
که احتیاج به خودرو دارند، در حال خرید هســتند. علت این مســاله 
نیز مربوط به نوســانات ارزی و انتظار خریداران برای به نتیجه رسیدن 

مذاکرات و ریزش قیمت هاست.
موتمنی گفت: اسفند امسال نسبت به اسفند پارسال به دلیل عرضه کم 
خوردو، در خوردهای داخلی 3۰ تــا 3۵ و خودروهای مونتاژ ۱۵ درصد 
افزایش قیمت داشــتیم. اگر عرضــه خودرو افزایــش می یافت فاصله 

قیمت کارخانه و بازار باید کمتر می شد.
وی تصریح کرد: البته با توجه به کاهــش نرخ دلار قیمت خودرو در ۱۰ 

روز گذشته ریزشی شده است.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران در مورد 
آزادســازی واردات خودرو در ســال ۱۴۰۱، گفت: قطعاً در صورتی که 
واردات انجام شــود و تولید افزایش یابد اختلاف قیمت کم می شــود. 
در حال حاضر قیمت خودروهای خارجی در بازار بســیار بالاست و در 

صورت آزادسازی واردات قیمت ها می شکند.
وی اظهار کرد: در خودروهــای ارزان قیمت هم کاهش قیمت خواهیم 
داشــت البته باید یا تولید و عرضه افزایش یابد یا خــودروی کارکرده 
۱۰ تا ۱۵ هزار دلاری وارد بازار شــود؛ تأثیر این اقدام را در قیمت تمام 

محصولات خودرویی در بازار خواهیم دید.
موتمنی افزود: البته باید توجه شود که اگر ۱۰۰ هزار خودرو وارد شود، 
به شــرط تأمین نیاز بازار، ریزش قیمت خودرو با ســرعت بالا شــروع 
می شــود اما نیاز بازار با این ۱۰۰ هزار دســتگاه تأمین نشد باید اجازه 
واردات بیشــتری بدهند یا اینکه خودروســاز داخلی عرضه را افزایش 
دهد.وی تصریح کرد: نیاز بازار بین یک میلیون و 3۰۰ تا یک میلیون و 
۵۰۰ هزار خودرو است؛ قبل از ســال ۹۷ بالای یک میلیون خودرو وارد 
بازار می شــد اما بعد از آن عرضه خودرو بین ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار دستگاه 

بود که منجر به ایجاد فاصله قیمتی نجومی بین کارخانه و بازار شد.

تولید

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات گفــت که بیش از 
۱۲۰ روســتای جیرفت و عنبرآباد تا پایان سال ۱۴۰۱ 

به شبکه پایدار و پرسرعت متصل خواهند شد.
عیسی زارع پور در صفحه اینســتاگرام خود، با اشاره به 
حضور اعظمی، نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد برای 
بررسی مســائل ارتباطی این حوزه، بیان کرد: جدیت 
این نماینده عزیــز و دیگر نماینــدگان مجلس برای 
پیگیری تکمیل و ترمیم نواقص ارتباطی روســتاهای 
حــوزه انتخابیه خــود و برنامه اجرایــی و زمان بندی 

اتصال روســتاهای باقی مانده به شبکه ملی 
اطلاعات مثال زدنی و نشــانه مطالبه جدی 
مردم بــرای دسترســی به شــبکه پایدار و 
پرســرعت و درخواســت تکمیل پوشــش 

ارتباطی مناطق روستایی است.
وی ادامــه داد: متاســفانه میانگین اتصال 
روســتاهای اســتان کرمان ۶۲ درصد است 

)خط آبی رنگ در تصویــر( که از میانگین کشــوری 
یعنی ۸۴ درصد، بســیار پایین تر اســت. در این میان، 

برخی شهرهای استان، به ویژه نیمه جنوبی 
کرمان، وضعیتی به مراتب نامطلوب تر دارند. 
همکارانم از آغــاز به کار دولت ســیزدهم، 
برای این استان و چند اســتان مشابه دیگر، 
برنامه ویژه ای تدارک دیده انــد تا این عقب 
ماندگی ها جبران شود. در شش ماه گذشته 
در مجموع ارتباطات ۲۲ روستای جیرفت و 
عنبرآباد )صوتی و اینترنتی در ۱۷ روستا و صوتی در ۵ 

روستای دیگر( برقرار شده است.

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات تاکیــد کرد: این 
درحالی اســت که در چهار ســال پیش از آن، تنها ۵۰ 
روستای جدید در این دو شــهر متصل شده بودند. به 
عبارت دیگر، در این شــش مــاه تقریبا بــه اندازه دو 
ســال قبل از آن کار شده اســت. اما با توجه به وسعت 
محرومیــت ارتباطی این دو شــهر و برخــی دیگر از 
شهرهای استان کرمان، طبق برنامه ریزی انجام شده، 
بیش از ۱۲۰ روستای جیرفت و عنبرآباد تا پایان سال 

۱۴۰۱ به شبکه پایدار و پرسرعت متصل خواهند شد.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو اظهار داشــت: اگر 
خود وزارت صمت بخواهد دســتورالعمل بنویسد، نه 
تنها تنظیم بازار انجام نمی شود بلکه منجر به انحصار، 

رانت و افزایش قیمت خواهد شد.
مهدی دادفر در مورد اظهارات وزیــر صمت پیرامون 
واردات خودرو از اردیبهشــت ســال پیــش رو اظهار 
کرد: ممنوعیت واردات خودرو بر اساس مصوبه سران 
قوا در سال ۹۷ بوده اســت. البته از بهمن ماه سال ۹۵ 
سامانه ثبت ســفارش واردات خودرو بســته شده و به 
نوعی ممنوعیت وجود داشــت اما از سال ۹۷ وجاهت 
قانونی پیدا کرد. گفته می شود که این مصوبه سه ساله 

بوده و در اردیبهشت ماه تمام می شود، لذا در 
صورت اتمام این مصوبه واردات خودرو آزاد 

خواهد شد.
وی افزود: بخشــی از شرکت های نمایندگی 
اجبارا بر اســاس قانون باقی مانده اند چراکه 
باید خدمات پس از فروش ارائه می دادند. بر 
اســاس قانون حمایت از مصرف کنندگان تا 

۱۰ سال باید تامین قطعات انجام می شد. ۴ سال است 
که دولت تلاش کرده کســب و کار این شرکت ها را به 
طرق مختلف از بین ببرد که بســیاری از آنها هم از بین 
رفتند. تعدادی مانده اند و در صــورت صلاحدید خود 

امکان فعالیت پیدا می کنند.
دبیر انجمن واردکننــدگان خودرو تصریح 
کرد: تنها نظــر دولت در ایــن میان اهمیت 
ندارد بلکه باید دید شــرکت ها به این حوزه 
ورود می کننــد یا خیــر. پیش بینی من این 
اســت که برندهای  بســیار محدودی وارد 
می شوند، شاید فقط کیا و هیوندای وارد این 
کار شوند.وی در مورد جزئیات این موضوع گفت: طبق 
بودجه ســال ۱۴۰۱ واردات ۷۰ هزار دستگاه خودرو 
پیش بینی شــده و احتمالا همین تعداد سقف واردات 
باشــد. باید دید این بودجه به تصویب شورای نگهبان 

می رسد یا خیر. از نظر ســقف قیمتی هم آخرین قانون 
ســقف را ۴۰ هزار دلار مشــخص کرده بود و واردات 
خودروهای بالاتر از ۲۵۰۰ سی ســی نیــز ممنوعیت 

داشت. منبع ارزی آن هم فعلا مشخص نشده است. 
دادفر متذکر شــد: اگر قرار باشــد خودرو وارد شود و 
دستور العمل  های آن بر اســاس روش ها و استدلالات 
علمی و منطقی تعیین نشود، آثار و نتایجی که مدنظر 
قانون گذار اســت به هیچ عنوان محقق نخواهد شــد. 
بــرای واردات خودروهای ســنگین دســتورالعمل 
نوشــتیم اما موفق نشــدیم، در نتیجه خودروی ۷۰۰ 

میلیون تومانی، ۷ میلیارد تومان شد. 

ارتباطات

و خودر

خریدار  درج قیمــت تولیدکننده روی 
کالا از جمله مواردی اســت کــه می تواند 
ســوداگری و دلالی را کاهش دهــد اما این 

روزها منجر به سردرگمی مردم شده است.
درج قیمت تولیدکننده روی برخی اقلام تا 
به امروز در ۴ مرحله عملیاتی شــده است. 
طرحی کــه طبق بنــد ۲3 طــرح اقتصاد 
مقاومتــی با عنوان شــفاف و روان ســازی 
نظام توزیع و قیمت گذاری و روزآمدسازی 
شــیوه های نظارت بر بــازار قرار اســت به 
کاهش ســوداگری ها در بازار اقلام اساسی 

و غیر اساسی ورود کند.
درج قیمت تمام شــده تولید پــس از اجرا 
به فروشــگاه ها و خرده فروشــی ها رسید. 
اما با مشــکل درج قیمت روی قفســه ها و 
نامشــخص بودن نرخ برای مصرف کننده 

مواجه شد.
در ایــن طرح، فروشــندگان می بایســت 
قیمت را با احتساب سود ۱۰ تا 3۰ درصدی 
و محاســبه مــواردی نظیــر هزینه حمل 
روی قفســه درج کنند؛ موضوعــی که در 
بررســی های میدانی خلاف آن بــه اثبات 

رسید.
در بررســی های میدانی بودند مردمی که 
برای خرید حتی دســت به ماشین حساب 
تلفن همراه شــده و مجبور به محاسبه نرخ 
حداکثری کالاهــای مورد نیازشــان می 

شدند. 
فاطمی امیــن، وزیر صمــت در برنامه نگاه 
یک گفت: طبق ماده ۱۵ قانون نظام صنفی، 
تمامی فروشندگان ملزم هستند که قیمت 
مصرف کننــده را روی قفســه درج کنند و 
نباید سردرگمی ایجاد شــود که فروشنده 
قیمــت کالا را بیــش از حد بالا ببــرد. در 
دوران گذار تصمیــم گرفتیم که هم قیمت 

تولیدکننده و هم قیمت مصــرف کننده با 
حداکثر ضرایب قابــل تغییر، روی کالا درج 

شود تا این سردرگمی به وجود نیاید.
 تابش رئیس ســازمان حمایــت از حقوق 
مصرف کننــده اعــلام کرد که قرار اســت 
تا ســه هفته آینده قیمــت تولیدکننده و 
مصرف کننده همزمان روی ســامانه ۱۲۴ 
و دیگر اپلیکیشــن ها در دســترس باشد تا 
بــه توزیع کننده بــرای محاســبه قیمت و 
مصرف کننده برای رصــد قیمت ها کمک 

کند.
رئیس مرکــز ارتباطــات وزارت صمت در 
توئیتی نوشــت که از سه شــنبه ۱۷ اسفند 
باید در گروه کالا هــای خوراکی پرمصرف، 
عــلاوه بــر قیمــت تولیدکننــده، قیمت 

مصرف کننده نیز روی کالا ها درج شود.
طــرح درج قیمــت تولیدکننــده، جریان 

مبادله  و توزیع شفاف می کند
به گفته احسان ســقایی معاون اقتصادی 
و برنامه ریــزی اتــاق اصنــاف ایــران  
مابه التفاوت قیمت درج شده بر روی کالا 
توســط تولیدکننده و قیمت نهایی برای 
مصرف کننده یک عدد مشخصی خواهد 
بود که باید این مبلغ بر روی کالا درج شود 
و در صورت اجرا نشدن آن واحد صنفی که 
مرتکب تخلف شده است توسط بازرسان 
اصنــاف و وزارت صمــت جریمه خواهد 

شد.
او گفت:طــرح درج قیمــت تولیدکننده، 
جریان مبادله و قیمت را بین زنجیره ارزش 

تامین، لجســتیک و توزیع شفاف می کند. 
همه بنگاه های اقتصادی از این شــفافیت 

استقبال خواهند کرد.

درج همزمان قیمت مصرف کننده 
و تولیدکننده روی کالا ها

عباس تابــش رئیس ســازمان حمایت از 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان گفته 
اســت: همچنین ۸۴ هزار قلم کالا با قیمت 
تحویل درب کارخانه به شرکت های پخش 
داده شــده که گاهی تا ۱۶۰ درصد رشــد 
قیمت توزیع داشــتند و پرسش اصلی این 
بود کــه هزینه تولید بالاتر اســت یا هزینه 
توزیع و همه جواب ها نیز این بود که هزینه 
توزیع کمتر از تولید اســت، پس باید دید 

که چرا این اتفاق می افتاد.
او گفت:اگر کالایــی بیشــتر از 3۰ درصد 
قیمت تولید فروخته شــود، گران فروشی 
به حســاب خواهد آمد، ضمن این که درج 
نشــدن قیمت تولیدکننده و مصرف کننده 
روی قفســه های فروش علاوه بــر تخلف، 

باعث سردگمی مصرف کننده شده است.
طبق مصوبــه ســتاد تنظیم بــازار، همه 
تولیدکنندگان مکلف هســتند در سامانه 
۱۲۴ قیمــت تولیدکننــده را درج کننــد 
و حداکثــر ظــرف یک مــاه آینــده روی 
اپلیکیشن های موجود در کشور هم قیمت 
تولیدکننده و هم قیمــت مصرف کننده را 
خواهیم داشــت که این اطلاعات هم برای 
مصرف کننــده و هــم برای فروشــنده در 

دسترس خواهد بود.
اجــرای درج قیمت مصرف کننده از ســال 
۱3۶۷ )33 سال پیش( شــروع شد. در آن 
زمان هم ابتدا گفته شد قیمت مصرف کننده 
درج شود و بعد بیان شد قیمت توزیع، پخش 
و خرده فروشــی نیز به آن اضافه شــود که 
در نهایت همان قیمــت مصرف کنندگان، 
اجرایی شد. ما امروز ابهامات تخفیفات ۵۰، 
۶۰ درصدی داریم که برای همه این پرسش 
را مطرح کرده که فروشــندگان چقدر سود 

می کنند که این تخفیفات را ارائه می کنند.
فاطمــی امین گفــت: طــرح درج قیمت 
تولیدکننــده روی کالا از 3 مــاه پیش آغاز 
شده و تا پایان تیر ۱۴۰۱ تمام کالا ها را وارد 

این طرح خواهیم کرد.
یعنی پایان درج قیمت مصرف کننده روی 
کالا، تابستان سال آتی است و در این فاصله 
ها توزیع کنندگان و فروشــندگان باید در 
محاسبه و درج قیمت قانونی کالاها آبدیده 

شوند.

خریدار   معاون وزیــر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات از بازنگــری تعرفه های این حوزه 
در ســال آینده خبر داد و گفت: محدودیت 
قانونی تغییــر تعرفه ها برای ســال آینده 
برداشــته شــده و ما قصد داریــم به نحو 
مناســبی اصلاح تعرفه هــا را در این بخش 
انجام دهیم.صادق عباســی شــاهکوه در 
کنفرانس ظرفیت شــبکه ملی اطلاعات که 
با رویکرد توسعه شبکه اینترنت ثابت مبتنی 
بر فیبرنــوری، صبح امروز در پژوهشــگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شــد، با 
اشــاره به مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات 
ارتباطات برای هدف گذاری ایجاد و توسعه 
شبکه دسترســی فیبرنوری، گفت که این 

مصوبه در هفته جاری ابلاغ خواهد شد.
وی با اشــاره به اهداف تامین دسترســی 
به ۲۰ میلیون پــورت فیبرنــوری تا پایان 
دولت، بیان کــرد: مطابق این هدف گذاری، 
اپراتورها موظف هســتند کــه حداکثر در 
شــعاع ۵۰۰ متری کاربر، تجهیزات فیبر را 
نصب کــرده و ظرف مــدت 3۰ روز از زمان 
تقاضای کاربر، نســبت به ســرویس دهی 
اقدام کنند. حداقل سرعت در این سرویس 
باید 3۰ مگابیت باشد و در پایان این برنامه 
3 ســاله، ۱۰۰ درصد خانوار به این سرعت 

دسترسی داشــته باشــند. در همین حال 
هدف گذاری بــرای ۷۰ درصــد کاربران، 
ســرعت بالای ۵۰ مگابیت است؛ برای ۵۰ 
درصد کاربران سرعت بالای ۱۰۰ مگابیت 
درنظر گرفته شــده و در نهایــت اینکه در 
پایان ســال ۱۴۰۱ باید ظرفیــت واگذاری 
اینترنت مبتنی بــر فیبرنــوری، برای ۱۰ 
درصد کاربران با ســرعت گیگابیت بر ثانیه 

فراهم شود.
رییس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی با اشــاره به بخش بندی انجام شده 
متناســب با مناطق جغرافیایــی با چگالی 
جمعیت بــالا و پاییــن و نیــز زمان بندی 
متفاوت بــرای هــر منطقــه جغرافیایی، 
گفت: حمایت دولت در این پروژه به سمت 
مناطقی خواهد بود که درآمدزایی کمتری 
پیش بینی می شــود و در هشــت کلانشهر 
برنامه ای بــرای حمایت مالــی از اپراتورها 

وجود نخواهد داشت.
 عباســی نقش دولــت در اجــرای پروژه 
فیبرنوری منازل را رفــع موانع عنوان کرد 
و گفت: این موانــع هم اکنون شناســایی 
شده و با توانیر و شــهرداری ها وارد مذاکره 
می شــویم، مطابــق قانون برنامه ششــم 
توسعه شــهرداری ها باید امکاناتشان را در 

اختیار ســایر بخش ها بگذارند و در برنامه 
بودجه سال ۱۴۰۱ نیز به رگولاتوری اجازه 
داده شده که برای اســتفاده از این امکانات 
تعرفه گذاری کند. در همین حال استفاده از 
فیبر هوایی شرکت توانیر نیز سرعت اجرای 
این پروژه را بالا می بــرد. ما مقررات گذاری 
کرده ایم که اگر اپراتوری شبکه فیبرنوری را 
توسعه دهد و کاربر جذب کند، حق السهمی 
که باید به دولت پرداخت کند، کاهش یابد. 
یعنی دولت از حق السهم خود کوتاه می آید.

وی ادامه داد: در مصوبه دیگری، کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات میزان سه درصد 
درآمد اپراتورهای موبایــل را که قرار بود به 
فیبرکشــی اختصاص یابد را به پنج درصد 
افزایش داد. البته این مصوبــه باید به تایید 
هیات دولت برســد. ما حمایت را به سمتی 
برده ایم که اپراتورها ترغیب شوند به سمت 
اتصال کاربــر بروند. خوشــبختانه مجلس 
در بودجه ســال آینده موافقت کرد که کل 
درآمــد وزارت ارتباطــات صرف توســعه 
زیرساخت ها شــود. این موضوع دست ما را 
باز خواهد گذاشت تا به اپراتورها تسهیلات 

دهیم.
رییس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی از بازنگری تعرفه هــای این حوزه 

در ســال آینده خبر داد و افزود: محدودیت 
قانونی تغییــر تعرفه ها برای ســال آینده 
برداشــته شــده و ما قصد داریــم به نحو 
مناســبی اصلاح تعرفه هــا را در این بخش 
انجــام دهیــم. همچنین در ســال ۱۴۰۱ 
مزایده فرکانس 3۵۰۰ را برای  5G خواهیم 
داشــت چرا کــه معتقدیــم 5G مرتبط با 
فیبرنوری اســت و باید به این شبکه متصل 

شود.
 عباســی شــاهکوه با بیان اینکــه مطابق 
ســال  در  صورت گرفتــه  زمان بنــدی 

۱۴۰۱ بالغ بر ۵ میلیون پورت دسترســی 
فیبرنوری، در سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۷ میلیون 
پورت و در ســال ۱۴۰3 بالغ بــر ۸ میلیون 
پورت پرســرعت فیبرنوری در کشور ایجاد 
می شود، افزود: در این پروژه ملی، مهمترین 
دغدغه ما مخابرات اســت تــا اپراتورهای 
دیگر بتوانند از امکانات ملی این شــرکت، 
بهره برداری کنند. چالش بعدی نیز تقسیم 
کار است تا ســرمایه گذاری موازی صورت 
نگیرد و شــاهد رشــد متوازن در کشور در 

اجرای این پروژه باشیم.

وستای کرمان به اینترنت تا پایان سال ۱۴۰۱ اتصال ۱۲۰ ر

و فعلا مشخص نشده است منابع ارزی برای واردات خودر



معاون وزیر نیرو خبر داد

وگاه های اتمی برنامه افزایش تولید برق از نیر

انرژی
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بعد از یک رکوردشکنی
قیمت نفت در بازار جهانی سقوط آزاد کرد

قیمت نفت خام برنت دریای شمال در بازار جهانی با ۲ دلار و ۴۵ سنت 
کاهش به ۱۱۰ دلار و ۲ سنت رسید.

 قیمت شــاخص نفت خام برنت دریای شــمال  دیروز )۲3 اسفند ماه( 
در بازارهای جهانی نســبت به آخرین قیمت های روز گذشته با ۲ دلار 
و ۴۵ سنت کاهش به ۱۱۰ دلار و ۲ سنت رســیده که نسبت به آخرین 
قیمت های معاملاتی روز گذشــته ۲.۱۷ درصد کاهش را به خود دیده 
اســت.همچنین قیمت نفت وســت تگزاس اینترمدیت در بازارهای 
جهانی با ۲ دلار و ۶۶ سنت به ۱۰۶ دلار و ۷ سنت در هر بشکه رسید که 
نسبت به آخرین قیمت های معاملاتی روز گذشته ۲.۴3 درصد کاهش 

را به خود دیده است.
قیمت نفــت برنت دریای شــمال روز جاری نســبت بــه ۵ روز پیش 
با کاهش ۱۰.۷۶ درصد یا ۱3 دلار و ۲۶ ســنتی روبرو شــده اســت، 
همچنین قیمت این محصول نسبت به ۲۰ روز پیش با افزایش ۱۶.۴۶ 
درصدی یا ۱۵ دلار و ۵۴ ســنتی و نســبت به دو ماه پیــش با افزایش 

۴۰.۷۴ درصدی یا 3۱ دلار و ۸3 سنتی روبرو شده است.
از طرف دیگر قیمت نفت وســت تگزاس اینترمدیت روز جاری نسبت 
به ۵ روز پیش با کاهش ۱۰.۷۸ درصدی یا ۶۱۲ دلار و ۸۷ سنتی روبرو 
شده اســت، همچنین قیمت این محصول نســبت به ۲۰ روز پیش با 
افزایش ۱۶.۵3 درصدی یا ۱۵.۱۱ دلاری و نســبت بــه دو ماه پیش با 

افزایش 3۹.۹3 درصدی یا 3۰ دلار و۴۰ سنتی روبرو شده است.

فصلی برای دگرگونی در بازار انرژی
 آیا نفت ایران هم در خطر است؟

یک کارشــناس حوزه انرژی گفت: اگر برجام به سرانجام نرسد و ما اگر 
همچنان در لیســت تحریم باشــیم خطر وجود دارد به بازارهایی مثل 
چین که اکنون صادرات داریم روسیه هم وارد شــود و میزان زیادی از 

سهم بازار ایران را بگیرد.
سیدحمید حسینی ، با اشــاره به تاثیر مناقشات روســیه و اوکراین بر 
بازار نفــت و گاز اظهار داشــت: تاثیر بر بازار نفت و گاز متفاوت اســت، 
در بازار نفت روســیه از بزرگترین تولیدکنندگان است اما در صادرات 
نقشی ندارد، از حدود ۱۰ میلیون بشــکه نفتی که تولید می کند حدود 
۴.۷ میلیون بشــکه را صادر می کند و بیشتر نفت تولیدی هم به مصرف 

داخلی می رسد، اما عمدتا در صادرات گاز فعال است. 
وی افزود: به لحاظ کیفیت نفت اورال و سبک قطعا برای پالایشگاه های 
اروپایی مطلوب اســت بازارهای صادراتی این کشــور هم بیشتر اروپا، 
امریکا و کانادا اســت بنابراین برای دنیا جایگزین کردن نفت روســیه 
مشکل نیســت و بنظر می رســد تنها چین در دوران تحریم قادر باشد 
نفت روسیه را خریداری کرده و واردات از دیگر کشورها را کاهش دهد، 
اما مشکلی که ایجاد شده گاز اســت که تامین آن توسط دیگر کشورها 
مشــکل و بعید اســت بتوانند جایگزین کنند، به همین دلیل تاکنون 
نه خطوط لوله گاز قطع شــده و نه تحریم گازی بر روسیه اعمال شده، 
فقط خط لوله جدیدی که فعال نشده تحریم شــده است. اما باتوجه به 
قراردادهای جدیدی که روســیه با ترکیه و چین منعقــد کرده قاعدتا 

مشکلی برای صادرات پیدا نخواهد کرد.

این کارشناس حوزه انرژی در ادامه گفت: اگر روسیه تحریم شود قطعا 
اروپا بدنبال جایگزین خواهد بود زیرا در صورت تحریم بانکی نمی تواند 

پول را پرداخت کند و این می تواند برای اروپا مشکل ساز شود.
وی تصریح کرد: روسیه حداقل ۱۰۰ میلیارد متر مکعب یعنی به اندازه 
روزانه ۲۵۰ میلیون متر مکعــب ) ۱۰ فاز پارس جنوبی( بــه اروپا گاز 

ارسال می کند.
حســینی در ادامه بیان داشت: جنگ روســیه و اوکراین و عواقب آن و 
تحریم هایی که اعمال شد قیمت نفت را ۱۵ درصد و قیمت گاز را نیز 3۰ 
تا ۴۰ درصد گران تر کرد و قطعا برای اقتصــاد اروپا و امریکا که به دلیل 
کرونا با کمبود منابع مواجه شدند و بعد از سال ها با تورم بالای ۵ درصد 

مواجهند بسیار آسیب زا است.
وی با بیان اینکه تحریم نفت روســیه مشــکلی را در بازار جهانی ایجاد 
نمی کند، تاکید کرد: بعید اســت اروپا چندان خود را درگیر تحریم گاز 
روسیه کند مگر زمانی که بتواند از طریق امریکا، قطر، الجزایر، نیجریه 
و مصر جایگزیــن کنند.این کارشــناس حوزه انــرژی در ادامه درباره 
وضعیت صادرات نفت و گاز ایران در شــرایط کنونــی گفت: اگر برجام 
به سرانجام نرســد و ما اگر همچنان در لیست تحریم باشیم خطر وجود 
دارد به بازارهایی مثل چین که اکنون صادرات داریم روســیه هم وارد 

شود و میزان زیادی از سهم بازار ایران را بگیرد. 
وی خاطرنشان کرد: عاقلانه تر آن اســت که مشکل تحریم و هسته ای 
حل شود و به توافق برگردیم تا مانند قبل حدود ۶۰۰ هزار بشکه به اروپا 
صادر کنیم و جایگزین روسیه شــویم، حدود ۶۰۰ هزار بشکه به چین، 
3۰۰ هزار بشــکه هند و 3۰۰ ژاپن و کره و ۱۰۰ هزار بشکه هم به ترکیه 

صادر کنیم و کل ظرفیت صادراتی را پوشش دهیم.
حسینی یادآور شــد: قطعا اگر همزمان با تحریم روسیه به توافق برجام 
برگردیم بهترین شرایط برای بازار جهانی ایجاد می شود که کمبود نفت 
روسیه احســاس نشــود و هم اینکه ما براحتی در بازار اروپا جایگزین 

شویم.

اصلاح رایگان موتورخانه ها در اقامتگاه های 
گردشگری

معاون گردشگری از موافقت وزارت نفت با پیوستن مراکز اقامتی کشور 
به »طرح ملی اصلاح و بهینه ســازی موتورخانه هــا« با هدف مدیریت 
هزینه و مصرف انرژی و تاثیر غیرمســتقیم آن در کنترل هزینه اقامت 

خبر داد.
علی اصغر شــالبافیان خبر داد: پیرو اقدامی که شــرکت ملی گاز ایران 
درباره راه اندازی »طرح ملی اصلاح و بهینه سازی موتورخانه ها« انجام 
داده بود، با پیشنهادی که وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی به وزارت نفت داد، مبنی بر این که تأسیسات گردشگری به ویژه 
هتل ها، هتل آپارتمان ها و مهمانپذیرها نیز بتوانند مشــمول این طرح 

شوند و از مزایای آن استفاده کنند این اتفاق میسر شد.
وی افزود: دلیل ارائه چنین پیشنهادی، افزایش تعرفه های حامل های 
انرژی به ویــژه گاز در ســال اخیر بــود کــه وزارت میراث فرهنگی،   
گردشــگری و صنایع دستی را به این جمع بندی رســاند که اگر مراکز 
اقامتی بتوانند مشمول این طرح شوند، شــاید با صرفه جویی ناشی از 
اجرای این طرح، هزینه تمام شــده گاز بهای تأسیســات گردشگری 
کاهش پیدا کند.معاون گردشــگری اضافه کرد: این پیشنهاد به وزارت 
نفت ارسال شد و خوشــبختانه با دســتور موافقِ وزیر نفت و همکاری 

شرکت ملی گاز ایران همراه شد. 

و نیر

مدیر گروه مطالعــات آب مرکز پژوهش های مجلس با 
اشــاره به کاهش ۴3 درصدی آب سد کرخه گفت: اگر 
مثل سال گذشته جلوی کشت گسترده شلتوک برنج 
گرفته نشــود، با بحران آبی شــدیدتری در خوزستان 

مواجه خواهیم شد.
محمد جمال ولی ســامانی، مدیر گــروه مطالعات آب 
مرکز پژوهش های مجلس گفت: بــا توجه به اتفاقاتی 
که سال گذشــته افتاد، مقایســه بارش های امسال و 
پارسال، حساسیت موضوع را بیشــتر می کند. امسال 
کشــت پاییزه را رد کردیم و کشت تابستانه را داریم که 
بر اساس شنیده ها مجدداً محصولات آب بری مثل برنج 
در تمام استان خوزستان و حوزه های آبریز این استان 
کشت می شــود و برای این موضوع قبل از نهایی شدن 

کشت تابستانه باید اندیشیده شود.
وی بــا تأکید بــر اینکه باید بــا جلوگیری از کشــت 
محصــولات آببر از خســارت به ســایر بخش ها، مثل 
دامداری و آب شــرب جلوگیری کرد، گفت: باید توجه 
داشت هنگامی که آورد آبی کم می شود کیفیت آب نیز 

کاهش می یابد به طور مثــال برای رودخانه 
کارون سال گذشته ما مشــکل جدی برای 
بحث شوری و ســایر مؤلفه های کیفیت آب 
داشــتیم. در واقــع وقتی آب کم می شــود 
ورودی زهاب هــا به آب افزایــش می یابد و 
به طور کلــی کیفیت آب با حجــم آن رابطه 

عکس دارد.
ولی ســامانی ادامه داد: مجموع ورودی سدهای استان 
تا 3۰ بهمن حدود ۵ میلیارد و ۷3۰ میلیون متر مکعب 
است که ۱۷ درصد نسبت به سال گذشته و 3۲ درصد 
نسبت به دراز مدت کاهش یافته است. به طور کلی در 
مخازن استان ۲۲ درصد حجم مفید سدها را در اختیار 
داریم که نسبت به سال گذشته که سال خوبی هم نبود 

3۹ درصد کاهش یافته است.
این کارشناس آب با اشــاره به اینکه حوضه های آبریز 
لزوماً انطباقی با مرزهای جغرافیایــی ندارد، افزود: در 
استان های بالادست سد کرخه که منبع اصلی این سد 
است، کاهش آورد طبیعی بیشتر از قسمتهای جنوبی 

بوده اســت مثلًا در ایلام و کرمانشاه بیش از 
۵۰ درصد نسبت به دراز مدت کاهش بارش 

داشته ایم.
وی افزود: سد کرخه امســال ۷۹۲ میلیون 
متر مکعب آب آورد طبیعی داشته است که 
نسبت به سال گذشته ۴3 درصد و ۵۶ درصد 
نســبت به دراز مدت کاهش یافته است. در 
واقع ســد کرخه در شــرایط فعلی یک میلیارد و 3۰۰ 
میلیون مترمکعب آب کمتری نســبت به سال گذشته 

دارد.
مدیر گروه مطالعات آب مرکــز پژوهش های مجلس 
ادامه داد: شــرایط فعلی ســد کرخه نشــان می دهد 
حتی با وجود بارش های نرمال و طبق پیش بینی های 
هواشناســی تا پایان فروردین ماه، امــکان تأمین آب 

برای کشت تابستانه، مخصوصاً برنج، وجود ندارد.
وی با اشــاره به اینکــه هر هکتــار برنج در اســتان 
خوزســتان حدود ۵۰ هزار متر مکعــب آب مصرف 
می کند، افزود: ســال گذشــته ۷۰ تا ۹۵ هزار هکتار 

شلتوک برنج کشته شــد که مصرف میلیاردی آب را 
به دنبال داشت که در پی آن مشکلاتی برای دامداران 
هورالعظیم و حتی آب شــرب مردم بــه وجود آمد و 
امســال اگر به خاطر ســود بالای برنج نسبت به سایر 
کشت ها، این کشــت انجام شود با مشــکل حادتری 

مواجه می شویم.
ولی ســامانی با تأکید بر اینکــه این معضــل قطعاً با 
شــعار و تبلیغ اصلاح نمی شــود، گفت: ســازمان آب 
و برق خوزســتان متولــی تخصیص آب هســت ولی 
الگوی کشــت ذیل جهاد کشاورزی اســت، بنابراین 
به طور کلی مســئولیت ایــن بحث با شــورای تأمین 
استان و استانداری هســت و باید با پیگیری و جدیت 
به این بحــث ورود کنــد و حتی اگر لازم بــود جلوی 
برخی کشــت ها را بگیرد و از طرفی به هر نحوی برای 
خســارت ها تدبیری بیاندیشــد تــارا از همین الآن 
مدیریــت بحران را انجام دهد. امســال اگــر با همین 
فرمان رویم مشــکل حادتری خواهیم داشت و من از 

همین الان هشدار می دهم.

آب

ســمیرا ربیع   معاون وزیر نیــرو اظهار 
داشــت: نیروگاه های اتمی ضمــن اینکه 
ســوخت های فســیلی مصرف نمی کنند، 
انرژی پاک دارند. در حــال حاضر نیروگاه 
اتمی بوشــهر راندمان خوبی داشته و تولید 

برق آن نیز در حد مناسب است.
 همایون حائری در نشست خبری در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به اینکه بــرای عبور از 
زمســتان بدون خاموشــی ۶۰۰۰ مگاوات 
ظرفیت تولیــد برق افزایش یافــت، اظهار 
داشــت: زمســتانی که گذشــت زمستان 
سختی بود اما علیرغم محدودیت هایی که 
جهت تامین ســوخت گاز، با توجه به رشد 
مصرف گاز خانگی داشــتیم اما با همکاری 
وزارت نفــت، صمت و ســایر دســتگاه ها 
توانســتیم زمســتان را بعد از چند ســال 
محدودیتی  که اعمال می شــد بدون هیچ 

مشکلی پشت سر بگذاریم.
وی افزود: زمستان بدون خاموشی دستاورد 
خوبی برای دولت بوده اســت. اقداماتی که 
در زمستان امســال رخ داد، پیش نیازی بود 
تا بتوانیم تابســتان سخت ســال آینده را با 

کمترین مشکل پشت سر بگذاریم.
معاون وزیر نیرو با اشاره وضعیت خاموشی 
در تابستان ســال های گذشته خاطرنشان 
کرد: متاســفانه طی چند ســال اخیر، تراز 
تولیــد و مصرف بــرق به هم خــورده بود و 
همین نکته باعث می شــد در تابســتان ها 
دچار محدودیت هایی برای صنایع و بخش 
خانگی اعمال شــد. البته بر اســاس برنامه 
ارائه شده از ســوی وزیر نیرو به مجلس باید 
بتوانیم اختلاف تولید مطــرح و همچنین 
وابســتگی در بخش تولید به نیروگاه های 

برق آبی را جبران کنیم.
حائری تاکید کرد: هر زمانــی که بارندگی 
کاهش یافــت، تراز تولید و مصرف بیشــتر 
مشــهود بود و منجر به این شد که در تامین 
برق مردم در لحظاتی از پیک موفق نباشیم.

وی با اشــاره بــه برنامه افزایــش 3۵ هزار 
مگاواتــی ظرفیــت تولیــد طی ۴ ســال 
گفت: این برنامه شــامل ۱۵ هــزار مگاوات 
نیروگاه هــای حرارتی، ۱۰ هــزار مگاوات 
انرژی های تجدیدپذیــر و ۱۰ هزار مگاوات 
نیــز نیروگاه هــای حرارتی احداث شــده 
توسط صنایع اســت که بر اساس آن طی ۴ 

سال 3۵ هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق 
اضافه می شود.

معاون وزیر نیرو با اشــاره به بند ی تبصره 
۸ در زمســتان امســال که با هدف اصلاح 
مصرف مشترکان انجام شــد، یادآور شد: 
در کنــار ایــن اقدامات، بــا صرفه جویی و 
مدیریت مصرف که توســط مشترکان طی 
این مدت صورت می گیرد، کمک شــایانی 

خواهد بود.
حائری ابــراز امیدواری کرد: بــا ترکیبی از 
ظرفیت های نیروگاه های جدید و مدیریت 
مصرف بتوانیم تاب آوری شــبکه را افزایش 
داده و در کنــار افزایــش ظرفیــت تولید، 

مدیریت مصرف منطقی نیز داشته باشیم.
وی درباره برنامه پیک تابســتان آینده بیان 
کرد: برای تابستان نیز ۱۰۰ برنامه عملیاتی 
را در نظــر گرفتیم که با اجــرای دقیق این 
برنامه ها، امیدواریم با کمترین مشــکل از 

تابستان عبور کنیم.
معاون وزیر نیرو خاطرنشان کرد: برنامه ای 
که برای تابستان سال آینده در نظر گرفتیم 
شــامل افزایــش ظرفیت تولید بــه میزان 
۶۰۰۰ مگاوات است که از این مقدار ۴۹۰۰ 
مگاوات مربوط بــه واحدهــای حرارتی و 
تجدیدپذیر اســت. ۴۲۶۰ مــگاوات واحد 

حرارتی که توســط وزارت نیرو و یک واحد 
نیز توســط صنایع اجرا می شــود که اولین 
نیروگاه حرارتــی در راســتای تفاهم نامه 

وزارت نیرو و صنایع احداث می شود.
حائــری افــزود: ۵۰۰ مگاوات نیز توســط 
نیروگاه های تجدیدپذیر تامین می شــود، 
علاوه بر آن ۲۸۶ واحــد نیروگاهی موجود 
نیز بــا اقدامات کارشناســان حدود ۱۱۱3 

مگاوات ارتقاء توان خواهند داشت.
وی درباره برنامه صادرات بــرق گفت: ما با 
کشورهای همسایه که مرز خاکی داریم هم 
صادرات و هــم واردات برق داریم همچنین 
برنامه اتصال الکتریکی به اروپا را در دستور 
کار داریم که بخشــی از آن از مسیر روسیه 
خواهد بود که مطالعــات آن در حال انجام 

است.
معاون وزیر نیرو با اشــاره به دیدار معاونین 
وزرای نیروی ایــران و آذربایجــان اذعان 
کرد: پروژه اتصال الکتریکی با اروپا توســط 

شرکت های ایرانی انجام می شود.
حائری همچنین با اشاره به برنامه صادرات 
برق به کشورهای حاشــیه خلیج فارس نیز 
اظهار کرد: صادرات به این کشورها از مسیر 

کابل زیردریایی خواهد بود.
وی تاکید کرد: در حال حاضر ما بین ۲۵۰۰ 

تا 3۰۰۰ مگاوات ظرفیــت تبادل داریم که 
البته میزان صادرات بیــش از واردات بوده 

یعنی حدود ۲ تا 3 برابر است.
معاون وزیر نیرو اعلام کرد: قرار است میزان 
تبادل برق با کشورهای همسایه به ۱۰ هزار 

مگاوات برسد.
حائــری یادآور شــد: ما در حــال حاضر به 
کشــورهای عراق، افغانســتان و پاکستان 

صادرات برق داریم.
وی همچنین به تفاهم نامــه با مقامات قطر 
اشــاره و تصریح کــرد: ایــن تفاهم نامه در 
راســتای صدور خدمات فنی و مهندسی و 
ارتباط الکتریکــی از دریا و همچنین جهت 

ترانزیت برق است.
معــاون وزیر نیــرو در پاســخ به ســوال 
ایلنــا دربــاره اســتفاده ۱۰۰درصدی از 
نیروگاه هــای برق آبی در تابســتان ســال 
جاری گفت: در تابســتان ســال گذشــته 
ما ۱۴ هزار مــگاوات کمبود برق داشــتیم 
که بــا احداث نیــروگاه جدید و بخشــی با 
اســتفاده از نیروگاه های موجود، ظرفیت را 
افزایش خواهیم داد. همچنین اســتفاده از 
نیروگاه های برق آبی و مدیریت مصرف نیز 
از دیگر برنامه ها جهت تامین برق تابســتان 

است.

حائری در ادامــه بیان داشــت: تعمیرات 
اساســی نیروگاه ها را انجــام داده و نزولات 
آسمانی نیز کمک می کند که شرایط تولید 

نسبت به سال گذشته بهتر باشد.
وی با اشاره به برنامه احداث ۱۰۰۰ مگاوات 
نیروگاه یادآور شد: جهت تحقق این برنامه، 

یک میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز داریم.
معاون وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: در کنار 
افزایش ظرفیت، توجه به راندمان نیروگاه ها 
نیز در دستور کار اســت که بر این اساس در 
سال جاری راندمان نیروگاه ها به بیش از 3۹ 

درصد می رسد.
احــداث  بــا  کــرد:  تصریــح  حائــری 
تجدیدپذیرها تــا ۱۴۰۱ راندمــان به ۴۰ 
درصــد خواهد رســید و با هر یــک درصد 
افزایــش راندمان، ســالانه ۲۰ میلیارد متر 

مکعب در مصرف گاز صرفه جویی می شود.
وی بیــان کــرد: بــا 3۵ هــزار مــگاوات 
ظرفیــت جدید که ۱۰ هزار مــگاوات آن از 
تجدیدپذیرهــا و ۲۵ هزار مگاوات ســیکل 
ترکیبی اســت، راندمــان نیروگاه ها به ۵۸ 
درصد می رســد. علاوه بــر آن در کنار این 
3۵ هزار مــگاوات، نیروگاه های قدیمی نیز 

بازنشسته می شوند.
معاون وزیر نیرو ادامــه داد: در حال حاضر 
حدود ۸ نیروگاه، راندمان ۱۷ درصدی دارند 
که میزان تولید برق آنها در قبال مصرف گاز 
بسیار پایین است اما اگر بتوانیم راندمان را 
به ۶۰ درصد برسانیم به ازای هر متر مکعب 

۶ کیلووات ساعت برق تولید خواهد شد.
حائری در پاسخ به ســوال دوم ایلنا درباره 
افزایش تولید بــرق از انــرژی اتمی گفت: 
نیروگاه های اتمی ضمن اینکه سوخت های 
فسیلی مصرف نمی کنند، انرژی پاک دارند. 
در حال حاضر نیروگاه اتمی بوشهر راندمان 
خوبی داشــته و تولید بــرق آن نیز در حد 

مناسب است.
وی همچنین در پاسخ به سوال ایلنا درباره 
واحدهای DG اظهار کرد: ما حدود ۲۰۰۰ 
واحد تولید پراکنده و نزدیکِ مصرف کننده 
داریم کــه تلفاتی ندارد و بــرای تولید برق 
از آنهــا در بخــش خصوصی هــم قابلیت 
ســرمایه گذاری دارد. در کل واحدهــای 
نیروگاه اتمی و DG کمک زیادی به صنعت 

برق خواهند داشت.

وم ورود استانداری خوزستان برای جلوگیری از بحران آبی شدیدتر لز

مدیرعامل شرکت پتروشیمی پارس:

وپیلن کشور ۶۰۰ هزار تن افزایش می یابد تولید پر
خریدار   مدیرعامل شــرکت پتروشیمی 
پارس گفت: عملیات اجرایــی طرح تولید 
پروپیلن از پروپان )PDH( این شــرکت با 
ظرفیت تولید ۶۰۰ هزار تن پروپیلن و ۵۰۰ 

هزار تن پلی پروپیلن به زودی آغاز می شود.
 مسعود حسنی در نشســت خبری تشریح 
طرح هــای تولیــد پروپیلــن از پروپــان 
)PDH( و پلی پروپیلن )PP( این شرکت با 
اشاره به اینکه توســعه به ویژه برای تکمیل 
زنجیــره ارزش، تولیــد پایــدار، افزایش 
ســودآوری و تاب آوری از شــعارهای سال 
۱۴۰۱ پتروشــیمی پــارس اســت، اظهار 
کرد: تاب آوری تنها دربــاره محدودیت ها و 
تحریم ها نیســت، بلکه درباره فرصت ها هم 

هست تا بهترین استفاده را داشت.
وی به افتخارهای این شــرکت اشاره کرد و 
گفت: این شرکت هفته گذشــته به عنوان 
یکی از ۶ شرکت برگزیده ســبز پس از سه 

سال پیاپی که صنعت سبز بود، معرفی شد.
به گفته مدیرعامل پتروشیمی پارس، رتبه 
نخست شاخص بهره وری کل عوامل تولید 
در IMI۱۰۰، رتبه ۲۸ میزان درآمد فروش 
در میان ۱۰۰ شرکت برتر کشور و رتبه برتر 

آزمون و آزمایش هــای بین المللی مهارت 
تخصصی اســتایرن مونومر برای ۶ سال از 

رتبه های شاخص پتروشیمی پارس است.
حسنی با اشاره به اینکه خوراک طرح تولید 
پروپیلن ۶۹۶ هزار تــن پروپان و ۴ هزار تن 
اتیلن اســت، تأکید کرد: پتروشیمی پارس 
توان تولیــد بیش از ۷۰۰ هــزار تن پروپان 
را دارد، بنابرایــن خود شــرکت آن را تولید 
می کند و اتیلن مورد نیاز هم از آریاساسول 

و خط اتیلن غرب قابل تأمین است.
وی ادامه داد: با احداث طرح تولید پروپیلن 
از پروپان ۶۰۰ هزار تن پروپیلن و ۵۰۰ هزار 
تــن پلی پروپیلن تولید خواهد شــد، وعده 
کرده ایم کــه ۱۰۰ هزار تــن پروپیلن خام 
را به شــرکت ملی صنایع پتروشیمی برای 
استفاده شرکت های متقاضی این محصول 

تحویل دهیم.

جلوگیری از خام فروشی پروپان
مدیرعامل پتروشــیمی پارس به احداث دو 
واحد ۲۵۰ هزار تنی که افزایش ظرفیت نیز 
در هر کدام دیده خواهد شد، اشاره و تصریح 
کرد: اگر این ۱۰۰ هزار تــن پروپیلن نیز از 

پتروشیمی پارس دریافت نشد، همه آن به 
پلی پروپیلن تبدیل خواهد شد.

حســنی مجموع ســرمایه گذاری در طرح 
PDH را ۸۶۶ میلیون دلار اعــلام و اظهار 
کرد: بازگشــت ســرمایه این طرح ۱۷.۱۸ 
است که در طول چهارم سال احداث خواهد 
شد. زمان بازگشــت ســرمایه ۸.۸ سال با 
احتساب چهار ســال طول زمان ساخت آن 

است.
وی ادامــه داد: 3۷۰ نفر به طور مســتقیم و 
۲۵۰۰ نفر به طور غیرمســتقیم در اجرای 

این طرح مشغول به کار خواهند شد.
مدیرعامل پتروشیمی پارس درباره تأمین 
منابع مالی طرح PDH گفــت: ۲۶ درصد 
منابع مالی طرح از آورده ســهامداران و ۷۴ 
درصد از تسهیلات بلندمدت ارزی است که 

برنامه ریزی های آن انجام شده است.
حســنی تأکید کرد: پس از راه اندازی طرح 
PDH درگیــری و نگرانــی خام فروشــی 
پروپان را نخواهیم داشت و نگرانی تحریم ها 
نیز منتفی می شــود و ارزش افــزوده قابل 

توجهی ایجاد خواهد شد.
 PDH وی در مــورد محــل احداث طــرح

افــزود: توافق نامه و صورت جلســه تحویل 
۲۴ هزار هکتــار زمین در پــارک پروپیلن 
بین پتروشیمی پارس و شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی و منطقه ویژه اقتصادی پارس 
امضا شد که فاصله کم با شرکت برای تولید، 
فاصله کم با پتروشیمی دماوند برای تأمین 
یوتیلیتی و ســهولت صادرات از مزایای این 

محل است.

مدیرعامل پتروشیمی پارس ادامه داد: فردا 
زمین طرح PDH به شــرکت پتروشیمی 
پارس تحویل داده خواهد شــد و پس از آن 
اقدام هــای لازم برای احداث طــرح انجام 
خواهد شــد. عملیات اجرایی طــرح نیز در 
صورت امکان به دلیل ســختی هماهنگی 
مدیــران در روزهــای پایانی ســال، روز 

چهارشنبه این هفته آغاز خواهد شد.
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وزیر آموزش و پرورش:
ودی تدوین الگوی راهبری مدارس سمپاد به ز

 و ارائه می شود
وزیر آمــوزش و پرورش گفت: اغلــب مدارس پرورش اســتعدادهای 
درخشان به سمت کنکور محوری می روند، بنابراین باید در اسرع وقت 
الگوی راهبری مدارس پرورش اســتعدادهای درخشان تدوین و ارائه 

شود تا این رویه اصلاح شود.
 یوسف نوری در جلسه هیات امنای سازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشــان که با موضــوع بررســی آئین نامــه پیشــنهادی مدارس 
اســتعدادهای درخشان، در سالن جلسات ســاختمان شهیدرجایی و 
با حضور سعیدرضا عاملی دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی و سورنا 
ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور برگزار شد، با تبریک ایام 
خجسته شــعبان و میلاد منجی عالم بشــریت )عج(، اظهارکرد: رهبر 
معظم انقلاب)مدظله العالی( در ســال های اخیر همــواره بر پرورش 
استعدادهای درخشــان تاکید کردند.وی با بیان این که دانش آموزان 
مدارس ســمپاد در تولید ناخالص ملی و تولید فرهنگی بسیار موثرند، 
افزود: اغلب مدارس پرورش اســتعدادهای درخشان به سمت کنکور 
محوری می روند. لذا ضروری اســت در چند ماه آینده الگوی راهبری 
مدارس پرورش استعدادهای درخشــان تدوین و ارائه شود تا این رویه 
اصلاح شــود.وی تصریح کرد: بایــد تلاش کنیم تــا دغدغه های رهبر 
معظم انقــلاب و همچنین دانش آموزان مســتعد برطرف شــود. لذا 

ضروری است زمینه تحقق اهداف مدارس سمپاد را مهیا کنیم.
نوری ادامه داد: بیشــتر مدارس ســمپاد به موضوع کنکــور اهمیت 
می دهند و برخی مــدارس نیز پژوهــش محور هســتند و تعدادی از 
مدارس سمپاد که آمارشــان بسیار محدود اســت مدارس کارآفرین 

هستند لذا این نوع مدارس باید توسعه دهیم.
عضو کابینه دولت مردمی با تاکید بر این که پژوهش ســراها و همچنین 
طرح شهاب باید بیش از پیش فعال شــوند، خاطرنشان کرد: ضروری 
است سکوی طرح شــهاب ایجاد شود تا اســتعدادهای مختلف دانش 

آموزان در حوزه های علمی و هنری شناسایی و هدایت شوند .
وی یــادآوری کرد: موضــوع اســتعدادیابی که در مدارس ســمپاد و 
همچنین از طریق طرح شــهاب انجام می شــود نیازمند یک مدیریت 

واحد است.

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت:
افزایش سهمیه وزارت بهداشت در خصوص 

پیام آوران بهداشت
 معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی گفت: سهمیه وزارت بهداشت در خصوص پیام آوران بهداشت 

باید افزایش یابد و مساعدت ستاد کل نیروهای مسلح را می طلبد.
 

بهروز رحیمی در نشســت با امیــر دریادار دوم غلامرضــا رحیمی پور 
رییس اداره سرمایه انسانی سرباز ســتاد کل نیروهای مسلح با اشاره به 
تعداد سالانه فارغ التحصیلان مرد در رشته های پزشکی و پیراپزشکی 
افزود: بخشی از این جوانان قبل از شروع به تحصیل در این رشته ها، به 
خدمت مقدس ســربازی درآمده اند اما بخش عمــده ای از آنان باید به 

خدمت سربازی مشرف شده و به کشور و مردم خدمت کنند.
وی اظهار داشت: در همین راستا بهتر است بخشی از این فارغ التحصیلان 
در رشــته های تحصیلی خــود که در رســته های مختلف پزشــکی و 
پیراپزشکی هستند در قالب پیام آوران بهداشت، دوران مقدس سربازی 
خود را بگذرانند.رحیمی با بیان اینکه وزارت بهداشــت همیشــه آماده 
همکاری متقابل با نیروهای مســلح بوده اســت، ادامه داد: ظرفیت های 
بی پایان هر دو طرف برای خدمت به مردم و کشــور بسیار بالا است و باید 
این ظرفیت ها را در برنامه ای مدون و مشــخص شناســایی کرده و برای 
بهره برداری از آن اقدام به عمــل کنیم که وزارت بهداشــت با آغوش باز 
خواستار این گونه همکاری های دوطرفه است.سیف الله مرادی مدیرکل 
منابع انسانی وزارت بهداشت  نیز در این نشست گفت: هدف از اجرای طرح 
پیام آوران بهداشت بر این اســاس است که فارغ التحصیلان در رشته های 
پزشکی و پیراپزشــکی را به مناطق محروم و کم برخوردار هدایت کرد تا 
مردم در آن مناطــق بتوانند از خدمات ارزشــمند بهداشــتی و درمانی 
بهره مند شــوند.وی افزود: گزارش عملکرد پیام آوران بهداشت را در بازه 
زمانی خاص از سال های گذشــته تاکنون بررسی کرده ایم و دریافتیم که 
عملکرد قابل قبولی داشته اند و بخش زیادی از نیازهای مردم را در مراکز 

بهداشتی و درمانی تسهیل و به بهترین نحو ممکن برطرف ساخته اند.
در پایان این نشســت در جمع بندی های به عمل آمــده و طبق نیاز روز 
کشــور بر مبنای اطلاعات و آمارهای جمعیتی و منطقه ای، با افزایش 
سهمیه وزارت بهداشت در خصوص تعداد پیام آوران بهداشت موافقت 

شد.

رئیس مجتمع بیمارستانی امام خمینی )ره(؛
در سراشیبی پیک ششم هستیم

رئیس مجتمع بیمارســتانی امام خمینی )ره(، گفت: نســبت بیماران 
بستری به کل مراجعین اومیکرون در پیک ششــم کمتر از ۱۰ درصد 
بود. ســیدعلی دهقان منشــادی، با اشــاره به آمار مراجعین مجتمع 
بیمارســتانی امام خمینی در پیک اومیکرون، افزود: نســبت بیماران 
بســتری به کل مراجعین اومیکرون مجتمع در پیک ششــم کمتر از 
۱۰ درصد بود، در حالی که این نســبت در پیک دلتــا به 3۵ درصد هم 
رسیده بود.وی در عین حال گفت: با توجه به قدرت سرایت بیشتر سویه 
اومیکرون در مقایسه با سویه های قبلی کرونا، شاهد درگیری بیماران 
بســتری غیر کرونایی مجتمع به ویروس اومیکرون بودیم و مهم ترین 

چالش درمان این بیماران، بیماری های زمینه ای آنان بود.
دهقان ادامه داد: در همان ابتدای موج ششم با تشکیل کارگروه کووید 
و همفکری اســاتید و رؤســای بخش ها با اجرای راهکارهای عملیاتی 
نظیر فعال کردن این کمیته و ایزولاسیون مناســب بیماران، همراه با 
رعایت کامل پروتکل های بهداشتی و تسریع واکسیناسیون در نهایت 

توانستیم این پیک را هم با موفقیت پشت سر بگذاریم.
وی در ادامه افزود: در پیک اومیکرون حداکثر اشــغال تخت بســتری 
کوویــد در بدترین حالت به ۱۹۹ تخت رســید ولی در پیــک دلتا این 
عدد به بالای ۵۰۰ تخت رســیده بود.دهقان گفت: در این پیک بیشتر 
از دو الی ســه هفته در قله قرار نداشــتیم و می توان گفت در سراشیبی 
پیک ششم هســتیم و با توجه به مرجعیت علمی مجتمع بیمارستانی 
امام خمینی )ره( در حوزه درمان و آموزش پزشــکی و الگوپذیری سایر 
مراکز درمانی از دستاوردهای آموزشــی، پژوهشی و درمانی این مرکز 
باید تجربیات اندوخته بخش های مختلف مجتمــع از ابتدای پاندمی 
تاکنون در حوزه های مختلف به دقت مســتند و برای استفاده آیندگان 

حفاظت شود.

شهر

 معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ســتاد حقوق 
بشر گفت: امکان اســتقرار دفاتر خدمات الکترونیک 
قضایی در هر جایی که وزارت امور خارجه تشــخیص 

دهد و به قوه قضاییه اعلام کند، فراهم است.
کاظم غریب آبادی درباره خدمــات حقوقی قضایی به 
ایرانیان خارج از کشور افزود: دفاتر خدمات الکترونیک 
قضایی در کشــورهای دیگر راه اندازی می شــود و با 
استقرار این دفاتر، مشابه همان خدماتی که هموطنان 
در داخل کشــور دریافت می کننــد، ایرانیان خارج از 

کشور نیز این امکان را خواهند داشت.
وی ادامــه داد: ایــن دفاتــر در کنســولگری ها یــا 
ســفارتخانه های ایران در سایر کشــورها که جمعیت 

ایرانی قابل توجه دارند، استقرار می یابد.

غریب آبادی اظهارداشت: قوه قضاییه اعلام 
آمادگــی کرده و اگــر وزارت امــور خارجه 
کشــورهای مورد نظر را اعلام کند، وارد فاز 
اجرایــی خواهیم شــد و بــا پیگیری هایی 
که داشــتم بــه زودی وزارت امــور خارجه 
مکان های استقرار دفاتر خدمات الکترونیک 

قضایی را اعلام خواهد کرد.
رئیس قوه قضاییه در راســتای رفع اطاله دادرســی، 
تســریع در امور جاری محاکم و پیشــگیری از وقوع 
جرم و استفاده از فناوری های جدید در روند دادرسی، 
آیین نامه ارائــه خدمات الکترونیــک قضایی را در ۲۲ 
خرداد ماه ســال ۹۱ تصویب کــرد و در اجرای ماده ۲ 
آیین نامه ارائــه خدمات الکترونیــک قضایی مصوب 

۲۲ خردادماه ســال ۹۱ رئیس قوه قضاییه، 
دســتورالعمل ضوابط و شــرایط تاسیس، 
فعالیت و انحلال دفتــر خدمات الکترونیک 

قضایی را ابلاغ کرد.
آیین نامه مصوب سال ۹۶ رئیس قوه قضاییه 
و دســتورالعمل ضوابط و شــرایط تاسیس، 
فعالیت و انحلال دفتــر خدمات الکترونیک 
قضایــی به موجــب ماده ــی 3۹ آیین نامــه جدید، 

جایگزین آیین نامه پیشین شد.
دفاتــر خدمــات الکترونیک قضایی بــا هدف کاهش 
مراجعه به دســتگاه قضایی، تســریع در رسیدگی به 
پرونده و صرفه جویی در وقت و هزینه گروه های هدف، 
شفاف سازی فرایندهای رسیدگی، افزایش کارآمدی 

نظام قضایی کشــور با افزایش نسبی ســرعت، دقت 
و کیفیت افزایش رضایتمندی مــردم از قوه قضاییه و 
اســتفاده شــهروندان از فرصت های برابر با رفع موانع 

اداری راه اندازی شد.
دعــاوی مالــی، دعــاوی خانوادگــی، عقــود و 
تعهدات)ابطال اجاره نامه(، امور شــهری، رسیدگی 
مجــدد، امــور حســبی، اعســار و تقســیط، امور 
تجاری و شــرکت ها، اســناد و امور ثبتــی، اموال و 
مالکیت)دادخواســت تخلیه، رفع تصــرف عدوانی، 
اثبات مالکیــت و...(، دعــاوی تجدیدنظر، واخواهی، 
دعاوی مربوط به شورای حل اختلاف و دیوان عدالت 
اداری از جملــه انواع خدمــات ارائه شــده در دفاتر 

خدمات الکترونیک قضایی است.

قضایی

خریدار  سخنگوی فرماندهی انتظامی کل 
کشور از تشکیل قرارگاه هوشمندسازی در 

مجموعه انتظامی کل کشور خبر داد. 
ســردار مهدی حاجیان در نشست خبری 
که در مقر مرکــزی فرماندهی انتظامی کل 
کشــور برگزار شد، گفت: شــعار پلیس در 
نوروز امسال »پلیس هوشمند، قانونمداری 
و نشاط بهاری« اســت و هدف از آن ایجاد 

امنیت پایدار است.
وی به ارائــه آمارهایی از پلیــس پرداخت 
و تصریح کرد: در حوزه ســرقت ما شــاهد 
افزایش ۱۰ درصدی ســرقت های خرد در 
کل کشور هستیم که این موضوع محسوس 
هم هست. ســرقت های خرد ۵۲ درصد از 

کل سرقت های سال ۱۴۰۰ بوده است.
وی افزود: البته توجه داشــته باشــید که 
پلیس در حوزه ســرقت خط آخــر مقابله و 
ایستگاه آخر است و دیگر دستگاه ها نیز باید 

مشارکت کنند.
حاجیــان افــزود: بخــش عمــده ای از 
ســرقت های خرد مــا ارتباط بــا موضوع 
معتــادان متجاهــر دارد. بردن یک شــی 
بی ارزش هم برای مردم احساس ناامنی در 
پی دارد وسازمان های مسئول باید پاسخگو 
باشند.ســخنگوی فرماندهی انتظامی کل 
کشــور، همچنین از افزایش هفت درصدی  
کشــفیات  پلیس خبر داد و گفت: ما در این 
حوزه توفیقات زیادی در کشف انواع سرقت 

داشتیم.

ظرفیت کمپ ها پاسخگوی تنها نیمی 
از معتادان متجاهر تهران است

وی افزود: در تهران ۱۶ هزار معتاد متجاهر 
دارد که ظرفیــت کمپ ها نیمــی از آنها را 
می تواند ســازماندهی کنــد، باید چاره ای 
اندیشــیده شــود و اگر کاری نکنیم، مردم 
در حوزه ســرقت های خرد احساس ناامنی 

می کنند.

موفقیت پلیس در کشف ۹0 درصد 
قتل های رخ داده

ســخنگوی فرماندهی انتظامی کل کشور 
دربــاره اقدامــات پلیس در حــوزه جرائم 
جنایی گفت: پلیس امســال در کشف بیش 
از ۹۰ درصد قتل هــای رخ داده در ســال 

۱۴۰۰ موفق بوده است. 
همچنین ۱۰ درصد از قتل های ســال های 
گذشــته نیــز کشــف شــده و در مجموع 
می توان گفت که قدرت کشف قتل و جرائم 
جنایی در ســال جــاری ۱۰۲ درصد بوده 

است.
حاجیان درباره  کشــفیات مواد مخدر نیز 
کفت: ماموران پلیس حــدود ۹۰۰ تن انواع 

مخدر مخدر را در سال جاری کشف کردند.

تمهیدات پلیس اقتصادی برای 
جلوگیری از ورود و خروج کالای قاچاق 

وی به اقدامات انجام شــده از سوی پلیس 
امنیت اقتصادی نیز اشــاره کرد و گفت: در 
حوزه مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز در حوزه 
مرزبانی بــرای جلوگیــری از ورود و خروج 
کالاهای قاچاق، پلیــس امنیت اقتصادی با 
حضور در گمرک و بــازار اقداماتی را انجام 

داده است. 
ســخنگوی فرماندهی انتظامی کل کشور  
ادامــه داد: در کشــف تجهیزات پزشــکی 
ماموران پلیس در ســال ۱۴۰۰ بیش از  3۹ 
میلیون و ۵۷۹هزار قطعه تجهیزات پزشکی 
قاچــاق، غیرمجــاز و ... را کشــف و ضبط 
کرد که نسبت به سال گذشــته ۱۸ درصد 

افزایش داشته است.
حاجیان با بیــان اینکه هشــت میلیون و 
۱۰۱ هزار دستگاه لوازم خانگی قاچاق که 
نسبت به سال گذشــته ۴۰ درصد افزایش 
داشته اســت، گفت: تجهیزات یارانه ای دو 
میلیون و 3۶۹ هزار دستگاه بود که نسبت 
به سال گذشــته ۲۹ درصد افزایش داشته 

است.
به گفتــه وی 3۹۲ میلیــون کیلوگرم مواد 
خوراکی قاچاق کشــف شــده که نسبت به 
ســال گذشــته ۴۱۷ درصد افزایش داشته 
اســت. در بحث البســه قاچــاق نیز ۲۱۰ 
میلیون ثوب کشف شده که ۵۱  درصد رشد 

نسبت به پارسال داشته است.
ســخنگوی فرماندهی انتظامی کل کشور 
افزود: ۲۱۰ میلیون واحد ارزی نیز در سال 
۱۴۰۰ کشف شده که ۱۱ درصد در مقایسه 

با پارسال افزایش داشته است. 
حاجیان ادامه داد: در حوزه کشــف کالای 

قاچاق نیــز ارزش ریالی کالاهای کشــف 
شده ۱۵۲ هزار میلیارد ریال بوده است که 
رقم بسیار بالایی اســت؛ باید دستگاه های 
مســئول زیرســاخت های لازم را بــرای 
کنترل بیشتر و نظارت بر این موارد فراهم 

کنند.
وی ادامه داد: در مجمــوع ۷۰ هزار و ۸3۰ 
نفر نیز به دلیل ارتکاب این جرائم شناسایی 
شده و برای آنها پرونده قضایی تشکیل شده 

است.

کشف و ضبط بیش از 1۵ هزار 
و 4۷2 کیلوگرم مواد محترقه طی یک 

ماه اخیر
کل  انتظامــی  فرماندهــی  ســخنگوی 
کشــور با اشــاره به تمهیدات پلیس برای 
چهارشنبه ســوری اظهار کرد:  متأســفانه 
ســنت دیرین چهارشنبه ســوری چندین 
سال اســت که با سوءاســتفاده برخی افراد 
تبدیــل به یک تهدیــد بــرای خانواده ها و 

شهروندان شده است. 
از ایــن رو پلیس در این ایــام در آماده باش 
خواهد بود. طی این مدت یعنی از نیمه دوم 
بهمن ماه تاکنون بیش از ۱۵ میلیون و ۴۹۰ 
هزار عدد مواد محترقه کــم خطر و بیش از 
ســه میلیون و ۹۰۰ هزار عدد مواد محترقه 
پرخطر از سودجویان کشــف و ضبط شده 
اســت که در مجموع وزن آن ها بیش از ۱۵ 

هزار و ۴۷۲ کیلوگرم بوده است.
حاجیــان ادامــه داد: همچنیــن طی این 
مدت ۱۲۸۷ نفــر نیز بــه دلیــل خرید و 
فروش مواد محترقــه و دیگر جرایم مرتبط 
با چهارشنبه سوری شناســایی و دستگیر 

شده اند.

وی با بیان اینکه ســال ۱۴۰۱ سال خوبی 
برای مجرمــان نخواهد بــود، گفت:  یکی 
از طرح هــای پلیــس که در ســال ۱۴۰۰ 
آغاز شــده و تا ســال آینده نیز با قوت ادامه 
خواهد داشــت طرح برخورد با اراذل اوباش 
اســت. ما اجازه نمی دهیم که افراد سودجو 
و فرصت طلب امنیت و آرامــش مردم را به 
مخاطره انداختــه و در محیط زندگی مردم 
که باید محیطــی امن و آرام باشــد رعب و 

وحشت ایجاد کنند.

دستگیری ۵۶8 نفر از اراذل اوباش
 در سراسر کشور در یک ماه

ســخنگوی فرماندهی انتظامی کل کشور 
ادامــه داد:  از ۱۵ بهمن مــاه تــا حدود ۱۵ 
اسفندماه ۵۶۸ نفر از اراذل اوباش در سراسر 
کشور دستگیر شــده اند که این افراد اقدام 
به ایجاد مزاحمــت و اخلال در نظم عمومی 

کرده بودند.
وی دربــاره حامــلان ســلاح نیــز اظهار 
کرد: کسی که ســلاح به همراه داشته باشد 
در صورتی که مجوزی بــرای آن اخذ نکند 
مرتکب اقدام مجرمانه شــده است و پلیس 
نیز با آن برخــورد خواهــد کرد.حاجیان 
درباره آمار جرایم ســایبری در کشــور نیز 
گفت: امروز با اقدامات پلیس فتا ۹۲ درصد 
از پرونده های تشــکیل شــده که مرتبط با 
جرایم فضای مجازی اســت، کشــف شده 

است.
ســخنگوی فرماندهی انتظامی کل کشور 
با تأکید بر اینکه نگاه پلیــس جلوگیری از 
آسیب اجتماعی و جلوگیری از تبدیل آن به 
جرم است، گفت: در همین راستا نیز ۱۰۱۰ 
دایره مشــاوره و مددکاری در سراسر کشور 

فعال اســت که مردم می توانند با مراجعه به 
آن خدمات مشــاوره و مــددکاری دریافت 

کنند.

تشکیل قرارگاه نوروزی پلیس
وی از تشــکیل قرارگاه نــوروزی پلیس نیز 
خبر داد و گفت: این قرارگاه از ۱۵ اســفند 
آغاز شــده و فعالیت آن با تمرکز بر دو حوزه 
راهــور و انتظامی تــا ۱۵ فروردیــن ادامه 
خواهد داشت. در این قرارگاه و در این مدت 
۷۰ هزار نیروی پلیس در حوزه راه،  راهور و 

انتظامی آماده باش کامل خواهند بود.
حاجیــان بــا اشــاره بــه افزایــش آمار 
جانباختگان حــوادث رانندگی در ســال 
۱۴۰۰ گفت: امیدواریم بــا همراهی مردم 

این آمار کاهش پیدا کند.
سخنگوی فرماندهی کل انتظامی همچنین 
از تشــکیل قرارگاه هوشمندسازی پلیس 
خبــر داد و گفت: ایــن قرارگاه با دســتور 
فرمانده محترم کل انتظامی کشــور ایجاد 
شــده و هدف از آن افزایش کیفیت خدمات 
ارائه شده به شــهروندان و کاهش مراجعات 
حضوری به مراکز انتظامی اســت. در حال 
حاضر نرم افزار هوشــمند پلیس من بیش 
از ۲۵ نوع خدمت را به مــردم ارائه می کند. 
خدماتی نظیر اســتعلام گذرنامه، خلافی 
خودرو، خروج از کشــور مشــمولان و... از 
جمله خدمات ارائه شــده در بستر این نرم 

افزار است.
حاجیان شــعار پلیس در نــوروز ۱۴۰۱ را 
پلیس هوشــمند، قانون مداری و نشــاط 
بهاری اعلام کرد و گفت:  ســال ۱۴۰۰ سال 
ســختی بود و پلیس با تمام توان در خدمت 
مردم بود. البته در طرف مقابل نیز دشمنان 
و اســتکبار جهانی با قدرت در عرصه رسانه 
حاضر شــده و به دنبال کاهش مشــارکت 
مردم در انتخابات، ایجاد احســاس ناامنی 
در مردم و... با استفاده از ابزارهای رسانه ای 
بود. در این میان خبرنــگاران نقش مهمی 
در خنثی کــردن این توطئه ها داشــتند. 
خبرنگاران و اصحاب رسانه اقدام به نزدیک 
کردن فاصلــه و ارتباط بین مــردم و پلیس 

کردند.
وی در خاتمــه گفــت: خوب اســت مردم 
بدانند برابر قانون 3۲ مأموریت برای پلیس 
تعریف شده است و ما به دنبال این هستیم 
که پلیس در تراز انقلاب اسلامی را به عنوان 
یک پلیس هوشمند و بااقتدار و الگویی برای 
پلیس سایر کشورها داشــته باشیم. در این 
راستا در کنار هوشمندســازی تمرکز ما بر 
جلب مشــارکت مردم در اقدامات پلیس و 
تأمین امنیت است چرا که هر جا از ظرفیت 
مــردم اســتفاده کردیم مــردم عزیزی به 

عنوان همیاران پلیس در کنار ما بودند.

ج از کشور ونیک قضایی برای ایرانیان خار استقرار دفاتر خدمات الکتر

هشدارهای پلیس به عابران و رانندگان

وز پایانـی سال  افـزایش تصادفات در ۵ ر
خریدار   در روزهای پایانی سال هستیم، 
روزهایی که با افزایش تردد و ترافیک همراه 
اســت و همین موضوع نیز ســبب شده تا 
پلیس راهنمایی و رانندگی هشدارهایی را 
برای جلوگیری از وقوع تصادفات رانندگی 

به شهروندان ارائه کند.
ســرهنگ احســان مومنی، رئیــس اداره 
تصادفــات پلیــس راهنمائــی و رانندگی 
تهران بزرگ، با اشــاره بــه قرارگرفتن در 
هفتــه پایانی ســال ۱۴۰۰ و افزایش تردد 
خودروها و عابران پیاده در ســطح شــهر 
گفت: بررســی به عمل آمــده از آمارهای 
تصادفات رانندگی در ســال های گذشته 
حاکی از آن اســت که پنج روز پایانی سال 
آمار تصادفات منجر به فوت افزایش داشته 
به گونه ای که در هر روز 3 نفر از شهروندان 
که اغلب نیــز عابر پیاده یا موتورســیکلت 
ســوار بودند در اثــر بی احتیاطــی و عدم 
رعایت قوانیــن و مقررات در ســطح معابر 

شهر تهران جان خود را از دست دادند.
وی ادامه داد: امسال نیز همزمان با نزدیک 
شــدن به روزهای پایانی ســال شهروندان 
عزیز در حال آماده شــدن برای اســتقبال 
از بهار و سال جدید هســتند که به تبع آن 
افزایش تردد جهت انجام امور اداری و خرید 
مایحتاج شــب عید توسط شــهروندان در 
سطح معابر شهر تهران را شاهد هستیم، از 
این رو لازم است یکسری نکات و هشدارها 
را مورد توجه قرار دهند تــا ایمنی ترافیکی 

بالایی داشته باشند.
رئیــس اداره تصادفات پلیــس راهنمائی 
و رانندگی تهران بزرگ بــا بیان اینکه لازم 
اســت  رانندگان با صبر و حوصله و آرامش 
بیشــتر رانندگی کنند، گفــت: همچنین 
باید قوانین و مقررات راهنمائی و رانندگی 
از سوی رانندگان و همچنین عابران پیاده 
رعایت شــود. باید از پارک وســیله نقلیه 
در محل هــای ممنوع و به صــورت دوبله 

خودداری شــده و رانندگان توجه بیشتری 
بــه تــردد عابرین پیــاده از عــرض معابر 
خصوصا نزدیکــی مراکز خریــد و بازارها 

داشته باشند.
مومنی بــا بیان اینکه توصیه می شــود که 
تا حد امکان زمان ســفرهای درون شهری 
مدیریت شده و شــهروندان تا  حد امکان از 
وســایل نقلیه حمل و نقل عمومی استفاده 
کنند، گفت:  رانندگان موتورســیکلت هم 
باید یکسری نکات را مورد توجه قراردهند. 
در ایــن ایــام  به دلایلــی ماننــد ترافیک 
اســتفاده از موتورســیکلت نیز بیشتر می 
شود، از این رو لازم است که موتورسیکلت 
ســواران در حین رانندگی حتمــا از کلاه 
ایمنی استفاده کنند و ضمن پرهیز از انجام 
حرکات نمایشــی و حمل بار غیرمتعارف با 
موتــور، از خطوط ویژه و محــل های عبور 
ممنوع و همچنیــن پیاده روهــا نیز تردد 

نکنند. 

وی به عابران پیاده هم هشــدار داد و گفت: 
شــلوغی معابر در این ایام نباید منجر به بی 
دقتی عابران شــود. عابرین پیاده در هنگام 
گــذر از معابر حتمــاً از گذرگاه هــای عابر 
پیاده و پل های هوایی عابر اســتفاده کنند. 

همچنین لازم است که عابران از ایستادن در 
سطح معابر و حاشیه بزرگراه ها برای خرید 
از دستفروشــان خودداری کنند تا  شــاهد 
حوادث دلخراش در روزهای پایانی ســال 

۱۴۰۰ در سطح معابر شهر تهران نباشیم.



میز ملی صادرات شیرین بیان در اتاق بازرگانی فارس برگزار شد

استان

شیراز -چراغی     میز ملی صادرات شیرین بیان ایران با حضور 
دبیر کل و هیات نمایندگان اتاق بازرگانی فارس، سرپرست معاونت 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری فارس، رئیس سازمان صنعت- 
معدن و تجارت استان، دبیر کمیته اقدام ارزی و معاون دفتر صادرات 
محصولات کشاورزی سازمان توســعه تجارت ایران، مدیران کل 
دستگاه های اجرایی استان و اعضای اتحادیه تولیدی فرآورده های 
صادراتی شیرین بیان ایران از سراسر کشور در اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی استان فارس برگزار و تصمیم هایی برای فعالان 

بخش خصوصی در کشور اتخاذ شد.
در این جلسه عبدالعظیم خادم حمزه سرپرست معاونت هماهنگی 
امور اقتصادی اســتانداری فارس گفت: جایگاه ایــران در صادرات 
شیرین  بیان در ســال های ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ رتبه نخست جهان بوده 
که متاسفانه در سال های اخیر به دلیل مشکلات متعدد این جایگاه 

به رتبه هفتم جهان تنزل پیدا کرده است.
وی با تاکید بر ظرفیت های تولید و صادرات شیرین بیان در کشور و 
به ویژه استان فارس افزود: مشکلات تولیدکنندگان از ابتدای تولید تا 
صادرات که در زنجیره تولید شیرین بیان مصارف متعددی در صنایع 
پایین دستی آن وجود دارد بایستی ضمن جلوگیری از خام فروشی 
در رفع موانع صادراتی این محصول هماهنگی مناسبی با اتحادیه ها 

و بخش خصوصی ایجاد شود.
خادم حمزه بیان کرد: در صادرات محصــولات گیاهان دارویی و به 
ویژه شیرین بیان منابع و دانش اساس کار را تشکیل می دهند اما در 
موضوع بکارگیری دانش ما ضعیف عمل کرده ایم که اگر به آن توجه 

شود باعث توسعه و پیشرفت کشور و استان خواهد شد.
وی با اشاره به عدم رفع تعهدات دستگاه های مختلف اظهارداشت: 

در این رابطه جایگاه ایران توســط کشــورهای دیگر به دلیل عدم 
تصمیم گیری مدیریتی مناسب و به موقع هم در رتبه و هم در رابطه 
با افزایش حجم صادراتی و ارزش افزوده محصولات کشاورزی نظیر 
شیرین بیان تنزل پیدا کرده است که بایستی در این رابطه در توسعه 

تجارت این محصول گام های موثری برداشته شود.
خادم حمزه با اشاره به نیاز تمرکز زدایی سیاست گذاری و تصمیم 
گیری در تهــران اضافه کرد: تمرکز اختیــارات و تصمیم گیری در 
پایتخت ایران و عدم تفویض اختیار با استان ها باعث ایجاد برخی از 

مشکلات شده است که ضرورت دارد در این موضوع به صورت جدی 
توجه شود.

در ادامه این جلسه حمیدرضا ایزدی رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان فارس نیز گفت: در حال حاضر ۱۷ کارخانه تولید پودر 
و عصاره های شیرین بیان در کشور فعال است که از این تعداد حدود 
۱۰ واحد تولیــدی در فارس وجود دارد که با محوریت این اســتان 
پیگیری امور و اختیارات این حوزه به سازمان صمت فارس تفویض 

شده است.

وی ادامه داد: استان فارس با تولید ۶۰ درصد شیرین بیان ایران نیز 
رتبه اول را به خود اختصاص داده است که می توان با ملاحظاتی که 
در زمینه تامین منابع آبی وجود دارد با به کارگیری شیوه های نوین 
کشت و مکانیزاسیون در بهره برداری از تولید و صادرات این محصول 
دارویی که مصارف متعدد و قابل توجهی هم در جهان دارد، بیشتر 

متمرکز شد.
ایزدی عنوان داشت: واحدهای تولیدی در رابطه با افزایش ظرفیت 
تولید با نوآوری، بکارگیری ظرفیت های شــرکت های دانش بنیان 
و ایجاد صنایع پایین دســتی نیز باید اقدام جدی داشــته باشند تا 
با توجه به تنوع محصولات فرآوری شــده با ارزش افزوده بالایی که 
در محصولات شــیرین بیان به عنوان یک صنعت مادر وجود دارد و 
به نوعی مصرف فراوان آن هم برای ســایر واحدهــای تولیدی در 
بخش های دارویی و غذایی حائز اهمیت است، بتوانیم بهره برداری 
مناسبی را به ویژه در صادرات آن به کشورهای مختلف جهان داشته 

باشیم.
وی با اشــاره به سیاست ها و دســتورالعمل جدید سازمان توسعه 
تجارت ایران مبنی بر تفویض اختیار به اســتان ها در قالب تشکیل 
میز های ملی توسعه صادرات، تصریح کرد: سازمان توسعه تجارت 
ایران به منظور هم افزایی و تعامل بین بخشــی در حل مشکلات و 
اجرایی کردن برنامه های توسعه و جهش اقتصادی با تکیه بر صادرات 
محصولات نیز در برخی از کالاهــا و خدماتی که دارای مزیت تولید 
و صادرات بوده اند در ابتدای ســال جاری میز ملی توســعه تجارت 
شامل انجیر، انار، شیرین بیان، اسانس و عرقیات گیاهی و تجهیزات 
مخابراتی تشکیل شده اســت که از برنامه های توسعه صادرات در 

ایران و استان فارس محسوب می شود.

اصفهان - مریم مومنی  رئیس حراســت شــرکت ملی 
گاز ایران در اصفهان گفت:حراســت در صیانــت ازاطلاعات، 

تجهیزات و تأسیسات گازی نقش بی بدیل و موثری دارد.
علیزاده، رئیس حراســت شــرکت ملی گاز ایران، در سفر به 
اصفهان و بازدید از مجموعه شــرکت گاز بــر نقش تأثیرگذار 
نیروهای حراست در حفاظت و صیانت از تأسیسات گاز استان 

تأکید کرد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان اصفهان، طی 
نشستی که با حضور حســین علیزاده، رئیس حراست شرکت 
ملیّ گاز ایران و سرپرســت این شرکت برگزار گردید، مسائل و 
نکات امنیتی و اطلاعاتی گاز اصفهان مورد بحث و بررسی قرار 
گرفته و نســبت به اتخاذ راهکارهای اجرایی در این خصوص 

اقدام گردید.
رئیس حراســت شــرکت ملّی گاز ایران ضمن ابراز رضایت از 
عملکرد، برنامه ها و شیوه های بکار گرفته شده در شرکت گاز 
استان اصفهان، با ارائه توصیه های حراستی در راستای ارتقای 
سیستم ها و مکانیزم های مورد استفاده در این زمینه به بحث و 

تبادل نظر پرداخت.

وی، ضمن بازدید از مجموعه شرکت گازاستان اصفهان، گفت: 
تأسیسات گوناگونی در شــرکت ملی گاز ایران وجود دارد که 
حفاظت و صیانت از این تأسیســات به عهــده کارکنان واحد 

حراست است.
علیزاده، با اشــاره به اهمیت صنعت گاز در خدمت رســانی به 
هموطنان در بخش های خانگی،صنعتی و عمومی، اظهار کرد: 
ما باید از این ذخایر خدادادی صیانت کنیم و فعالیت های واحد 
حراست این صنعت در ابعاد مختلف و با توجه به ماموریت های 

سازمان حراست دوچندان شده است.
رئیس حراســت شــرکت ملی گاز ایران، تأکید کرد: کارکنان 
واحدهای حراست در مجموعه شرکت های تابع ملی گاز ایران 
با وجود کمبود امکانات و افزایش تأسیسات در صنعت گاز، در 

سال های گذشته از این تأسیسات به خوبی حفاظت کرده اند.
وی با بیان اینکه مهم ترین شــاخصه یک نیروی حراســتی، 
بحث اعتقادی و ایمانی اســت، افزود: همچنین اجرای قوانین 
و مقررات و پایبندی به مقررات، حفظ شــأن، منزلت و تکریم 
همکاران و مشاوره به همکاران، مدیران و مسئولان را می توان 

از ویژگی های شاخص نیروهای حراست دانست.

بندرعباس     تخصصی نمایندگان ویژه رئیس قوه قضائیه از 
کالاهای متروکه با حضور رئیس کل دادگستری هرمزگان، ناظر 
گمرکات استان هرمزگان و نمایندگان سازمان های ذی مدخل 
در جهت رفع موانع و مشکلات و تعیین تکلیف کالاهای متروکه 

در  گمرک شهید رجایی بندرعباس برگزار شد.
رســولی فاضل نماینده قوه قضائیه در سازمان اموال تملیکی 
در خصوص کالاهای رسوبی در مقایسه با سال گذشته افزود: 
امسال شرایط انجام تشــریفات کالاهای متروکه و آمار های 

اعلامی بسیار مطلوب و نسبت به سنوات  قابل مقایسه نیست.
وی بیان کرد: در حــال حاضر با توجه به بررســی های بعمل 
آمده و ارائه شده شاهد به روز شــدن کالاهای متروکه اعلامی 
از سوی بنادر و گمرک شهید رجایی هستیم و اگر هم دپو کالا 
در انبارهای اموال تملیکی وجود دارد به دلیل موانع و مشکلاتی 
است که با پیگیری و رفع این موانع می توانیم رسوب کالاها در 

انبارهای اموال تملیکی را سریعاً تعیین تکلیف کنیم.
فاضل اظهار کرد: حدود ۴۰۰۰ کانتینر متروکه مربوط به سال 
۱۴۰۰ نیز باید تعیین تکلیف شــود که کل این ۴۰۰۰ کانتینر 
اعلامی نیز متروکه واقعی نیست بلکه بخشی از آن مربوطه به 
افراد حقیقی و حقوقی اســت و با انجام تشریفات گمرکی  می 

توانند کالا خود را از گمرک ترخیص کنند.
وی بیان کرد: به تبع پس از ترخیــص کالاها، مجددا کالاهای 
جدید وارد می شوند و هیچ انتظاری نداریم که کالاهای متروکه 
به صفر برســد اما انتظار داریم زمان تشــریفات کوتاه شود و 
امیدواریم که مدت زمان متروکه شدن کالا با توجه به شرایط 

بازنگری شود.
فاضل در خصوص تعاملات بین دستگاه ها بیان کرد: تعاملات و 
همکاری های دستگاه ها با یکدیگر باعث می شود که از رسوب 
کالا جلوگیری شود و شرایط به وجود آمده به شرایط مطلوب 
تر برســد تا وضعیت صادرات، ترانزیت و واردات کشــور بهتر 
شود و حضور ما دراینجا به جهت پیگیری دستورات و سوالات 
رئیس  قوه قضاییه در این خصوص است که به نحو احسن موارد 

پیگیری و رسیدگی خواهد شد.
پوریانی حاکم شرع در ســازمان اموال تملیکی در این نشست 
عنوان کــرد: قانونگذار در خصوص مــدت زمان کالای مهلت 
منقضی در ماده ۲۴ قانون امور گمرکی تصریح کرده ولی پیرو 
مصوبه شورای امنیت ملی کشور این مدت از ۵ ماه به ۲ ماه تقلیل 
یافته که اگر مسئولین وقت بهتر به وظایف خود عمل می کردند 
شاهد رسوب کالا با این شرایط نبودیم  اما انصافاً  از سال گذشته 
تا به امروز فعالیت ها و اقدامات شایسته ای از طرف گمرک و بندر 
شهید رجایی و سازمان اموال تملیکی اتفاق افتاده که این کار 
یک اقدام جهادی و انقلابی اســتبه طوری که طی یک هفته از 
زمان حضــور رئیس قوه قضاییه بخش باقیمانــده از کالاهای 
رسوبی به سرعت تعیین تکلیف شده اســت که این اقدامات 

نشان از همکاری سازمان های مربوطه با یکدیگر بوده  است.
وی ادامه داد: به شرط اینکه این هماهنگی دستگاه ها تداوم یابد 
و ورود دستگاه قضا به این موضوع می تواند یک فرصت خوب را 
برای مدیران گمرک ، بنادر و  اموال تملیکی ایجاد  تا بتوانند به 

نحو احسن از ظرفیت های موجود استفاده کنند.
پوریانی خاطرنشــان کرد: تمام موارد مطرح شــده، موانع و 
مشکلات موجود مربوط به رســوب کالا حتما به اطلاع رئیس 
قوه قضائیه خواهد رســید تا در صورت صلاحدید ایشان پس 
از بررســی و پیگیری ها در جلسه سران قوا مطرح و تصمیمات 

خوبی اتخاذ و مشکلات مرتفع شود.

هرمزگاناصفهان
رئیس حراست شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد؛

وهای حراست در حفاظت و صیانت از تأسیسات گاز وکه تا پایان سال ۱۴۰۰نقش تأثیرگذار نیر تعیین تکلیف ۴ هزار کانتینر متر

مسئول برنامه ریزی و کنترل تعمیرات شرکت گاز استان خوزستان:

وی ایستگاه های گاز  بیش از 240 مورد تعمیرات بر ر
خوزستان انجام شده است

اهواز –محمد مجدم در راستای افزایش قابلیت اطمینان تاسیسات و ایستگاه 
ها همچنین تحقق خط مشی سیســتم مدیریت یکپارچه، ۲۴8 مورد تعمیرات 

اساسی بر روی ایستگاه  های شرکت گاز استان خوزستان انجام شد.
 ایمان باورصاد مســئول برنامه ریزی و کنترل تعمیرات این شــرکت عنوان کرد: 
جهت تامین ایمن و پایدار گاز طبیعی مشترکین خانگی، تجاری و صنعتی هر سال 

تعمیرات اساسی ایستگاه ها توسط واحد بهره برداری انجام می شود.
باورصاد با اشــاره به تاثیر انجام تعمیــرات بر پایداری بهره برداری از ایســتگاه ها 
و تاسیســات گفت: با تشــکیل 3۲ گروه تعمیراتی در طول ســال جاری مطابق 
اســتانداردهای شــرکت ملی گاز ایران ۵3 مورد تعمیرات اساســی ایستگاه ها 
سی.جی.اس دروازه ورودی شهری و ۱9۴ مورد ایســتگاه تی.بی.اس از در سطح 

استان انجام شده است.

  

ح ابتکاری مسکن جوانان«   اجرای »طر
وستای هدف استان گلستان در ۲۰۰ ر

گرگان –مهناز میرزمانی رئیس بنیاد مســکن گنبــدکاووس با بیان اینکه 
»طرح ابتکاری مســکن جوانان« توسط بنیاد مسکن اســتان در دستور کار قرار 
گرفته است، گفت: این طرح در ۲۰۰ روستای هدف استان اجرا می شود که سهمیه 

گنبدکاووس 3۰ روستا بوده است.
مرتضی صابری اظهار کرد: پایه و اساس تشکیل و  فعالیت های بنیاد مسکن حساب 
۱۱ امام خمینی )ره( کمک به ساخت مسکن برای افراد بی بضاعت است.وی تصریح 
کرد: در سال 99 سهیمه ساخت مسکن در استان 3 هزار واحد مسکونی از طریق 
این حساب بود که ســهم گنبدکاووس در ابتدا تعداد 3۵۰ واحد مسکونی بوده اما 
با تلاش مسوولان استانی و شهرســتان این تعداد به ۵۵۰ واحد مسکونی افزایش 
یافت.رئیس بنیاد مسکن شهرستان گنبدکاووس خاطرنشان کرد: تاکنون تمام 
۵۵۰ واحد مسکونی با بانک های عامل انعقاد قرارداد کرد و از این تعداد ۵۰۴ واحد 
مسکونی به مرحله سفت کاری رسیده اســت.وی ادامه داد: اعتبار این طرح در دو 
بخش تسهیلات بانکی و کمک های بلاعوض تامین می شود که تاکنون ۲۲ میلیارد 
تومان در زمینه تســهیلات بانکی و بیش از ۱۲ میلیارد تومــان به صورت کمک 

بلاعوض به این طرح تخصیص یافته است.

 

وندان گرگانی به پویش شهر
 »نه به چهارشنبه سوری خطرناک« پیوستند

گرگان - مهناز محمدزمانی شهردار گرگان از اســتقبال خوب شهروندان در 
پیوستن به پویش »نه به چهارشنبه سوری خطرناک« خبر داد.مهندس محمدرضا 
سبطی اظهار داشت: در ادامه روند اجرای طرح شــهر ایمن و با توجه به چهارشنبه 
پایان سال، سازمان آتشنشانی و خدمات ایمنی شهرداری با راه اندازی پویش »نه به 
چهارشنبه سوری خطرناک« اقدام به ارتقای فرهنگ ایمنی و هشدار به شهروندان در 

پرهیز از انجام اقدامات خطرناک در چهارشنبه سوری کرده است.
سبطی افزود: این پویش ابتدا، با پیوستن هنرمندان، اصحاب رسانه، مدیران دستگاه 
های دولتی و ســازمان ها و نهادهای مختلفــی فرهنگی و امدادی برگزار شــد که 
مطمئناً تاثیر بسزائی در کاهش حوادث چهارشنبه سوری برجای خواهد گذاشت.
وی با بیان اینکه ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی متولی آگاه سازی خانواده 
ها و دانش آموزان بوده اســت، گفت: در این زمینه نشست هایی با مهندس سیدرضا 
نظری مدیرکل آموزش و پرورش استان، دکتر گل فیروزی سرپرست دانشگاه علوم 
پزشکی گلستان، دکتر علیقلی زاده مدیر کل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری 
گلســتان و همچنین آقای قوانلو خبرنگار محترم صداوسیما استان گلستان برگزار 
شد که همگی به این پویش پیوستند.به گفته شهردار گرگان، جنبه دیگر این پویش 
همکاری و هماهنگی نزدیک کلیه ادارات و اشــخاص در جهت پیشگیری و کاهش 
خطرات چهارشنبه پایان سال است.سبطی که خود نیز به این پویش پیوسته است 
گفت: خوشبختانه با تلاش های سازمان آتشنشانی، شهروندان گرگانی نیز به پویش 
نه به چهارشنبه سوری خطرناک پیوسته اند و انزجار خود را از مراسم خطرآفرین این 
روز ابراز کرده اند.وی از آماده باش کامل آتش نشــانان در شب چهارشنبه پایان سال 
خبر داد و گفت: ناوگان خودرویی و آتش نشانان در نقاط مختلف سطح شهر از ساعت 
۱۵ روز سه شنبه ۲۴ اسفندماه تا پایان این مراسم آماده خدمت رسانی بوده و وضعیت 

ایمنی نقاط مختلف شهر را تحت کنترل قرار می دهند

 عملیات اجرایی مرمت و بهسازی 
وستاهای تمبی چم فراخ آغاز شد باقیمانده جاده ر

عملیات اجرایی مرمت و بهسازی باقیمانده جاده دسترسی  اهواز-محمد مجدم
و ارتباطی روستاهای منطقه تمبی چم فراخ بخش گلگیر مسجدسلیمان به همت 
شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان و با اعتباری افزون بر 3۰ میلیارد ریال 

آغاز شد .
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومي شــرکت بهره برداري نفت و گاز 
مسجدســلیمان ، این پروژه به طول ۲۲۰۰ متر در راستای عمل به مسئولیت های 
اجتماعی و با نظارت مدیریت مهندسی و ساختمان از تاریخ هجدهم اسفند با ابلاغ 
شروع به کار به پیمانکار بخش خصوصی آغاز گردیده و پیش بینی می شود در مدت 

زمان 3 ماه به اتمام برسد .
جاده دسترسی روستاهای منطقه تمبی چم فراخ به شهر مسجدسلیمان ۱8۰۰۰متر 
طول دارد که پیش از این عملیات بهسازی و مرمت ۱۵8۰۰ متر از این مسیر توسط 
مدیریت مهندسی و ساختمان شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان انجام 

شده است .
با اجرای این پروژه که با مساعدت مدیران عامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
و شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان جهت عمل به تعهدات و مسئولیت 
های اجتماعی صنعت نفت تعریف و به مرحله اجرا رســیده، مشکلات عبور و مرور و 
دسترسی روستاهای چوب سرخ، چم فراخ، تمبی، پنبه کار، تلبمن، چهاربیشه و اکبر 
آباد بخش گلگیر مسجدسلیمان با جمعیتی حدود ۲۰۰۰ نفر، به مرکز شهرستان به 

طور کلی مرتفع می گردد.

کرمانشاه - حســنا فخارزاده    شــهردار کلانشهر 
کرمانشاه با اشاره به اینکه امروز بافت فرسوده کرمانشاه کشش این 
همه مجتمع و مراکز تجاری و اداری را ندارد، گفت: باید یک منطقه 
جدید تجاری و اداری در کلانشهر کرمانشاه ایجاد شود تا بسیاری 

از کسبه، صنوف و پزشکان به این مکان جدید منتقل شوند.
»نادر نوروزی«افزود: با ایجاد این منطقــه جدید تجاری و اداری 
بسیاری از مشکلات شهر حل می شــود و این در حالی است که 

شهرهای چون تبریز و اصفهان این کار را انجام داده اند.
وی در ادامه همچنین از آمادگی شــهرداری برای انتقال میدان 
تره بار به ۶۲ هکتار زمین تهیه شــده در ماهیدشــت در صورت 
رضایت کسبه خبر داد و افزود: 3۰ هکتار زمین در پشت شهرک 
مُلاحســینی در نظر گرفتیم و اگر ســازمان همیاری همکاری 
لازم را داشته باشد همه مشــاغل بازیافتی و ضایعاتی جعفرآباد و 

ملاحسینی باید به شهرک جدید بازیافتی منتقل شود.
شهردار کرمانشاه آلودگی های بصری را یکی دیگر از معضلات این 
شهر دانست و گفت: بسیاری از تابلوهای اضافی نصب شده در شهر 
را برمی داریم و همچنین با ۲۰۰ کسبه مذاکرات لازم انجام شده تا 
طرح همسان سازی تابلوها اجرایی شود و هر مغازه یک تابلو با ابعاد 

مشخص را نصب کند.

شهردار کرمانشاه در ادامه این نشســت خبری با اشاره به اینکه 
۶۰ درصد سفرهای درون شهری در کشــورهای پیشرفته و 3۰ 
درصد این ســفرها در تهران از طریق ناوگان حمل و نقل عمومی 
انجام می شــود، گفت: متاســفانه فقط ۲ و نیم درصد سفرهای 
درون شهری کرمانشاه از طریق ناوگان حمل و نقل عمومی انجام 

می شود.
نوروزی افزود: استفاده نکردن از ناوگان حمل و نقل عمومی منجر 
به افزایش ترافیک در شهر و افزایش هزینه ها می شود لذا از همه 
شهروندان تقاضا می کنیم از وسایل نقلیه شخصی استفاده نکنند 

تا از بار ترافیکی شهر کاسته شود.
وی با اشــاره بــه اینکــه 3۰ شــهرک و محله برای ســفرهای 
درون شهری به خطوط اتوبوس رانی نیازمندند، افزود : در سال آتی 
93 دستگاه اتوبوس نو که خریداری شده و دارای امکانات رفاهی 
بیشتری اســت را به خطوط اضافه می کنیم تا سرعت حرکت در 
کرمانشاه را که الان ۱۵ کیلومتر در ســاعت است حداقل به ۲۰ 
کیلومتر در ساعت برسانیم و این در حالی است که این شاخص در 

تهران 3۰ کیلومتر در ساعت است.
نوروزی با تاکید بر اینکه کرمانشاه با انباشتی از عقب افتادگی ها 
مواجه است و در حوزه های مختلف شاخص های یک کلانشهر را 

ندارد، گفت: برای ارائه راهکار و حل مشکلات هشت محور ساخت 
و ساز و سکونت در شهر، ترافیک و تردد، مسایل مالی و اقتصادی 
شهر، فرهنگ شهر، مسایل درون شهرداری، تعامل با شورای شهر 
و مدیریت یکپارچه شهری را به صورت مســئله محور بررسی و 
اولویت بندی کردیم تا در پایان یک دوره شهروندان این تغییرات 

در زندگی و شهر خود مشاهده شد
شهردار کرمانشاه با اشــاره به اینکه همه ساختمان های ساخته 
شده دارای تخلف اســت و عرضه ، تقاضا و منفعت طلبی عده ای 
و همچنین عملکرد شــهرداری باعث این مشکلات شده است 
درخصوص راهکارهای حل این مشکلات هم گفت: رونق ساخت و 
ساز منجر به افزایش شغل می شود اما از تخلف جلوگیری می کنیم 
بطوریکه قواعد شهرسازی را تغییر می دهیم، جرایم کمیسیون 
ماده ۱۰۰ را افزایش دادیم و اداره کلی در شــهرداری بر ساخت و 
سازها نظارت می کند و این در حالی است که عملکرد شهرداران 
هشت منطقه هم بر اساس مقابله با ســاخت و سازهای غیرمجاز 

سنجیده می شود.
وی پروژه منوریل و پیاده راه مدرس را منوط به مطالعات بیشتر و 
شروع پروژه تله کابین را در گرو موافقت اصولی پایگاه جهانی طاق 
بســتان، دفتر مطالعات وزارت میراث فرهنگی و اداره کل میراث 

فرهنگی استان دانست و ادامه داد: راه اندازی شهربازی هم به کسی 
واگذار شده بود که توانایی لازم را نداشت و به زودی فراخوان جذب 
سرمایه گذار برای شــهربازی کرمانشاه منتشر می شود تا مکانی 
تفریحی برای همه سنین از کودکان تا سالمندان را در اختیار مردم 

قرار دهد.

 ایلام     مدیرعامل شرکت گاز اســتان ایلام از گازرسانی به ۱۴۱ 
واحد صنعتی خبر داد و گفت: تاکنون ۱۱۰۰واحد صنعتی در اقصی 

نقاط استان گازدار شده است.
»عباس شمس اللهی«با اعلام این خبر، اظهار کرد:  با گازرسانی به 
مجموع کل این تعداد صنایع در استان، ۲9۰ هزار ۴۷۷ مترمکعب 
در ساعت گاز به جای سوخت های مایع جایگزین شده که معادل 

یک میلیارد لیتر صرفه جویی در مصرف سوخت های مایع است.
وی با بیان اینکه این شرکت برنامه های قابل قبولی برای گازرسانی 
به واحدهای تولیدی و صنعتی در دســت اقدام دارد، اظهار داشت: 
برای گازرسانی به این تعداد واحد صنعتی و تولیدی ۱۲۲ ایستگاه 

اندازه گیری و ۲۵ ایستگاه تقلیل فشار نصب و راه اندازی شده است.
 شــمس الهی با بیان اینکه در سال گذشــته رکورد گازرسانی به 

واحدهای صنعتی و تولیدی استان ایلام شکسته شد، تصریح کرد: 
در چند سال اخیر مقام معظم رهبری )مدظله العالی( نامگذاری سال 
را بر روی تولید متمرکز نموده است تا دستگاه های اجرایی در حوزه 
مأموریت کاری خود برای حمایت و رفع مشکل واحدهای تولیدی 

در جهت رونق اقتصادی کشور گام های اساسی بردارند.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام به گازرســانی به صنایع در 
اقصی نقاط استان اشاره و خاطرنشان کرد: از این تعداد صنایع ۱83 
واحد در ایــلام، ۱۶۴ واحد در چوار، ایــوان ۱۶۰ واحد، آبدانان 39 
واحد، بدره ۶۷ واحد، چرداول 9۰ واحد، دره شهر 8۴ واحد، دهلران 
۶۱ واحد، ۷۶ واحد در سیروان، ملکشاهی 9۶ واحد، مهران ۵8 واحد 

و هلیلان ۲۲ واحد صنعتی گازدار می باشند.
شمس اللهی به واحدهای تولیدی و صنعتی گازدار شده در مناطق 

شهری و روستایی استان اشاره کرد و گفت: از این تعداد، 339 واحد 
مرغداری، ۱9۲ واحــد گاوداری و پرواربندی، ۱8۱ واحدصنعتی 
بزرگ و مشــترکین عمده و 388 مورد ســایر واحدهای تولیدی، 
صنعتی و خدماتی هستند. وی با اشــاره به اینکه از ابتدای امسال 
تاکنون برای گازرسانی به ۱۴۱ واحد صنعتی و تولیدی، ۴۰ کیلومتر 
شبکه توزیع و ۲ کیلومتر خط تغذیه اجرا، ۱۲ ایستگاه اندازه گیری و 3 
ایستگاه تقلیل فشار نصب و راه اندازی شده است، افزود: با گازرسانی 
به این تعداد صنایع ۲۱ هزارو ۶۲۰ متر مکعب در ساعت گاز به جای 
سوخت های مایع جایگزین و میزان ۶۰ میلیون لیتر صرفه جویی در 

مصرف سوخت مایع صورت گرفته است.
مدیرعامل شرکت گاز استان گفت: امســال  از سوی ستاد شرکت 
ملّی گاز ایران جایگزینی ۱۵ هزار مترمکعب گاز با ســوخت های 

فسیلی مایع برای شرکت گاز استان ایلام مصوب شده بود که این 
شرکت با گازرسانی به صنایع مذکور با ۱۴۴ درصد تحقق اهداف، 

جایگزینی ۲۱ هزارو ۶۲۰ مترمکعب گاز را رقم زده است.

کرمانشاه

ایلام

شهردار کلانشهر کرمانشاه:

 منطقه جدید تجاری و اداری باید در کلانشهر کرمانشاه ایجاد شود

مدیرعامل شرکت گاز استان خبر داد:

گازرسانی به بیش از ۱۴۱ واحد صنعتی ایلام از ابتدای امسال

سرزمین
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بیمه مسافرتی سرمد؛ ضمانت آرامش شما
بسیاری از ما هر ســاله در تعطیلات سال جدید 
و عید نوروز و البته به طور ویژه امســال و بعد از 
واکسیناسیون عمومی و فروکش کردن پاندمی 
کووید ۱۹، بــرای یک مســافرت خاطره انگیز 
برنامه ریــزی می کنیم.البتــه یک مســافرت 
خاطره انگیز به ویژه اگر مقصد آن خارج از کشور 
باشــد، علاوه بر برنامه  ریزی، به امنیت و آرامش خاطر هم نیاز دارد. اگر 
در طول سفر، برای شــما اتفاق غیرمنتظره ای مثل بیماری و حادثه، از 
دست رفتن مدارک یا گم کردن چمدان رخ دهد؛ در چنین مواقعی چه 
باید کرد؟ بیمه سرمد با ارائه بیمه مســافرتی، تکیه گاه مطئمن شما در 

سفر است تا شما با آرامش و امنیت خاطر از سفرتان لذت ببرید.
اگر در طول مدت ســفر، دچار بیماری یا حادثه شــوید، هزینه درمان 
بیماری با توجه به قیمت بالای ارز، برای شما بسیار گران تمام می شود 
و ممکن است یک ســرماخوردگی ســاده، هزینه های سنگینی روی 
دست شــما بگذارد. با داشــتن بیمه مسافرتی ســرمد، ما هزینه های 
درمان شــما را بر اســاس قرارداد تا ســقف ۵۰.۰۰۰ یورو، پرداخت 

خواهیم کرد. 
این را به یاد داشته باشــید که بیمه مســافرتی برای سفرهای خارج از 
کشــور اســت و یکی از مدارک موردنیاز برای اخذ ویزا از سفارت خانه 
کشورها اســت، اما حتی اگر الزامی برای تهیه آن وجود نداشته باشد، 
توصیه می شــود برای جلوگیری از هزینه های سرســام آور در خارج از 

کشور، حتما این بیمه نامه را تهیه کنید.
با بیمه مســافرتی سرمد، موارد اورژانســی درمانی پزشکی و بستری و 
فوریت های دندانپزشــکی مثل دندان درد، درمان عفونت و کشــیدن 
دندان و البتــه غرامت اتفاقات ناگــواری مثل فوت مســافر هم تحت 
پوشــش قرار می گیــرد.از دیگر اتفاقاتــی که در ســفرهای خارجی 
بسیار اتفاق می افتد؛ گم کردن یا به ســرقت رفتن مدارک شناسایی یا 
گذرنامه است، با برخورداری از بیمه مســافرتی سرمد، شما می توانید 
غرامت مفقودی یا ســرقت مدارک خود مانند شناسنامه، کارت ملی، 
گواهینامه، گذرنامه را نیز دریافــت کنید.در صورت بروز هرکدام از این 
حوادث، کافی است بیمه گذار یا همراهان او با بیمه سرمد تماس بگیرند 
و موضوع را گزارش کنند، بیمه ســرمد خســارت را طــی حداکثر3۰ 
روز پرداخت می کند.بر اســاس آیین نامه بیمه مرکزی، مســافران و 
بیمه گذاران در ســفرهای کمتر از ۹۲ روز متوالــی، امکان بهره مندی 
از پوشــش های بیمه مســافرتی را دارند. در مورد طرح های ۶ ماهه و 
یک ساله نیز اگر بیمه گذار به تعدادی ســفر در کمتر از ۹۲ روز متوالی 
برود، در تمام آنها می تواند از پوشش های بیمه مسافرتی خود استفاده 
کند که البتــه مدت بیمه نامه مســافرتی نیز از زمــان درج مهر خروج 
در پاســپورت آغاز می شود.برای کسب اطلاعات بیشــتر و خرید بیمه 
مسافرتی ســرمد، کافی است با مرکز تماس۲۴ ســاعته بیمه سرمد با 
شماره تلفن سراسری ۱۵۱۶ تماس بگیرید تا در هر ساعت از شبانه روز 

و به صورت آنی، بیمه نامه مسافرتی برای شما صادر شود.
در نگاه اول شــاید بیمه مســافرتی هزینه ای اضافی به نظر برسد که بر 
مسافر تحمیل می شود، اما برخلاف این تصور، بیمه مسافرتی ضمانتِ 

آرامش شما در سفر است. 

 تمدید رتبه اعتباری داخلی -BBB بیمه تعاون 
از سوی موسسه اعتبارسنجی برهان

رتبه اعتباری داخلی بیمه تعاون از ســوی موسسه اعتبارسنجی برهان 
مجدد تمدید شد.

به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، نخســتین گــزارش رتبه بندی 
اعتباری شرکت بیمه تعاون در خردادماه ســال ۱۴۰۰ تهیه شده بود 
و با توجه بــه اینکه گزارش رتبه بندی صورت گرفته بر اســاس صورت 
های مالی حسابرسی شده سالانه تا ســال مالی ۱3۹۸ تهیه شده بود و 
هم اکنون صورت های مالی ســال ۱3۹۹ نیز تهیه و منتشر شده است، 
موسسه اعتبارســنجی برهان اقدام به به روزرســانی گزارش اعتباری 
تهیه شــده خود کرد و تغییرات صورت گرفته در ریسک مالی شرکت 
بیمه تعاون و ســایر عواملی که در تعیین رتبه اعتباری شرکت دخیل 
هستند )همچون: ریسک صنعت، جایگاه رقابتی، عوامل کیفی و عوامل 
تعدیلگر( را مورد بررســی قرار داده و گزارش رتبــه بندی جدیدی را 
منتشر کرده است.بر اســاس این گزارش، بررســی صورت های مالی 
سالانه منتهی به ۲۹ اســفند ۱3۹۹ حاکی از آن است که رتبه اعتباری 
شرکت، دچار تغییرات و نوسانات شدید و اثرگذار بر روی رتبه اعتباری 
نشده و برآیند عملکرد شــرکت بیمه تعاون در این سال، همراستا و در 
جهت سال های گذشته اســت و بر این اســاس، رتبه اعتباری پایش، 

همانند قبل -BBB خواهد بود.
این گزارش همچنین تأکید می کند که کفایت ســرمایه برای پوشش 
ریســک های بیمه گری، بازار، اعتباری، نقدینگی و عملیاتی شــرکت 

بیمه تعاون به طور کلی افزایش پیدا کرده است.
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، بــا توجه به ویژگی خاص صنعت 
بیمه، لــزوم توانایی در ایفای تعهــدات کوتاه مــدت و بلندمدت بیمه 
گزاران و توجه بــه اصولی نظیر پایــداری )Sustainability( در دوام 
یک شــرکت در برابر تغییرات محیط تجاری و اطمینــان از توانگری 
مالی مستمر برای آن ضروری است.در کشــورهای توسعه یافته یکی 
از ابزاهای مهم ســنجش توانگری مالی و توانایــی ایفای تعهدات یک 
شــرکت بیمه در برابر بیمه گزاران و نیز انتشــار هرگونه اوراق بدهی و 
اتکائی منوط به کســب رتبه اعتباری بوده که نمایانگر ســطح کمی و 
کیفی شــرکت بیمه در توانایی در ایفای تعهدات خود می باشد؛ چراکه 
لزوم شفافیت مالی و اطلاعاتی برای یک شرکت بیمع و مشتریان و ذی 
نفعان آن امری مهم بوده و نشان دهنده این مهم است که شرکت بیمه 

تا چه میزان در شاخص های عملکردی خود موفق عمل کرده است.
در این خصوص شــرکت بیمه تعاون با توجه به مأموریت سازمان مبنی 
بر تعالی ســازمانی و بهبود مستمر فعالیت های شــرکت با شرکت در 

اعتبارسنجی موسسه برهان موفق به کسب رتبه اعتباری -BBB شد.

راه اندازی نسخه جدید سامانه موبایل بانک 
مبتنی بر وب بانک رفاه کارگران

بانک رفاه کارگران در راســتای پاســخگویی و 
رفع نیازهای مشــتریان معزز و با هدف توسعه 
محصولات بانکداری الکترونیکی، نسخه ۱.3.۰ 
سامانه موبایل بانک مبتنی بر وب)PWA( خود 

را راه اندازی کرد.
 بانک رفاه کارگران در راســتای پاســخگویی 
و رفع نیازهای مشتریان معزز و با هدف توســعه محصولات بانکداری 
 )PWA(الکترونیکی، نسخه ۱.3.۰ سامانه موبایل بانک مبتنی بر وب
خود را راه اندازی کرد.امکان ذخیره، حذف و ویرایش مخاطبین، ایجاد 
امکان فعال سازی و غیر فعال ســازی کارت، ایجاد امکان ذخیره سازی 
تاریــخ انقضاء کارت، نمایش نشــان تجــاری بانک هــای مختلف در 
تراکنش کارت به کارت و رفاه پلاس ازجمله ویژگی های مهم نســخه 

۱.3.۰ سامانه موبایل بانک مبتنی بر وب)PWA( بانک رفاه است.
بر اســاس این گزارش، نســخه ۱.3.۰ ســامانه موبایل بانک مبتنی بر 
 Login  بانک رفاه کارگران با قابلیت ارائه خدمات قبل از )PWA(وب

)رفاه پلاس(، برای مشتریان هدف راه اندازی شده است.

در راستای هفدهمین سفر رییس جمهوری به استان مازندران به انجام رسید
حضور بانك صنعت و معدن در میز ارتباط مردمی 

به منظور رسیدگی به مشکلات مردم و فعالان 
اقتصادی استان

بانک صنعت و معدن همزمان با هفدهمین سفر 
استانی رییس جمهوری و هیات همراه به استان 
مازندران در میــز ارتباط مردمــی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی که به دستور دکتر خاندوزی 
و به ریاست دکتر ســلمانی به عنوان نماینده تام 
الاختیار وی ایجاد شده است به منظور رسیدگی 

به مشکلات مردم و فعالان اقتصادی استان مازندران حضور یافت.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معــدن، علیرضا خرمیان مدیر 
اســتانی مازندران و تنی چند از کارشناســان بانک صنعت و معدن در 
راستای رســالت و اهداف این بانک در جهت مشتری محوری به مدت 
۲ روز با حضــور در میز خدمت به بررســی و ارائــه راهکارهای لازم به 

مراجعین پرداختند.
همچنین در پی این سفر، معاونت اجرایی ریاست جمهوری با حضور در 
شهرستان آمل و تشکیل شورای اداری شهرستان و بازدید از واحد های 
صنعتی از جمله شرکت لبن زاگو که با مشارکت شعبه آمل این بانک به 
بهره برداری رسیده است، اهمیت مساعدت ها و حمایت های بانک در 

تامین منابع مالی واحدهای تولیدی را خاطرنشان نمود.
در ضمن با توجه به آمار عملکرد شــعب بانک صنعت و معدن در استان 
مازنــدران از این بانک در پرداخت تســهیلات حمایتی بســته رونق، 

تبصره ۱۸ و تسهیلات تکلیفی سال ۱۴۰۰ قدردانی گردید.

هیئت عامل بانک مرکزی تصویب کرد
  ممنوعیت اخذ وثیقه نقدی قبل و یا بعد 

از اعطای تسهیلات
هیئت عامل بانک مرکزی در شــصت و نهمین جلسه مورخ ۲۱ اسفند 
۱۴۰۰ تصمیم نهایی در خصوص موضــوع ممنوعیت اخذ وثیقه نقدی 
قبل و یا بعد از اعطای تســهیلات را اتخاذ کرد.به گزارش روابط عمومی 
بانک مرکــزی، هیئت عامل بانــک مرکزی پس از برگزاری جلســات 

کارشناسی طی سه ماه گذشته در این بانک مقرر نمود:
 ۱.  همان گونه که در بخشنامه های متعدد قبلی از جمله بخشنامه های 
شماره ۹۱.۶۲۶۶۸ مورخ ۱3۹۱/۰3/۱۰، شماره ۹3.۲۲۴3۰۶ مورخ 
۱3۹3/۰۸/۲۱، شــماره ۹۴.۶۲3۵۸ مورخ ۱3۹۴/۰3/۱۲، شــماره 
۹۵.۲۲۵۱۴۹ مــورخ ۱3۹۵/۰۷/۱۵ و شــماره ۹۹.۱۰۰۸3۲ مورخ 
۱3۹۹/۰۴/۰۹ به کرات تأکید گردیده اســت، بلوکه نمودن بخشی از 
تسهیلات اعطایی به مشتریان، در قالب انواع سپرده ها توسط بانک ها و 

مؤسسات اعتباری غیربانکی ممنوع است.
۲. از تاریخ تصویب این مصوبه، اخذ هرگونه ســپرده بــه عنوان وثیقه 
نقدی به هر عنوان قبل و یا بعد از اعطای تسهیلات توسط بانک/موسسه 

اعتباری غیربانکی ممنوع است.
 3. مواکداً یادآور می گردد، چنانچه بانک/موسســه اعتباری غیربانکی 
در راستای بخشنامه شــماره ۹۹.۱۰۰۸3۲ مورخ ۱3۹۹/۰۴/۰۹ قبل 
از اعطای تســهیلات و منوط به توافق بانک/موسسه اعتباری غیربانکی 
اقدام به اخذ وثیقه نقدی در قالب ســپرده ســرمایه گذاری مدت دار از 
تسهیلات گیرنده نموده است، پرداخت ســود علی الحساب به سپرده 
مذکور معــادل نرخ ســود متناظر با دوره زمانی آن ســپرده مشــابه 
سپرده هایی که وثیقه تسهیلات نمی باشند، الزامی است. پرداخت نرخ 
سود کمتر از نرخ ســود متناظر با دوره زمانی آن ســپرده توسط بانک/

موسســه اعتباری غیربانکی تخلف محســوب شــده و بانک/موسسه 
اعتباری غیربانکی متخلف مشــمول اقدامات نظارتــی بانک مرکزی 

می شود.
 

مدیرعامل صرافی کارآفرین خبر داد
و به گسترش بانک و صرافی کارآفرین  همکاری ر

وشیمی ها با پتر
مدیرعامل صرافی کارآفرین از توســعه فعالیت با شــرکت های حوزه 
پتروشــیمی و نفت خبر داد و نسبت به جذب مشــتریان ارزی بیشتر 

اظهار امیدواری کرد.
به گزارش روابــط عمومی بانــک کارآفرین، وهب اســکندری با بیان 
اینکه صرافی کارآفرین به عنوان بــازوی کمکی بخش بین الملل بانک 
کارآفرین عمل می کند، گفت: »در صرافی کارآفرین خدمات متعددی 
به مشــتریان عرضه می کنیم که از جمله آن می تــوان به بحث تامین 
ارز برای مشــتریان بانک کارآفرین و انجام حواله های ارزی اشاره کرد. 
همچنین ارز حاصل از صــادرات فعالان اقتصادی را در بازار متشــکل 
ارزی که بازاری بین صرافی ها و بانک هاســت عرضه می کنیم و فرآیند 

رفع تعهد ارزی را برای این قبیل مشتریان به سرانجام می رسانیم.«
مدیرعامــل صرافــی کارآفرین از رشــد قابل توجــه در بخش تامین 
ارز مشــتریان بانــک کارآفرین از طریــق منابع شــرکت های حوزه 
پتروشــیمی و نفت خبر داد و با اشــاره به حضور صرافی در ســومین 
نمایشگاه پتروشــیمی کیش و برگزاری جلسات متعدد با شرکت های 
این حوزه، افزود: »یکــی از مهم ترین منابع تامین ارز برای مشــتریان 
بانک کارآفرین، شرکت های پتروشــیمی هستند که به تازگی با کمک 
هیات مدیره صرافی و بانک کارآفرین، ظرفیت همکاری با این شرکت ها 
افزایش پیدا کرده و فرصت های مناسبی برای مدیریت وجوه ارزی شان 
و همچنین تامیــن ارز مشــتریان بانــک کارآفریــن از محل همین 

شرکت ها فراهم شده است.«
اســکندری فعالیت صرافی کارآفرین را رو به گســترش توصیف کرد و 
گفت: »عمده تامین ارز مشتریان بانک کارآفرین برای انجام حواله های 
ارزی از طریق صرافی انجام می شــود و با توجه به اینکه ظرفیت کار در 
بخش ارزی بانک کارآفرین نیز در حال گســترش است، به تناسب آن 
زیرساخت های خود صرافی هم توســعه پیدا کرده است. امیدواریم با 
توجه به تعامل مناســبی که بین مجموعه بانــک و صرافی وجود دارد، 

ظرفیت ها افزایش پیدا کند.«
 

حضور فعال بانک ملت در نمایشگاه و همایش 
حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی 

بانک ملت با حضور فعال در ســومین نمایشــگاه و همایش حمایت از 
ساخت داخل در صنعت پتروشــیمی، خدمات و محصولات خود را در 

معرض دید بازدیدکنندگان قرار داد. 
به گزارش خبرداغ به نقل از روابط عمومی بانک ملت، این بانک با برپایی 
غرفه ای در نمایشــگاه یادشده، به ســوالات بازدیدکنندگان در مورد 
خدمات و محصولات جدید قابل ارائه به شــرکت های فعال در عرصه 

پتروشیمی پاسخ گفت.
بر اساس این گزارش، کارشناســان بانک ملت و شرکت های کارگزاری 
بانک ملت، بیمه ما، تامین سرمایه بانک ملت و صرافی ملت در این غرفه 
در طول دوره برپایی نمایشگاه، پاسخگوی ســوالات بازدیدکنندگان 
بودند.بر این اساس، ســومین نمایشــگاه و همایش حمایت از ساخت 
داخل در صنعت پتروشــیمی با حضور 3۰۵ شــرکت فعال در عرصه 
پتروشیمی و همچنین بانک ها، در نمایشگاه بین المللی جزیره کیش 
و مرکز همایش های این جزیره برپا شد و بانک ملت نیز به عنوان حامی 

مالی، در این رویداد حضور پیدا کرد.
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توسط بانک مرکزی

بانک ها ملزم به تعیین مسئول نظارت و تطبیق 
شرعی شدند

خریدار   بانک مرکزی با هــدف تقویت نظارت 
در شــبکه بانکی کشــور، وظایف »مســئولان 
نظارت و تطبیق شــرعی« شــبکه بانکی، نسخه 
اصلاحی »دستورالعمل تأیید صلاحیت و عزل یا 
هرگونه تغییر مدیران ارشد و اعضای کمیته های 
ریســک و رعایــت قوانین و مقــررات )تطبیق( 
مؤسســات اعتباری« را به شــبکه بانکی کشور 

ابلاغ کرد.
 این بانک پیرو بخشنامه قبلی خود با موضوع ابلاغ 
اصلاحیه »دستورالعمل تأیید صلاحیت و عزل یا 
هرگونه تغییر مدیران ارشد و اعضای کمیته های 
ریســک، حسابرســی داخلی و رعایت قوانین و 
مقررات )تطبیق( مؤسسات اعتباری«، براساس 
مصوبه هیأت عامــل بانک مرکــزی و همچنین 

مصوبات  ۲۶ آبان و ۱۰ آذر ماه سال جاری شورای 
فقهی این بانک، مقرر شده با هدف تقویت نظارت 
و تطبیق شرعی در شبکه بانکی کشور، در هر یک 
از بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیربانکی یک 
نفر به عنوان »مســئول نظارت و تطبیق شرعی« 

تعیین شود.
 فرد یاد شده عضو کمیته رعایت قوانین و مقررات 
بانک و مؤسســه اعتباری غیربانکــی متبوع نیز 
محســوب شــده و وظایف انجام وظیفه نظارت 
و تطبیق شــرعی از طریق شناســایی و مدیریت 
ریســک عدم رعایــت موازین فقهی )ریســک 
شریعت( در همه سطوح بانک یا مؤسسه اعتباری 
غیربانکــی و اطمینان از پایش منظم و پیوســته 
رعایت این موازین در عمل،  اظهارنظر درخصوص 

تدوین/ بازنگری دســتورالعمل هــا و رویه های 
داخلی بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی از جنبه 
فقهی، قبل از طرح در هیــأت مدیره و اطمینان از 
رعایت ضوابط شرعی در همه سطوح نظام کنترل 

داخلی را برعهده دارد. 
پاســخگویی به ابهامات شرعی و فقهی واحدهای 
مجری دســتورالعمل ها و رویه ها، تدوین و ارائه 
گزارش ســالانه انطبــاق با شــریعت در رابطه با 
عملکرد کلی بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی 
بر اساس شــیوهنامه اجرایی تدوین شده توسط 
دبیرخانه شورای فقهی و نظارت بر اجرای صحیح 
دوره های تخصصی آموزشی پیشنهادی شورای 
فقهی در بانک یا مؤسســه اعتباری غیربانکی از 

دیگر وظایف این افراد است.

بیمهبانک

شهر

معاون شعب و توســعه بازاریابی 
بانک شــهر با اشــاره به خدمات 
رســانی شایســته کارکنان این 
بانــک به مشــتریان طی ســال 
جــاری، از آماده باش شــعب و 
پیشــخوان های شــهرنت بانک 
در هفته پایانی امســال برای رفع 
نیازهای بانکی شــهروندان خبر 

داد.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
شــهر، بهبود ساســانیان با بیان 
اینکــه شــعب بانک شــهر در 
تمامی اســتان ها، هم اکنون در 
بهترین شــرایط خدمت رسانی 
به مشــتریان شــبکه بانکی قرار 

دارنــد، تصریــح کرد: 
خوشــبختانه با توجه 
به شرایط خاص کشور 
در مواجهــه با ســویه 
های گوناگون ویروس 
کرونا در ســال ۱۴۰۰؛ 
کارکنان بانک توانسته 

اند همانند سالیان گذشته با ارائه 
برترین خدمــات، رضایتمندی 
بیش از پیش شهروندان را کسب 

کنند.
ساســانیان در ادامه با بیان اینکه 
برنامه ریزی گســترده برای رفع 
نیازهــای بانکی تمامی اقشــار 
جامعــه بــه خصــوص فعالان 

اقتصــادی و واحدهای 
تولیدی در هفته پایانی 
ســال داریم، گفت: در 
همین راستا تلاش می 
شود با توجه به حضور 
قابل توجه مشتریان در 
شــعب بانک و افزایش 
حجم مــراودات مالــی - پولی؛ 
خدمات رســانی در کوتاه ترین 

زمان ممکن صورت پذیرد.
وی با تاکیــد بر اینکــه بیش از 
3۰۰ دســتگاه پیشــخوان های 
شــهرنت بانک شــهر در تمامی 
شهرها و حتی در مناطق محروم 
کشور، آماده ارائه خدمات بانکی 

در طول شــبانه روز به هموطنان 
هســتند، گفت: بخش گسترده 
ای از خدمات بانکی ارائه شده در 
شعب از طریق شــهرنت ها قابل 
دستیابی اســت .معاون شعب و 
توســعه بازاریابی بانک شهر در 
پایان خاطرنشــان کرد: با توجه 
به ضــرورت توجه شــهروندان 
به رعایــت دســتورالعمل های 
بهداشــتی و کاهــش مراجعــه 
حضوری به شــعب در راســتای 
حفظ ســلامتی خود و کارکنان 
این بانــک؛ درخواســت داریم 
اســتفاده از خدمــات آنلاین  در 

دستور کار مشتریان قرار گیرد.

آماده باش شعب و پیشخوان های شهرنت بانک شهر در هفته پایانی سال

 رفاه 

آگهیفراخوانارزیابیکیفیمناقصهعمومی
)یکمرحلهای(شمارهمناقصه127093

روابطعمومیشرکتگازاستانمازندران

شرکت گاز استان مازندران در نظر دارد از طريق فراخوان ارزيابی کیفی نسبت به برگزاری مناقصات ذيل اقدام نمايد .  بدينوسیله از کلیه شرکتهای واجد شرايط که مايل به 
WWW.SETADIRAN.IR شرکت در اين ارزيابی هستند دعوت می گردد از 1400/12/23 ساعت 10 الی 1400/12/25  ساعت 14:30 اسناد ارزيابی کیفی را از سامانه 
دريافت نمايندو تا تاريخ 1401/1/14 ساعت 14:30 اسناد فوق را از طريق سامانه ارسال نمايند .  بديهی است شرکت گاز استان مازندران پس از بررسی اسناد و مدارک واصله و اطلاعات 
مندرج در پرسشنامه در چارچوب ضوابط و مقررات نسبت به ارزيابی کیفی شرکت کنندگان اقدام و از شرکتهای واجد شرايط جهت دريافت اسناد مناقصه از طريق سامانه فوق دعوت 
بعمل خواهد آورد .ناً ارائه مدارک و پرسشنامه های تکمیل شده در سايت هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ايجاد نخواهد کرد . خواهشمند است ، آدرس ، 

کدپستی و تلفن به وضوح مشخص گردد . در صورت عدم پاسخگويی يا خرابی فکس مسئولیت آن بر عهده مناقصه گر می باشد. 
عنوان و مشخصات کلی پروژه ها :

شماره فراخوان سامانه موضوع مناقصهردیف
ستاد

حداقل مبلغ برآوردمبلغ تضمین
امتیازکیفی

1
باقیمانده خط تغذیه و شبکه توزیع گاز روستاهای ناتر ، 
بیجده نو ، فشکور ، کنس دره ، تله ، مرس و میانک در 

جنوب مرزن آباد –تجدید مناقصه
20000915780004424.532.000.00090.627.820.84160

باقیمانده خط تغذیه و شبکه توزیع گاز از روستای 2
20000915780004435.364.000.000107.271.961.62060یخکش بخش هزارجریب

3
احداث چاه CPS یکی در محوطه پارکینگ اداره گاز 
آمل و دیگری در محوطه TBS خیابان آفتاب 26 آمل 

- تجدید مناقصه
2000091578000444389.312.0007.786.224.27460

خط تغذیه 10 اینچ مسیر سه راهی ترک کلا به جاده 4
2000091578000445577.000.00011.531.103.70360هراز شهرستان آمل- تجدید مناقصه

1- محل تامين اعتبار : ساير منابع / منابع داخلی
2- مدت اعتبار پيشنهادها : سه ماه می باشد و اين مدت حداکثر برای يک بار قابل تمديد می باشد .

3- نوع تضمين شرکت درفرآیند ارجاع کار : تضمین معتبر براساس آيین نامه تضامین معاملات دولتی مصوبه هیات وزيران به شماره 123402/ت 50659 هـ   مورخ 1394/9/22 
و اصلاحات بعد از آن در خصوص کارهای پیمانکاری 

4- توزیع اسناد : ازدوشنبه 1401/01/29 الی چهارشنبه 1401/01/31 ساعت 14,30
5- مهلت ارائه  پيشنهاد : تا شنبه 1401/02/10 ساعت 14,30 ) ضمنا"اصل تضمین شرکت در فرآيند ارجاع کاردر اين مهلت ثبت اتوماسیون اداری و تحويل دبیر خانه رمز محرمانه 

حراست گردد(
6- زمان گشایش پيشنهادات : يکشنبه 1401/02/11   ساعت  9صبح

7- ضمنا: هرگونه تغییر در زمان های ياد شده از طريق سامانه اعلام می گردد .
تاریخ انتشار نوبت اول :  1400/12/23   تاریخ انتشار نوبت دوم :  1400/12/24

شناسه آگهی : 1289312                 

نوبت دوم
شرکت گاز استان مازندران

شرکت ملی گاز ایران


